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Nie mamy na co narzekać
Panie wójcie, w trakcie 

pana wielu kadencji na tym 
stanowisku udało się zreali-
zować wiele inwestycji za kil-
kadziesiąt milionów złotych. 
Mam wrażenie, że dla pana 
najistotniejsza była ochrona 
wpływów z opłat eksploata-
cyjnych, bo bez tego tych 
przedsięwzięć by nie było. 

- To prawda, było ich tak 
dużo, że wielu z inwestycji 
nawet nie pamiętam. Ich re-
alizacja nie byłaby możliwa 
bez pieniędzy z dwóch źródeł. 
Z wpływów z podatku od nie-
ruchomości i z opłaty eksplo-
atacyjnej, która bodajże w 2015 
i 2016 r. stała pod wielkim zna-
kiem zapytania. Postawiliśmy 
wtedy na swoim, zaangażowa-
liśmy do pomocy część gmin 
wiejskich z Górnego Śląska 
i dzięki podjętym wspólnie 
działaniom udało nam się te 
pieniądze otrzymać. Do dziś 
z nich korzystamy. 

Którą ze zrealizowanych 
inwestycji ocenia pan za naj-

ważniejszą z punktu widze-
nia społecznego?

- Wskazałbym na oczysz-
czalnię ścieków w Sulmierzy-
cach, ona od lat wymagała 
poprawy. Korzystało z niej 
coraz więcej osób, przez co 

stawała się coraz bardziej 
niewydolna. Dziś po roz-
budowie pracuje idealnie. 
Inne duże inwestycje to też 
m.in. rozbudowa kanalizacji 
w takich miejscowościach jak 
Dworszowice Pakoszowe czy 

Ostrołęka. W tym roku po-
zyskaliśmy fundusze na bu-
dowę kanalizacji w Piekarach 
i Woli Wydrzynej. Inwestycje 
te mają ogromne znaczenie, 
po ich zakończeniu będziemy 
mogli wreszcie odbudować 

rowy i wybudować chodniki 
przy drodze, przez co będzie 
bezpieczniej dla mieszkańców. 

Na terenie gminy ma-
cie już nowoczesny żłobek 
i przedszkole, są szkoły i te-
reny rekreacyjne. Co nowe-
go można zrobić w kolejnej 
kadencji?

- Pomysłów jest wiele. 
Podstawowe rzeczy, którymi 
musimy się zająć to odna-
wialne źródła energii, czyli 
fotowoltaika. Chcemy ją zain-
stalować na kolejnych budyn-
kach, być może nawet na nasz 
własny koszt. Chcielibyśmy 
pozyskać pieniądze na budowę 
całodziennego domu opieki 
społecznej, zastanawiamy się 
obecnie nad jego lokalizacją. 
Widzimy, że wzrasta zapotrze-
bowanie na tego typu miejsca. 
Chcemy patrzeć w przyszłość 
i zapewnić mieszkańcom taką 
pomoc. 

kontynuacja na stronie 2 i 3

Z wójtem gminy Sulmierzyce Gabrielem Orzeszkiem o mijającej kadencji  i planach na kolejne lata, 
rozmawia Sławomir Rajch
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Inny pomysł, który jeste-
śmy już w stanie zrealizować, 
to stworzenie strefy przemy-
słowej, ale też zorganizowa-
nie ludzi, którzy będą chcieli 
w niej pracować. Jesteśmy 
w trakcie rozmów z ludźmi, 
mającymi już doświadczenie 
w tej kwestii. Oni wiedzą jak 
działać, do kogo się zwrócić 
i chcą nam w tym pomóc. 

Kwestią kilku lat jest likwi-
dacja, być może powolna, ale 
jednak, kopalni i elektrow-
ni, co będzie oznaczało 
ogromną rzeszę ludzi bez 
pracy. 

O tym przez chwilę my-
ślał Kleszczów tworząc takie 
strefy, ale np. miasto Bełcha-
tów sobie kompletnie z tym 
nie poradziło i nie poszło 
w tym kierunku. Ludzie, któ-
rzy stracą tam pracę nie będą 
mieli gdzie iść i będą ofiara-
mi kilkunastu włodarzy tego 
miasta i dyrektorów elek-
trowni, którzy zajmowali się 
jedynie kwestią wydobycia 
węgla i spalania go. 

Rozmawiając o inwe-
stycjach trudno pominąć 
temat infrastruktury dro-
gowej. W tej materii zro-
biliście bardzo dużo, ale 
na terenie gminy nadal są 
odcinki dróg, które wyma-
gałyby przebudowy lub na-
prawy.

- Oczywiście, drogi mają 
tę cechę, że lubią – zwłaszcza 
wczesną wiosną – pokazy-
wać się z tej gorszej strony. 
Oprócz łatania, staramy się 
je w jakiś sposób rozbudo-
wywać i remontować. Spo-
tykamy się z wieloma pro-
blemami, bo często drogi, 
po których jeździmy, nie są 
w pasie drogi gminnej, a na 
prywatnych terenach należą-
cych do mieszkańców. Kie-
dyś było to możliwe, nikt na 
to nie zwracał uwagi. Teraz 
chcąc zrobić dokumentację 
na tego typu drogę musimy 
liczyć się z tym, że nie dosta-
niemy jej, jeśli nie będziemy 
mieli prawa do dysponowa-
nia całością działki, na której 

ma się ona znajdować. To są 
nasze kłopoty, z którymi każ-
dego dnia się zderzamy. To 
też wydłuża czas od pomysłu 
na budowę drogi, znalezienia 
pieniędzy, zrobienia doku-
mentacji, ogłoszenia przetar-
gu i wyłonienia wykonawcy 
aż do jej fizycznego powsta-
nia. Generalnie uważam, że 
nasze drogi gminne są w bar-
dzo dobrym stanie. Zostało 
kilka odcinków, które i tak 
wkrótce zrobimy, więc my-
ślę, że jeśli chodzi o drogi 
gminne to możemy być za-
dowoleni. Teraz musimy się 
zastanowić, jak wpłynąć na 
powiat, żeby zajął się swoimi 
odcinkami dróg, które są na 
terenie naszej gminy. 

Idą wybory samorządo-
we, będziemy wybierać też 
radnych powiatu. Chciałby 
pan zmiany, jeśli chodzi 
o przedstawicieli z terenu 
gminy Sulmierzyce?

- Liczę na to, że w tym 
roku do rady powiatu wej-
dą ludzie, którzy będą zaj-
mować się merytorycznie 
tymi drogami, a nie sie-
dzieć na kolanach u pani 
Beaty Mateusiak-Pieluchy 
i wykonywać jej polece-
nia. Chciałbym, żeby to 
byli twardzi ludzie, którzy 
wiedzą, czego chcą. Moim 
zdaniem do powiatu idzie 
się po to, aby walczyć 
o inwestycje na terenie 
gminy, z której zostało się 
wybranym. Dróg powia-
towych na naszym terenie 
mamy bardzo dużo i są one 
w opłakanym stanie. To, że 
miejscami wyglądają lepiej 
to nasze starania, choćby 
dlatego, że sprzątamy po-

bocza, wycinamy gałęzie 
czy kosimy trawę. Powiat 
zapomniał o gminie Sul-
mierzyce. Mam nadzieję, 
że wyborcy odłożą na bok 
polityczne sympatie i będą 
głosować na ludzi, którzy 
będą w stanie wymóc na 
władzach powiatu remon-
ty dróg na terenie naszej 
gminy. 

Które odcinki powia-
towe w pierwszej kolejno-
ści wymagają remontu?

- Dziwię się, że do tej 
pory odcinek od torów ko-
lejowych w Dworszowicach 
Pakoszowych aż do ronda 
w Ostrołęce w żaden spo-
sób nie został wyremonto-

wany. Droga jest połamana 
i niebezpieczna, zalega tam 
woda. To samo dotyczy od-
cinka od ronda w Ostrołęce 
do Sulmierzyc. Jest tu duże 
natężenie ruchu, jeździ 
ciężki sprzęt, dowożący 
materiały do kopalni czy 
elektrowni, więc trudno 
się dziwić, że ta droga się 
psuje, to naturalna rzecz. 
Niestety, nikt się nią nie 
zajmuje, powiat liczy na 
to, że gmina się nią zajmie. 
Starostwo Powiatowe ma 
własny budżet, w ostatnim 
czasie udało im się zdobyć 
około 18 milionów złotych, 
które zostaną zainwestowa-
ne na terenie gminy Rzą-
śnia. Chwała za to włoda-
rzowi tego samorządu, że 
dopiął swego i pieniądze 
tam zostaną wykorzystane, 
ale warto pamiętać, że są 
też inne gminy, które chcia-
łyby jeździć po bezpiecz-
nych drogach. Dodam, że 

trzy inne odcinki, które 
wymagają napraw to drogi 
Sulmierzyce – Krzywanice, 
Marcinów – Bieliki do gra-
nicy z gminą Lgota Wielka 
i oczywiście fragment drogi 
między Piekarami a Bo-
gumiłowicami. Pracy jest 
dużo i nie chciałbym, żeby 
radni powiatowi usiedli 
wygodnie w fotelach i za-
pomnieli o tym, co trzeba 
zrobić w naszej gminie. 

Sporo dzieje się też 
w mniejszych miejsco-
wościach. Powstają nowe 
świetlice, w Dworszowi-
cach Pakoszowych zbu-
rzono starą remizę i po-
stawiono nową. Do tego 

remonty starych obiektów. 
Co jeszcze w tym zakresie 
można zrobić? 

- Mieszkańcy mają 
wreszcie możliwość organi-
zowania spotkań w godnych 
warunkach. Mają swoje po-
mysły, mogą je realizować 
w świetlicach. Wyremon-
towaliśmy jednostki OSP, 
powoli kończymy remont 
remizy OSP Sulmierzyce. 
Tak naprawdę nie jeste-
śmy obecnie w stanie zro-
bić więcej w tym zakresie 
poza np. utwardzaniem 
poboczy czy przebudową 
chodników. Kanalizacja 
już powstała, jest już ona 
w zasadzie na terenie całej 
gminy, podpisana  została  
umowa na wykonanie ko-
lejnego odcinka  kanalizacji  
w Woli Wydrzynej i Pie-
karach. Brakuje jej jedynie 
na nowych działkach za 
Sulmierzycami, w Dąbro-
wie, a także w Anielowie 

i Kodraniu, ale dokumen-
tacja jest w trakcie projek-
towania.  Mamy też zbior-
nik wodny, ciche miejsce, 
gdzie całe rodziny mogą 
spędzić czas. Powstają też 
nowe place zabaw, boiska 
sportowe.

 
Jeśli zostanie pan wy-

brany na stanowisko wójta 
w kolejnej kadencji, to ja-
kie inwestycje będzie Pan 
chciał realizować?

- W najbliższym czasie 
zabieramy się za budowę 
boiska sportowego w Cho-
rzenicach. Miejsce w któ-
rym ma ono powstać to 
miejsce wyjątkowe i trudne 
do realizowania inwestycji, 
bo teren jest pod nadzorem 
konserwatora zabytków.  
Ma on zawsze wiele do po-
wiedzenia, a tak naprawdę 
utrudnia nam jak może 
wykonanie jakiejkolwiek 
inwestycji. Te same pro-
blemy mają mieszkańcy, 
którzy chcą w tej okolicy 
postawić dom. W tym roku 
chcemy też  rozbudować  
plac zabaw w Sulmierzy-
cach, pomiędzy placem tar-
gowym, a strzelnicą. 

Do Sulmierzyc za-
czyna przyjeżdżać coraz 
więcej osób, które do-
tychczas nie wiedziały 
nawet o istnieniu takiej 
miejscowości. Głównie to 
zasługa działającej strzel-
nicy sportowej. Budowa 
tego obiektu to był „strzał 
w dziesiątkę”?

- Nie ma zbyt wielu 
takich obiektów w Polsce, 
a na szczęście jest tak do-
brze wykonany, że goście 
przekazują pozytywne opi-
nie dalej i ta reklama strzel-
nicy cały czas trwa. O to 
nam chodziło, miała być 
rozpoznawalna w kraju, 
a przede wszystkim przy-
ciągać ludzi. Ma też pełnić 
walor edukacyjny - dzie-
ci  z naszych szkół mogą 
tu przychodzić i uczyć się 
strzelania.

Chcielibyśmy pozyskać pieniądze na bu-
dowę całodziennego domu opieki spo-
łecznej, zastanawiamy się obecnie nad 
jego lokalizacją. Widzimy, że wzrasta za-
potrzebowanie na tego typu miejsca
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Obok strzelnicy jest plac 
targowy, na którym organi-
zujecie targi rolno-ogrodni-
cze czy giełdę zwierząt. Tak-
że w ten sposób ściągacie 
gości spoza gminy.

- Obecnie frekwencja 
podczas różnych wydarzeń 
jest spora, ale liczę, że będzie 
jeszcze większa, kiedy zrobi 
się cieplej. Sprzedaż zwierząt 
organizowaliśmy w miesią-
cach jesienno-zimowych i tak 
pechowo trafialiśmy, że te dni 
nie były dobre pod kątem 
pogody. To spowodowało, że 
duża część osób po prostu 
się do nas nie wybrała, przez 
co nie mogła obejrzeć tego, 

co przywieźli do Sulmierzyc 
ludzie z różnych części kraju. 
Liczę, że wiosną to się zmieni.

Macie plany pozyska-
nia kolejnych mieszkań-
ców, w czym pomóc ma 
budowa bloków miesz-
kalnych. To dalej realny 
pomysł?

- Nie tylko bloki. Tak 
jak mówiłem na początku, 
ważny jest też dom opieki 
społecznej. Mamy problem 
ze znalezieniem lokalizacji. 
Ja mam wybrane miejsce, 
ale nie wszyscy podzielają 
mój pomysł. Uważają, że 
taki obiekt powinien po-

wstać w innej części gmi-
ny, ale ja cierpliwie czekam 
i daję im czas na znalezie-
nie innego miejsca. Nie 
może to być mały obiekt – 
według wstępnych szacun-
ków musiałby mieć ponad 
100-110 pensjonariuszy, 
żeby był opłacalny i żeby 
gmina nie musiała do niego 
dopłacać. Czasy są jednak 
na tyle trudne, a zbliżają się 
niestety jeszcze gorsze, że 
chętnych osób nie zabrak-
nie. Coraz więcej osób chce 
być niezależnych, a rodzi-
ce są niekoniecznie na tyle 
sprawni, żeby mogli samo-
dzielnie funkcjonować.

Gminą zarządza nie 
tylko wójt, ale też i rada 
gminy. Póki co, te relacje 
układały się dobrze. Jak 
Pan sobie wyobraża kolej-
ną radę i czy potrzebne są 
w niej jakieś zmiany?

- Zaproponowałem już 
zmiany na liście mojego 
komitetu. Mają z niej star-
tować ludzie, którzy będą 
mi pomagali. Jeśli w radzie 
będą inni, którzy nieko-
niecznie chcą podzielać na-
szą wizję to OK, ale ja so-
bie nie pozwolę, żeby ktoś 
wprowadzał zamieszanie,  
bo  najważniejszy  jest  roz-
wój  gminy.

Co słychać w temacie 
Pana konkurentów poli-
tycznych w walce o fotel 
wójta gminy? 

- Słyszałem, że są osoby 
zainteresowane kandydo-
waniem na wójta. Dobrze, 
że są. Czekam na ich pro-
gramy wyborcze. Jeśli będą 
mądrze napisane to być 
może pewne ich elementy 
wykorzystam w kolejnej 
kadencji. Oczywiście jeśli 
wygram wybory i ponow-
nie zostanę wójtem.

Dziękuję  za rozmowę.
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Granty sołeckie dla 
Gminy Sulmierzyce

W dniu 13 lipca 2023 
r.  na placu przy parafii św. 
Marii Magdaleny w Działo-
szynie, Marszałek Wojewódz-
twa Łódzkiego Pan Grzegorz 
Schreiber przekazał przedsta-
wicielom gmin z terenu po-
wiatu pajęczańskiego granty 
sołeckie. Są to dotacje w wy-
sokości do 12 tys. zł na reali-
zację inicjatyw społecznych.

Naszą Gminę reprezen-
towali Sołtysi – Panie Elżbie-
ta Włodarczyk i Ewelina Kij 
oraz Pan Przemysław Rozpę-
dowski

Wśród projektów, któ-
rym przyznano dotacje zna-
lazły się trzy z Gminy Sul-
mierzyce:

* sołectwo Kodrań – pro-
jekt pn. „Doposażenie świe-
tlicy wiejskiej w Kodraniu”,

* sołectwo Piekary – pro-
jekt pn. „Doposażenie świe-
tlicy wiejskiej w Piekarach”,

* sołectwo Wola Wy-
drzyna – projekt pn. „Do-
posażenie świetlicy wiejskiej 
w Woli Wydrzynej”.

W ramach projektów, 
które zostały zrealizowane 
przy wsparciu Pan Krzyszto-
fa Ciebiady, zostały zakupio-
ne następujące urządzenia: 
stół do TeQballa, Telewizor, 
składany stół bilardowy, dru-
karka wielofunkcyjna, kom-
puter, bateria oraz zlew pod 
zmywarkę, klocki piankowe 
rehabilitacyjne, piankowy 
bujak, składany materac 
gimnastyczny. 

Sulmierzyce liderem wśród najlepszych gmin 
pod względem zrównoważonego rozwoju

Gmina Sulmierzyce naj-
lepszą gminą wiejską w Pol-
sce pod względem zrówno-
ważonego rozwoju wg 
Rankingu Samorządów 2023 
Dziennika Rzeczpospolita.

Prestiżowe wyróżnienie 
dla naszej gminy odebra-
ła z rąk przewodniczącego 
Kapituły Rankingu Samo-

rządów profesora Jerze-
go Buzka Zastępca Wójta 
Gminy Sulmierzyce Anna 
Szydłowska. Uroczysta gala 
XIX edycji Rankingu Sa-
morządów Rzeczpospolitej 
odbyła się 23 października 
w Warszawie.

Przypomnijmy, że jest 
to kolejne ogólnokrajo-

we wyróżnienie dla naszej 
gminy. Niezmiernie moty-
wujące jest kolejne doce-
nienie naszych starań dla 
zrównoważonego rozwoju 
w wielu aspektach działania 
samorządu.

INFORMACJE

Gminny konkurs ekologiczny 

„Pokaz Eko Mody”
20 marca miało miejsce 

nietuzinkowe wydarzenie - 
„Pokaz Eko Mody”- gminny 
konkurs ekologiczny zor-
ganizowany przez przed-
szkole w Bogumiłowicach. 
Dzieci prezentowały stroje, 
które wykonały wspólnie 
z rodzicami w domu. Stroje 
powstały z różnorodnych 
materiałów przeznaczonych 
do recyklingu np. kartony, 
worki, gazety, butelki pla-
stikowe, folia spożywcza itp. 

Przedszkolaki doskonale 
sprawdziły się w rolach mo-
deli i modelek, a także udo-
wodniły, że moda i ekologia 
mogą iść w parze. Ciekawy-
mi dodatkami były nakrycia 
głowy, biżuteria i buty z su-
rowców wtórnych. 

Wszystkim dzieciom 
i ich rodzicom serdecznie 
gratulujemy i dziękujemy za 
udział w konkursie.

Budowa boiska wielofunkcyjnego 
w miejscowości Chorzenice

Boisko wielofunkcyjne to 
miejsce, gdzie można upra-
wiać różne dyscypliny spor-
towe, jest idealnym miejscem 
dla dzieci, młodzieży i doro-
słych, którzy chcą uprawiać 
sport i spędzać czas na świe-
żym powietrzu. 

Wychodząc naprzeciw 
mieszkańcom Gminy, w dru-
giej połowie ubiegłego roku 
została podpisana umowa 
z firmą pn. Jacek Więcławo-
wicz Grupa Więcławowicz 
z siedzibą w Krakowie na 
wykonanie dokumentacji 
projektowo – kosztorysowej 

dla zadania pn. „Budowa bo-
iska wielofunkcyjnego w miej-
scowości Chorzenice”.

W ramach planowanego 
wyposażenia znajdzie się bo-
isko do piłki nożnej, boisko 
do piłki siatkowej, boisko do 
koszykówki, a także kort do 
tenisa. Przewidziano rów-
nież specjalną nawierzchnię, 
która zapewni bezpieczeń-
stwo i wygodę podczas upra-
wiania sportu. 

Gmina Sulmierzyce na 
realizację przedmiotowego 
przedsięwzięcia, wystąpiła 
o dofinansowanie w Rzą-

dowego Funduszu Polski 
Ład: Programu Inwestycji 
Strategicznych w ramach in-
westycji: Rozbudowa infra-
struktury sportowej oraz tu-
rystycznej na terenie gminy 
Sulmierzyce.

W ramach powyższej 
inwestycji w fazie projekto-
wania znajduje się również 
dokumentacja na budowę 
nowego placu zabaw i tężni 
z lokalizacją w Sulmierzy-
cach.
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Gminny Żłobek „Magiczna Kraina” w Sulmierzycach
Minął już rok odkąd 

Gminny Żłobek „Magicz-
na Kraina” w Sulmierzycach 
rozpoczął swoją działalność. 
Obecnie do Żłobka przyję-
tych jest 67 dzieci, nad któ-
rymi opieka sprawowana jest 
w czterech grupach przez 13 
opiekunek w godzinach od 
6:30 do 16:30.

Aktualnie obowiązujące 
opłaty za pobyt i wyżywienie 
ustalone zostały przez Radę 
Gminy Sulmierzyce w uchwa-
le Nr LXVI/448/23 z dnia 28 
lipca 2023 r. Zgodnie z nią 
miesięczna opłata za pobyt 
dziecka w żłobku do 10 go-
dzin dziennie wynosi 400 zł. 
W szczególnie uzasadnionych 
przypadkach wymiar opieki 
w żłobku może być wydłu-
żony na wniosek rodzica/
opiekuna prawnego za dodat-
kową opłatą wynoszącą 20 zł 

za każdą rozpoczętą godzinę 
pobytu dziecka. Ponadto ro-
dzicom/opiekunom prawnym 
przysługują następujące zniżki 
w miesięcznej opłacie za pobyt 
dziecka w żłobku:

1) w wysokości 100 zł, je-
żeli są mieszkańcami Gminy 
Sulmierzyce;

2) w wysokości 75 zł, jeżeli 
do żłobka uczęszcza równo-
cześnie dwoje lub więcej dzieci 
tych samych rodziców/opie-
kunów prawnych.

Powyższe zniżki podlega-
ją sumowaniu.

Jeśli chodzi o wysokość 
maksymalnej dziennej opłaty 
za wyżywienie dziecka w żłob-
ku, to zgodnie z uchwałą wy-
nosi ona 20 zł. Warto jednak 
zaznaczyć, że jest to opłata 
maksymalna i różni się od 
kosztów ponoszonych przez 
rodziców, które obecnie wy-

noszą 10 zł za dzień wyżywie-
nia dziecka. 

Do końca września 2023 
r. suma opłat za pobyt i wyży-
wienie była niższa, ponieważ 
nie mogła przekroczyć 230,34 
zł miesięcznie z uwagi na re-
alizowany projekt pn. „Wspar-
cie aktywności zawodowej 
rodziców w Gminie Sulmie-
rzyce” w ramach Regionalne-
go Programu Operacyjnego 
Województwa Łódzkiego na 
lata 2014-2020, działanie X.1 

Powrót na rynek pracy osób 
sprawujących opiekę nad 
dziećmi w wieku do lat 3, 
współfinansowanego ze środ-
ków Europejskiego Funduszu 
Społecznego.

Pozyskane w ramach wspo-
mnianego wyżej projektu środ-
ki finansowe miały wpływ nie 
tylko na zmniejszenie kosztów 
ponoszonych przez rodziców, 
ale pozwalały również pokryć 
znaczną część wynagrodzenia 
zatrudnionych w żłobku pra-

cowników, a znaczna część 
środków przeznaczona zo-
stała na doposażenie żłobka. 
Wartość całego projektu wy-
nosiła 1 922 736,36 zł, w tym 
pozyskane fundusze to 1 749 
736,08 zł.

Jednocześnie przypomi-
namy, że na realizację zakoń-
czonej w listopadzie 2022 r. 
budowy żłobka w technologii 
pasywnej w miejscowości 
Sulmierzyce pozyskane zo-
stało dofinansowanie w ra-
mach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa 
Łódzkiego na lata 2014 – 2020 
ze środków Unii Europejskiej 
w kwocie do 3.226.691,09 zł. 
Koszt całej inwestycji wyniósł 
4 500 924,30 zł brutto.

INFORMACJE
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Wygaszanie Szkoły Podstawowej w Dworszowicach Pakoszowych

Zainicjowanie procesu 
likwidacji rozpoczęło pod-
jęcię przez Radę Gminy 
Sulmierzyce uchwały Nr 
LXXIII/492/24 z dnia 16 
stycznia 2024 r. w sprawie 
zamiaru likwidacji Szkoły 
Podstawowej w Dworszo-
wicach Pakoszowych.

Zgodnie z art. 89 usta-
wy z dnia 14 grudnia 2016 
r. Prawo oświatowe (t. j. Dz. 
U. z 2023 r. poz. 900, z późn. 
zm.) szkoła publiczna może 
być zlikwidowana z koń-
cem roku szkolnego przez 
organ prowadzący szkołę, 
po zapewnieniu przez ten 
organ uczniom możliwości 
kontynuowania nauki w in-
nej szkole publicznej tego 
samego typu. Organ pro-
wadzący zobowiązany jest 
najpóźniej na 6 miesięcy 
przed terminem likwida-
cji, zawiadomić o zamiarze 
likwidacji szkoły rodziców 
uczniów oraz właściwego 
kuratora oświaty. Szko-
ła publiczna prowadzona 
przez jednostkę samorządu 
terytorialnego może zostać 
zlikwidowana po uzyskaniu 
pozytywnej opinii kuratora 
oświaty. Ponadto projekt 
uchwały w sprawie likwida-
cji szkoły musi zostać prze-
kazany do zaopiniowania 
właściwym organizacjom 
związkowym. 

Argumentem prze-
mawiającym za likwida-
cją Szkoły Podstawowej 
w Dworszowicach Pako-
szowych jest konieczność 
dostosowania sieci szkół 

prowadzonych przez Gmi-
nę Sulmierzyce do real-
nych potrzeb wynikających 
z zachodzących zmian de-
mograficznych oraz zwią-
zaną z tym koniecznością 
racjonalizacji wydatków 
budżetowych ponoszonych 
na realizację zadań oświa-
towych.

Zasadniczym powo-
dem podjęcia uchwały 
o zamiarze likwidacji Szko-
ły Podstawowej w Dwor-
szowicach Pakoszowych 
jest nie tylko niekorzyst-
na sytuacja demograficz-
na polegająca na niskim 
wskaźniku urodzeń oraz 
procesach migracyjnych, 
ale przede wszystkim mała 
liczba dzieci uczęszczają-
cych do placówki. Wska-
zana sytuacja powoduje 
niemożność zapewnienia 
uczniom optymalnych wa-
runków nauczania.

Szkoła Podstawo-
wa w Dworszowicach 
Pakoszowych to szkoła 
o strukturze organizacyj-
nej ośmioletniej szkoły 
podstawowej z oddziałem 
przedszkolnym. Każdego 
roku przeprowadzane jest 
postępowanie rekrutacyj-
ne, a mimo to rok szkolny 
2023/2024, to kolejny już 
rok, w którym nie utwo-
rzono pierwszej klasy. Nie 
funkcjonuje również od-
dział przedszkolny. Rodzice 
przepisali dzieci do innych 
szkół i przedszkoli z uwagi 
na niewielką liczbę dzieci 
w tych rocznikach. Obec-

nie w Szkole tej kształci 
się 7 uczniów w 2 oddzia-
łach. Jest to najmniejsza 
placówka pod względem 
ilości i liczebności oddzia-
łów klasowych, a z danych 
prowadzonej przez Gminę 
Sulmierzyce ewidencji lud-
ności wynika, że sytuacja ta 
nie ulegnie istotnej zmianie 

przez najbliższe lata.
Tabela nr 1 przedsta-

wia, jak zmieniała się liczba 
uczniów i liczba oddzia-
łów w Szkole Podstawowej 
w Dworszowicach Pako-
szowych (dane na 30 wrze-
śnia danego roku). Liczbę 
uczniów w Szkole Podsta-
wowej w Dworszowicach 
Pakoszowych w poszcze-
gólnych klasach według 
stanu na dzień 30 września 
2023 r. (dane z SIO – stan 
30.09.2023 r.) przedstawia 
Tabela nr 2. Według danych 
pochodzących z ewidencji 
ludności w obwodzie Szko-
ły Podstawowej w Dwor-
szowicach Pakoszowych 
liczba dzieci urodzonych 
w latach 2010-2017 podle-
gających obowiązkowemu 

przygotowaniu przedszkol-
nemu i obowiązkowi szkol-
nemu wynosi 44, z czego 
tylko 7 uczęszcza do Szkoły 
Podstawowej w Dworszo-
wicach Pakoszowych.

Ponadto z uzyskanych 
od p.o. dyrektora infor-
macji wynika, że od roku 
szkolnego 2024/2025 ro-

dzice uczniów aktualnie 
uczęszczających do Szkoły 
Podstawowej w Dworszo-
wicach Pakoszowych za-
mierzają przenieść dzieci 
do innych placówek. 

Mała liczebność klas 
i niekorzystne dane demo-
graficzne na kolejne lata dla 
obwodu tej szkoły nie roku-
ją możliwości utrzymania 
tak małej, a tym samym 
kosztownej placówki. Po 
likwidacji Szkoły Podsta-
wowej w Dworszowicach 
Pakoszowych obwód zli-
kwidowanej szkoły zostanie 
włączony w obwód Szko-
ły Podstawowej im. Marii 
Konopnickiej w Bogumi-
łowicach. Dzieci w wieku 
przedszkolnym będą mogły 
uczęszczać do przedszkoli 

funkcjonujących na terenie 
gminy Sulmierzyce.

Gmina Sulmierzyce po 
likwidacji Szkoły Podsta-
wowej w Dworszowicach 
Pakoszowych zapewni 
uczniom możliwość kon-
tynuowania nauki w Szko-
le Podstawowej im. Marii 
Konopnickiej w Bogumi-

łowicach, do której dowo-
żeni będą transportem 
zorganizowanym przez 
Gminę. W trakcie dowozu 
zapewniona będzie opie-
ka nad uczniami. Ponadto 
uczniowie zostaną objęci 
opieką w świetlicy szkolnej 
podczas oczekiwania na 
autobus, jednakże Gmina 
dołoży wszelkich starań, 
aby dzieci wracały do domu 
bezpośrednio po zajęciach.

Bardzo ważną kwestią 
we współczesnej edukacji 
jest kontakt z rówieśnikami 
a zatem nauka w tak nie-
wielkich klasach wpływa 
niekorzystnie na rozwój 
dziecka. Po ukończeniu 
szkoły podstawowej, w któ-
rej oddziały są tak małe, 
dzieci będą musiały zmie-
rzyć się z dużymi trudno-
ściami w przystosowaniu 
się do warunków panują-
cych w szkołach ponad-
podstawowych, gdzie licz-
ba uczniów w klasach jest 
znacznie wyższa. Ponadto 
większe oddziały stwarzają 
lepsze szanse na integracje 
społeczne, uczą funkcjono-
wania i pracy w grupie.

Tabela 1
Uczniowie

Rok szkolny

2020/2021 2021/2022 2022/2023 2023/2024

Liczba 
uczniów 43 32 22 7

Liczba 
oddziałów 6 5 4 2

Tabela 2

Nazwa szkoły

Liczba 
oddziałów

Liczba 
uczniów 
w szkole

Liczba uczniów 
w poszczególnych oddziałach

V VII

Szkoła Podstawowa 
w Dworszowicach 
Pakoszowych 2 7 4 3

INFORMACJE
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Czynnikiem uzasad-

niającym podjęcie decyzji 
w sprawie likwidacji Szkoły 
są również wysokie koszty 
jej utrzymania w stosunku 
do liczby uczęszczających 
do niej dzieci. 

Znaczne nakłady finan-
sowe pochodzące z sub-
wencji oświatowej oraz bu-
dżetu gminy skierowane na 
funkcjonowanie przedmio-
towej szkoły nie znajdują 
widocznego odzwierciedle-
nia w lepszych wynikach 
edukacyjnych i wychowaw-
czych jej uczniów w po-
równaniu do innych szkół 
z terenu Gminy, gdzie na-
kład finansowy przezna-
czany na kształcenie jed-
nego ucznia jest znacznie 
niższy. Czego przykładem 
mogą być choćby wyniki 
egzaminów ósmoklasisty, 
które wypadają słabo na tle 
innych szkół. Koszt kształ-
cenia dziecka w Szkole 
Podstawowej w Dworszo-
wicach Pakoszowych oraz 
oddziale przedszkolnym 
ilustruje Tabela nr. 3. Za-
sadne jest zatem dążenie 
do racjonalizowania i opty-
malizowania wydatków 
ponoszonych na zadania 
oświatowe. W przypadku 
likwidacji Szkoły Podsta-
wowej w Dworszowicach 
Pakoszowych zaoszczę-
dzone środki finansowe 
częściowo zostaną przezna-
czone na stworzenie jeszcze 
lepszej i bardziej różno-
rodnej oferty edukacyjnej 

w pozostałych szkołach. 
Szkoła Podstawa im. Marii 
Konopnickiej w Bogumiło-
wicach obecnie już umożli-

wia uczniom udział w sze-
regu zajęć dodatkowych 
rozwijających różnorodne 
kompetencje i zaintereso-
wania.

Szerokie spektrum za-
jęć dodatkowych, liczne 
konkursy, projekty oraz 

akcje z całą pewnością 
wpływają pozytywnie na 
jakość kształcenia w pla-
cówce, czego dowodem są 

wysokie wyniki egzaminów 
zewnętrznych i sukcesy 
uczniów na dalszym etapie 
edukacji.

Przedstawienia wy-
maga również struktu-
ra zatrudnienia w Szkole 
Podstawowej w Dwor-

szowicach Pakoszowych, 
którą w roku szkolnym 
2023/2024 przedstawia Ta-
bela nr 5 (dane z arkusza 

organizacji Szkoły Podsta-
wowej w Dworszowicach 
Pakoszowych na rok szkol-
ny 2023/2024). Zatrudnie-
nie pracowników admini-
stracji i obsługi, wynikające 
z arkusza organizacyjne-
go szkoły na rok szkolny 

2023/2024 wygląda nastę-
pująco:

1) administracja – 1 
osoba – 0,5 etatu,

2) obsługa – 3 osoby – 
2,42 etatu.

Dla nauczycieli za-
trudnionych w pełnym 
wymiarze oraz dla na-
uczycieli zatrudnionych 
w niepełnym wymiarze, 
dla których zatrudnienie 
w tej szkole jest jedynym 
miejscem pracy, w miarę 
możliwości będą podej-

mowane działania zmie-
rzające do zatrudnienia ich 
w pozostałych placówkach 
oświatowych funkcjonu-

jących na terenie gminy 
Sulmierzyce. Na takie samo 
rozwiązanie mogą liczyć 
pracownicy obsługi i admi-
nistracji.

Należy podkreślić, że 
podjęta uchwała wyraża 
zamiar likwidacji Szkoły 
Podstawowej w Dworszo-
wicach Pakoszowych. Osta-
teczna decyzja o likwidacji 
placówki wymagać będzie 
podjęcia przez Radę Gmi-
ny Sulmierzyce odrębnej 
uchwały. Przedstawienie 
projektu ww. uchwały Ra-
dzie Gminy Sulmierzyce 
planowane jest na marzec 
2024 roku. Jeśli uchwała 
zostanie podjęta, likwida-
cja szkoły nastąpi z dniem 
31 sierpnia 2024 roku.

Tabela 3
Koszt kształcenia jednego dziecka

2020 2021 2022 2023

szkoła podsta-
wowa 29 884 zł 35 183 zł 45 350 zł 82 652 zł

oddział przed-
szkolny 35 018 zł - - -

* koszt liczony na podstawie średniej liczby uczniów w danym roku kalendarzowym

Z uwagi na coraz mniejszą liczbę dzieci uczęszczających do przedmiotowej placówki koszty 
kształcenia z roku na rok wzrastają, co pokazuje poniższa tabela:

Tabela 4
Wykonanie planu finansowego

2020 2021 2022 2023

szkoła podsta-
wowa 1 389 583,17 1 319 376,67 1 224 448,52 1 198 447,30

oddział przed-
szkolny 105 053,97 - - -

Razem: 1 418 257,63 1 319 376,67 1 224 448,52 1 198 447,30

*bez wydatków inwestycyjnych i kosztów doskonalenia zawodowego

Tabela 5

Szkoła 
Podstawowa 
w Dworszowicach 
Pakoszowych

zatrudnieni w pełnym wy-
miarze 
w osobach

zatrudnieni 
w niepełnym 
wymiarze

osoby

etaty

Razem etaty:

Liczba nauczycieli

2

13

3,95

5,95

INFORMACJE
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Plac zabaw w Sulmierzycach
Pod koniec roku 2023 

dzięki realizacji zadania 
pn.: „Budowa placu zabaw 
w miejscowości Sulmie-
rzyce” teren przyległy do 
żłobka został wzbogacony 
o plac zabaw dla najmłod-
szych dzieci. 

Zachęcanie dzieci do 
aktywności fizycznej na 
świeżym powietrzu jest 
niezwykle ważne. Idealnym 
miejscem ułatwiającym 
wpajanie takich wartości 
na pewno będzie dobrze 
zaprojektowany i wypo-
sażony plac zabaw. Plac 
zabaw przystosowany dla 
dzieci poniżej 3-go roku 
życia, powstał w ramach 
konkursu nr RPLD.10.01.
00-IZ.00-10-001/21 dla 
Działania X.1 Powrót na 

rynek pracy osób sprawu-
jących opiekę nad dziećmi 
w wieku do lat 3, Osi Priory-
tetowej X Adaptacyjność pra-
cowników i przedsiębiorstw 
w regionie, w ramach Regio-
nalnego Programu Opera-
cyjnego Województwa Łódz-
kiego na lata 2014-2020 na 
realizację projektu  „Wsparcie 
aktywności zawodowej rodzi-
ców w Gminie Sulmierzyce”. 

Zakres umowy obej-
mował w szczególności 
budowę urządzeń małej 
architektury t.j.: wóz stra-
żacki, ambulans, bus, ko-
lejkę z wagonem, kuchnie 
błotne, tablice do rysowa-
nia, piaskownicę z zada-
szeniem, altanę, a także 
ławki i kosze. Wszystkie 
urządzenia są wykonane 

z atestowanych, wytrzyma-
łych i bezpiecznych mate-
riałów, takich jak drewno, 
metal, tworzywo sztuczne 
i guma. Nawierzchnia pla-
cu zabaw jest trawiasta, co 
zapewnia miękkość i amor-
tyzację. Plac zabaw jest tak-
że ozdobiony zachęcający-
mi do zabawy kolorowymi 
elementami dekoracyjnymi 
a odpowiednio dobrane 
wyposażenie będzie miało 
wpływ na właściwy i har-
monijny rozwój dzieci.

Całkowity koszt budo-
wy placu zabaw to 192.690 
zł brutto w tym 160.000 
zł pochodzących z dotacji 
z RPO.

Centralna ewidencja 
emisyjności budynków

Każdy właściciel nieru-
chomości po raz pierwszy 
w roku 2021 musiał złożyć 
deklarację o źródłach cie-
pła.  Duża liczba właścicieli 
nieruchomości skorzysta-
ła z wsparcia pracowników 
Urzędu Gminy w Sulmie-
rzycach. Państwa deklaracje 
zostały wprowadzone do 
Centralnej Ewidencji Emi-
syjności Budynków zwanej 
CEEB. Mieszkańcy muszą 
pamiętać, że w przypadku 
wymiany źródła ciepła należy 
złożyć stosowną deklarację. 

Celem stworzenia cen-
tralnej bazy jest poprawa 
jakości powietrza  - likwi-
dacja głównej przyczyny 
zanieczyszczeń – emisji sub-
stancji powodujących smog. 
CEEB jest także miejscem 
gdzie można znaleźć infor-
macje na temat wszystkich 
programów finansowania 
wymiany piecy.

W związku z wdroże-
niem w dniu 18 września 
2023r. Centralnej Ewi-
dencji Emisyjności Bu-
-dynków w GUNB pro-
wadzone są działania 
informacyjne związane 
z inwentaryzacją budyn-
-ków polegające na zebraniu 

danych dotyczących dane-
go budynku potrzebnych 
z punktu widzenia utraty 
ciepła i emisji CO2. Składa 
się ona z danych dotyczą-
cych parametrów technicz-
-nych budynku oraz źródeł 
ciepła ogrzewania. Każdy 
mieszkaniec może wypeł-
nić formularz inwentary-
zacyjny w systemie CEEB 
samodzielnie lub zamówić 
w swojej gminie poprzez 
CEEB bądź wykonać ją 
dodatkowo w trakcie prze-
glądu przewodów komino-
wych. Artykuł edukacyjny 
dotyczący inwentaryzacji 
parametrów technicznych 
budynku jest dostępny na 
stronie internetowej Gminy. 

Kluczowym celem pro-
jektu ZONE jest poprawa 
jakości powietrza w Polsce. 
Wszelkie informacje uzy-
skane z bazy będą zasad-
nicze przy zaplanowaniu 
efektywniejszych działań 
mających na celu zmniejsze-
nie zanieczyszczenia powie-
trza na szczeblu gminnym. 
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Panie przewodniczący, 
praktycznie od pierwszej 
pana kadencji jest pan sze-
fem Rady Gminy. Nie nudzi 
się to panu? Nie ma pan 
aspiracji, aby startować do 
Rady Powiatu albo Sejmiku 
Województwa Łódzkiego?

- Jestem z Sulmierzyc, 
interesuje mnie najbardziej 
wszystko to, co dzieje się w tej 
gminie w sferze publicznej. 
Myślę, że swoją małą cegieł-
kę do rozwoju gminy mogę 
dokładać właśnie tu na miej-
scu. Czy inne wyżej posta-
wione samorządy mnie in-
teresują? Myślę, że nie. Mam 
już swój wiek, wolę skupić 
się na naszej lokalnej, małej 
ojczyźnie. Po każdej kaden-
cji są nowe plany, nowe wy-
zwania, nowe doświadcze-
nia, niestety też i problemy, 
które trzeba rozwiązywać. 
Tak samo jest i tym razem. 
Wiele przed nami, czasy się 
zmieniają. Cieszy mnie to, że 
mieszkańcy, których spoty-
kam, dziękują nam za to, co 
do tej pory zrobiliśmy. Kto 
w powiecie, albo wojewódz-
twie zaczepia radnych, żeby 
porozmawiać o problemach 
danego sołectwa?

Przez te kilkanaście lat 
zrealizowali państwo setki 
inwestycji na terenie gmi-
ny Sulmierzyce. Pozyskano 
dziesiątki milionów zło-
tych, bez których realizacja 
tych zadań byłaby niemoż-
liwa, albo przynajmniej 
mocno utrudniona. Nie 
obawia się pan, że po zmia-
nie władz centralnych bę-
dzie państwu trudniej uzy-
skiwać środki zewnętrzne?

- Mam nadzieję, że nie. 
Życie dowodzi, że potrafimy 
się dogadywać z różnymi 
władzami, bez względu na 

barwy polityczne. Jeśli spo-
tykają się ludzie odpowie-
dzialni i poważni, jest wola,  
to łatwo jest się porozumieć, 
usiąść do stołu i wyjaśnić  
trudne  sprawy. Na to liczę. 
Pieniędzy zawsze brakuje, 
ale ostatnio udało nam się 
wiele milionów do gminy 
sprowadzić. Dobrze się sta-
ło, że udało nam się odsunąć 
ten plan Prawa i Sprawiedli-
wości, który zakładał zmini-
malizowanie tzw. opłaty eks-
ploatacyjnej za węgiel, czyli 
główne dochody gminy. Dla 
obrazu sytuacji: za ostatnie 
półrocze 2023 r. z tego tytułu 
otrzymaliśmy 17 mln 800 zł. 
Gdyby w życie weszła usta-
wa PiS, którą proponowano 
w 2016 r., byłoby to dwa mi-
liony złotych. Kosztowało nas 
to sporo pracy, wyrzeczeń 
i złośliwości ze strony lokal-
nych władz PiS-u. Nie chcę 
już mówić o sprawach osobi-
stych, bo to nie miejsce na to.

Ma pan na myśli, że jako 
jedyny odchodził pan na 

emeryturę z PGE GiEK bez 
odznaczenia i tym samym 
zapłacił własną głową za 
walkę o środki dla gminy?

- To przykre, bo zosta-
łem tak potraktowany po 
43 latach pracy. Być może 
nie wszyscy mieszkańcy 
wiedzą, że stała za tym pani 
poseł Beata Mateusiak-
-Pielucha. Powiedział mi 
o tym w rozmowie dyrektor 
HR-u w GiEK-sie, a kto nim 
był każdy wie. Cytuję jego 
słowa: „no wiesz, Beata tak 
chciała”. Wójt też zapłacił 
dużą cenę, bo utrudniano 
mu wszystkie działania, ale 
do niego osobiście dobrać się 
nie mogli. Niech pan sobie 
wyobrazi, że ja po tylu latach 
pracy bez żadnej nagany czy 
upomnienia, musiałem roz-
stać się z kopalnią – zgodnie 
z kodeksem pracy - przy po-
mocy komisji pojednawczej 
na miesiąc przed odejściem. 
Musiałem ją powołać, sia-
daliśmy i przez trzy dni roz-
mawialiśmy, bo nie chcieli 
wypłacić mi tych pieniędzy, 

które inni otrzymali bez 
problemu. Po jakimś czasie 
doszło do ugody odnośnie 
odprawy  ale odznaczenie  
zostało mi odebrane, choć 
wszyscy moi przełożeni 
wystawili mi dobre opinie. 
Decyzją dyrektora HR-u, 
otrzymał  je ktoś inny. Ta-
kich odznaczeń w ciągu roku 
przyznaje się cztery lub pięć.

Nie żałuje pan?
- Nie, bo uratowaliśmy 

ogromne pieniądze dla gmi-
ny. Rocznie dochód z opła-
ty eksploatacyjnej to około 
30 mln zł, czyli 1/3 naszego 
budżetu. Gdyby ta sytuacja 
dzisiaj się powtórzyła, zro-
biłbym to samo. Pani poseł 
mówiła wtedy tak: „siedźcie 
na dup…, będzie wam do-
brze”. Niektórzy tak zrobili, 
była radna gminy, która za 
spolegliwość dostała pra-
cę w elektrowni. Byli radni 
powiatowi z gminy górni-
czej Rząśnia, czyli z naszego 
okręgu np. pan Marcin Ław-
niczek czy pan Paweł Sikora, 

nie chcieli zrobić w powiecie 
takiej uchwały, która wspo-
magałaby gminy górnicze.  
Również za spolegliwość zo-
stali nagrodzeni, jeden został 
wicestarostą, drugi prezesem 
spółki Ramb.

Myśli pan, że to były na-
grody?

 - Między innymi to się 
do tego przyczyniło. Miesz-
kańcy tych dwóch gmin po-
winni wiedzieć, kto jest kim. 
Nie wiem czy oni będą teraz 
startować w wyborach, ale 
jeśli tak, to ten rachunek wy-
borcy powinni im wystawić. 
Jak można nie bronić intere-
sów własnej gminy, szczegól-
nie gdy się jest radnym i do-
bro wspólne powinno być 
wyżej niż własne. Gdyby ta 
ustawa weszła, tych pienię-
dzy by nie było i mielibyśmy 
problem.

Zostawmy na razie poli-
tykę i porozmawiajmy o in-
westycjach w gminie. Jaka 
Pana zdaniem była najistot-
niejsza z punktu widzenia 
mieszkańców w ciągu ostat-
nich pięciu lat?

- W pierwszej kadencji 
zaczynaliśmy nieśmiało od 
ronda, które jak pokazało 
życie, dobrze się sprawdza. 
Kolejne pięć lat to może 
nieco mniej działań, ale za 
to z większym rozmachem. 
Wymieniliśmy piece – po-
mogliśmy ludziom finanso-
wo i fizycznie, takie nowo-
czesne ogrzewanie działa 
zupełnie inaczej, do tego so-
lary czy fotowoltaika. Ważna 
jest kanalizacja w Bogumiło-
wicach czy ta w Dworszowi-
cach Pakoszowych i Ostrołę-
ce. Do tego dochodzą drogi 
gminne i ścieżki rowerowe.

kontynuacja na stronie 10 i 11

Rada gminy musi grać zespołowo
Z przewodniczącym Rady Gminy w Sulmierzycach Tadeuszem Kruszyńskim, o inwestowaniu w przy-
szłość i nadchodzących wyborach samorządowych, rozmawia Sławomir Rajch
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Czyli jest dużo inwesty-

cji, których może nie widać, 
ale są ważne?

- Bez wątpienia. Ka-
nalizacji nie widać, bo jest 
w ziemi, ale nikomu nie 
trzeba tłumaczyć, jak duża 
to wygoda i ułatwienie co-
dziennego życia. Wybudo-
waliśmy np. przedszkole 
czy żłobek i to też poprawa 
komfortu mieszkańców, ale 
o tym każdy mówi, bo to 
widać. Zakończyliśmy bu-
dowę kanalizacji w Dwor-
szowicach Pakoszowych 
i Ostrołęce, teraz czas na 
odcinek Piekary – Wola 
Wydrzyna. Jak to zrobimy, 
zostanie nam tylko Kodrań 
i Anielów. Cała gmina w ten 
sposób zostanie skanalizo-
wana. Oczywiście oprócz 
tych mieszkańców, którzy są 
rozproszeni po terenie gmi-
ny, a dla których kanaliza-
cja byłaby dużym kosztem. 
Oferujemy im przydomo-
we oczyszczalnie ścieków, 
których powstało już u nas 
bardzo dużo.

Jest nowy żłobek i przed-
szkole, macie też nowocze-
sną szkołę i zaplecze, powsta-
ła strzelnica i targowisko. 
W każdym sołectwie są 
nowe świetlice, place za-
baw i siłownie, jednostki 
OSP są dobrze wyposa-
żone. Co w takim razie 
można jeszcze zaoferować 
mieszkańcom w nowej ka-
dencji skoro wszystko zo-
stało zrobione?

- Nigdy nie ma tak, że 
wszystko jest już zrobio-
ne. Życie płynie, pojawiają 
się nowe potrzeby. Naszym 
wyzwaniem jest obecnie fo-
towoltaika dla kolejnej gru-
py mieszkańców. Są chętni, 
ale zabrakło nam środków, 
może uda się to w tym roku, 
potem kolej na pompy cie-
pła. Jest również do zrobie-
nia wiele dróg gminnych. 
Kupujemy 2 nowoczesne au-
tobusy dla szkół. Trzeba za-
kończyć rozbudowę ośrodka 
zdrowia.

Czyli waszym celem jest 
fotowoltaika dla każdego, 
kto tylko chce?

- Dokładnie. Każdy po-
winien mieć taką instalację, 
bo jak słyszymy, ceny prą-
du od połowy roku pójdą 
w górę, skończą się tarcze 
ochronne i wtedy fotowol-
taika dużo pomaga. Mamy 
już doświadczenie, widzi-
my jak te rachunki spadają 
dzięki używaniu odnawial-
nych źródeł energii. Warto 
na to stawiać i trzeba to ro-
bić. Inne, większe zadanie 
to mieszkania komunalne. 
Takich w gminie nie mamy. 
Obecnie zastanawiamy się 
nad lokalizacją, bo chcemy 
w ten sposób zatrzymać 
młodych ludzi.

Z jednej strony dajecie 
im przestrzeń do posta-
wienia własnego domu, ale 
z drugiej pozwalacie im 
skorzystać z mieszkań nale-
żących do gminy?

- Nie wszystkich stać od 
razu na budowę własnego 
domu. Ładnie rozwija się 
osiedle przy Sulmierzycach, 
jest ulica Brzozowa w Dą-
browie, przy której pojawia-
ją się kolejne obiekty. Pla-
nujemy tam zrobić drogę, 
bo choć ta nawierzchnia 
jest utwardzona to i tak nie 
wygląda tak, jak powinna. 
Podobnie jest z drogami na 
osiedlach, trzeba to wszystko 
skomunikować. W temacie 
dróg warto dodać, że obec-
nie jesteśmy po przetargu 
na remont ulicy Zamolskiej 
w Sulmierzycach. Pojawi się 
chodnik, będzie nowa na-
wierzchnia. Wykonawca już 
rozpoczął prace.

Mówi pan o młodych 
ludziach i zapewnieniu 
im miejsc do mieszkania. 
Wójt wspominał, że macie 
państwo pomysł na budo-
wę całodziennego domu 
seniora, co zapewniałoby 
dobry byt tym starszym 
osobom, które nieko-
niecznie chciałyby same 
funkcjonować. 

- Dobry przykład to 
gmina Dłutów, gdzie działa 
tam dzienny dom opieki se-
niora. Wiele osób z tego ko-
rzysta, mam tam znajomych, 
którzy są zadowoleni. U nas 
taki obiekt mógłby powstać, 
a w zasadzie i powinien. 
Osób starszych i samotnych 
jest coraz więcej, trzeba ich 
wspierać.

Dla seniorów macie już 
teraz ofertę, bo jest choćby 
Klub Seniora, który po-
wstał w miejscu dawnej bi-
blioteki. On bardzo dobrze 
funkcjonuje.

- Są też dwa stowarzysze-
nia seniorów, które finansowo 
wspieramy. Z przykrością mu-
szę stwierdzić, że zmierzamy 
do likwidacji szkoły w Dwor-
szowicach Pakoszowych, 
bo w placówce jest obecnie 
siedmioro dzieci, choć zgod-
nie z obwodem szkolnym, 
mogłoby być ich 45. Miesz-
kańcy postanowili wysyłać 
swoje dzieci do innych szkół. 
Koszty jednak są bardzo duże 
i nie możemy ciągle tak dużo 
dokładać. Ten budynek jest 
w ładnej lokalizacji. Pewnie 
trzeba byłoby go zmodernizo-
wać, ale to dobre miejsce. 

W trakcie jest także 
budowa ośrodka zdrowia 

z przyłączeniem do dawne-
go budynku. Ale inwestycja 
się przedłuża. Dlaczego?

- Budowa nieco się cią-
gnie, bo wykonawca nie 
do końca jest trafiony. Jak 
obserwuję, prace nie idą  
dobrze. Nie mamy jednak 
wpływu na ich opóźnienie. 
Roboty mają się zakończyć 
do sierpnia 2024 r., ale na 
razie jakoś nie widać, żeby 
wykonawca się wyrobił. 
Jeśli nie zdąży, to będzie-
my odzyskiwać pieniądze 
pewnie na drodze sądowej. 
Tak to jednak bywa z prze-
targami. Przekonaliśmy się 
o tym w trakcie budowy 
strzelnicy, którą skończył 
dopiero czwarty wykonaw-
ca. A to COVID, a to je-
den zbankrutował, kolejny 
się wycofał, inny nie miał 
uprawnień. Na szczęście 
to za nami, strzelnica cie-
szy się zainteresowaniem, 
były tu zawody, które swo-
ją obecnością zaszczycił 
prezes strzelectwa krajo-
wego. Kiedy spacerowałem 
z nim po naszym obiekcie 
usłyszałem od niego, że 
nawet w Warszawie nie ma 
takiego obiektu. Było to 
bardzo miłe. W regionie 
na tę chwilę nie ma takiej 
strzelnicy. Ma się budo-
wać w Zduńskiej Woli, ale 
szczegółów nie znam. Ob-
łożenie u nas jest duże, ko-
rzystają ze strzelnicy firmy, 
służby mundurowe, osoby 
prywatne.

Czyli budowa strzelni-
cy to był dobry ruch?

- Tak, choć słyszałem 
głosy mieszkańców - po co 
u nas strzelnica? Był pro-
jekt, w którym do wzięcia 
było blisko pięć milionów 
złotych. Wśród zadań wyni-
kających z niego, była strzel-
nica. Zastanawialiśmy się nad 
tym czy warto, ale po czasie 
mogę powiedzieć tak: dzięki 
tym pieniądzom zrobiliśmy 
plac Turskiego, całą infra-
strukturę wokół zbiornika 
wodnego na Dygudaju czy 

park w Sulmierzycach. Nie 
mieliśmy wtedy pomieszczeń 
na sprzęt gminny,  ciągniki, 
itd. Wymyśliliśmy garaże, któ-
re są już wykorzystywane, a na 
tyłach budynku zrobiliśmy 
strzelnicę. Jak życie pokazało, 
ma ona bardzo dobre wzięcie, 
wiele osób kojarzy nas właśnie 
z nią. Ona sama się utrzymuje, 
gmina do niej nie dokłada.

Podobne zdanie nie-
którzy mieszkańcy mieli 
o placu targowym. Padały 
głosy, że po co robić tak 
duże miejsce przeznaczone 
do handlu. Osobiście, wi-
dząc ten projekt, zanim on 
powstał, myślałem podob-
nie. Dziś okazuje się, że to 
się sprawdza, targowisko 
ma wzięcie, bo organizo-
wane są w każdą pierwszą 
niedzielę giełdy zwierząt, 
a także targi rolno-ogrod-
nicze, które wpisały się 
w kalendarz Sulmierzyc, 
przyciągając gości i będąc 
promocją gminy. 

- Wtedy też się zastana-
wialiśmy, czy wchodzimy 
w ten projekt. Na stole było 
1,5 mln zł. Udało się przeko-
nać rządzących, pozyskali-
śmy te fundusze i wykonali-
śmy prace. Co sobotę mamy 
dzień targowy, nie pobiera-
my opłat od handlarzy, bo 
dzięki temu chętnie przy-
jeżdżają sprzedawcy. Gmi-
na na tym dużo nie traci, 
a korzyści jest bardzo dużo. 
Mieszkańcy mogą kupować 
produkty, a sprzedawcy mają 
punkt zbytu. 

Czy startując do Rady 
Gminy ma pan gdzieś z tyłu 
głowy myśl, że chciałby nią 
nadal kierować?

- Startuję na radnego 
z zamiarem robienia ko-
lejnych rzeczy, w których 
mam doświadczenie. Wi-
dzę potrzeby mieszkańców 
i obecnie się nad tym nie 
zastanawiam. Przyszli radni 
zdecydują o tym, czy jeśli 
będę radnym to nadal będę 
też przewodniczącym.

- Trzeba brać pod uwagę każ-
dy scenariusz. Nie ma ludzi nie-
zastąpionych, zawsze będę po 
stronie gminy i jej mieszkańców, 
niezależnie od tego, czy nadal 
będę radnym

ROZMOWA
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A bierze pan pod uwa-
gę, że nie zostanie pan po-
nownie wybrany?

- Trzeba brać pod uwagę 
każdy scenariusz. Nie ma lu-
dzi niezastąpionych, zawsze 
będę po stronie gminy i jej 
mieszkańców, niezależnie od 
tego, czy nadal będę radnym. 
To ciągle moja gmina, moja 
miejscowość i chciałbym, 
żeby było tu jak najlepiej.

Gdyby ktoś nowy z grona 
radnych został przewodni-
czącym to jakiej rady by pan 
mu udzielił? Jak utrzymać 
dyscyplinę podczas sesji? 
Udawało się to panu przez 
ostatnie lata doskonale.

- Odpowiem na jego 
wszystkie pytania i doradzę. 
Najważniejsze w radzie to 
zgoda, bo ona buduje. Nie 
powinno się skłócać rad-
nych, stawiać nierealnych za-
dań, bo problemy zawsze są.

Ale jak to zrobić, skoro 
w radzie są ludzie z różnych 
środowisk i każdy ma inny 
pogląd na świat?

 - Każdy ma do tego 
prawo. Jeśli jednak grupa 
ludzi decyduje się na start, 
na działanie dla dobra sa-
morządu,  dostaje od miesz-
kańców zaufanie, to powinna  
działać zespołowo. To nie 
sport indywidualny, to nie 
pojedynek jeden na jeden. 
Efektem są pozyskiwane pie-
niądze, współpraca z wójtem 
i realizowane inwestycje. To 
tak jak w kapeli – nie może 
jeden fałszować. Widzi-
my przypadki, gdzie radni 
w samorządach są pokłóceni, 
mijają kolejne kadencje, nie-
wiele działają i tym samym 
nie rozwijają się. Nie wolno 
nikogo wykluczać, obrażać. 
Każdy ma swoich wyborców 
i każdy chce w swoim sołec-
twie coś zrobić. Wszystkiego 

od razu się nie da, ale krok po 
kroku da się realizować wiele 
rzeczy. Nikt nie powie mi, że 
jest jakiś okręg czy sołectwo, 
że o nich w gminie zapo-
mnieliśmy. Tempo działania 
było uzależnione od potrzeb, 
biurokracji czy możliwości 
pozyskania środków. 

7 kwietnia, czyli w dzień 
wyborów, ludzie postawią 
na sprawdzone nazwiska czy 
będą szukali alternatywy?

- Z wyborcami jest tak, 
że tego nigdy do końca nie 
wiadomo. Podczas rozmowy 
ktoś mówi, że ma takie prefe-
rencje, a potem idzie do urny 
wyborczej i głosuje zupełnie 
inaczej. Moim zdaniem po-
zycja wójta nie jest zagrożona 
i nie mówię tak dlatego, że 
jestem radnym, przewod-
niczącym rady i współpra-
cuję z nim na co dzień. Nie 
ma ludzi niezastąpionych, 

ale na ten moment Gabriel 
Orzeszek to właściwy i odpo-
wiedni kandydat.

Podsumowując, chciał-
by pan coś przekazać miesz-
kańcom albo radnym na 
koniec tej kadencji?

- Chciałbym serdecznie 
podziękować wszystkim rad-
nym i panu wójtowi za bardzo 
dobrą współpracę. Podzięko-
wania także dla pracowników:  
gminy, jednostek organiza-
cyjnych, druhów OSP, stowa-
rzyszeń, którzy wspierali nas 
w codziennej pracy, a także 
dziękuję mieszkańcom, którzy 
chcieli z nami współpracować. 
Jak potrzebna była pomoc 
to jej nie odmówili. Dziękuję 
również wszystkim tym, któ-
rzy wspierali nas z zewnątrz.  
Życzę kolejnych  udanych 
lat dla samorządu. Z okazji 
nadchodzących Świąt Wiel-
kanocnych, wszystkim życzę 

zdrowych, spokojnych,świą-
tecznych dni. I oczywiście 
udanych wyborów, bo miesz-
kańcy powinni dobrze zasta-
nowić się, na kogo głosują, 
komu powierzają przyszłość 
swoją i swoich dzieci.

Czyli krótko mówiąc, 
nie powinni bawić się wy-
borami?

- Dokładnie. Przed ostat-
nimi wyborami parlamen-
tarnymi byłem świadkiem 
sytuacji, gdy przed lokalem 
wyborczym osoba nie wie-
działa, na kogo ma zagło-
sować. To nie może być gra 
w ciemno, bo przyszłość każ-
dego z nas jest bardzo ważna 
i musimy wiedzieć, komu ją 
powierzamy. Wybierajmy lu-
dzi sprawdzonych, a nie tych, 
którzy chcą się tylko dorobić.

ROZMOWA
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Cyfrowa gmina
W 2023 r. Gmina Sul-

mierzyce zrealizowała pro-
jekt w ramach konkursu 
grantowego „Cyfrowa Gmi-
na” Pozyskano kwotę w wy-
sokości 100 tys. zł. Program 
ma na celu wsparcie roz-
woju cyfrowego instytu-
cji samorządowych oraz 
zwiększenie cyberbezpie-
czeństwa.

W ramach projektu 
przeprowadzono diagnozę 
cyberbezpieczeństwa w celu 
sprawdzenia dotychczaso-
wo stosowanych rozwiązań 
w zakresie bezpieczeństwa 
danych w Urzędzie Gminy 
w Sulmierzycach, zaku-
piono sprzęt ale również 

przeszkolono pracowników 
Urzędu Gminy w zakresie 
cyberbezpieczeństwa.

Projekt „Cyfrowa Gmi-
na” jest finansowany ze środ-
ków Europejskiego Fundu-
szu Rozwoju Regionalnego 
w ramach PO PC na lata 
2014-2020, Oś Priorytetowa 
V Rozwój cyfrowy JST oraz 
wzmocnienie cyfrowej od-
porności na zagrożenia 
REACT-EU, działanie 5.1 
Rozwój cyfrowy JST oraz 
wzmocnienie cyfrowej od-
porności na zagrożenia.

Od kilku lat mieszkań-
cy gminy Sulmierzyce mają 
możliwość korzystania z pro-
gramów zdrowotnych finan-
sowanych z budżetu gminy. 
Finansowanie obejmuje za-
biegi z zakresu  rehabilitacji, 
konsultacje i porady specjali-
styczne dietetyka, alergolo-
ga oraz lekarza ginekologa 
z możliwością wykonania 
badania ginekologicznego 
– usg, a także badania ultra-
sonograficzne brzucha, śli-
nianek, tarczycy, szyi, jąder, 
dołów podkolanowych oraz 
zmian powierzchniowych. 

Dodatkowo realizowany  
jest „Program profilaktyki 
zakażeń wirusem brodaw-
czaka ludzkiego (HPV) 
na lata 2023 – 2027”, który 
skierowany jest dla dzieci 

w wieku 13 lat. W ramach 
programu podaje się dwie 
dawki dziewięciowalentnej 
szczepionki przeciw wiru-
sowi brodawczaka, która re-
komendowana jest jako sku-
teczne działanie w zakresie 
profilaktyki pierwotnej raka 
szyjki macicy.

Kolejnym, koordynowa-
nym przez Gminę Sulmierzy-
ce programem zdrowotnym 
jest, dedykowany dla naj-
młodszych,  „Gminny Pro-
gram profilaktyki próchnicy 
dla dzieci”. Dzieci w wieku od 
5 do 13 lat mają zapewnioną 
darmową profilaktykę stoma-
tologiczną, która odbywa się 
w gabinecie stomatologicz-
nym w budynku Szkoły Pod-
stawowej w Sulmierzycach.

Jak co roku, Gmina Sul-

mierzyce ogłosiła że prze-
znacza środki na program 
zdrowotny pn. ,,Szczepienia 
ochronne przeciw grypie”. 
W roku 2023 wyłonionym 
w drodze konkursu realiza-
torem programu został Samo-
dzielnym Publiczny Gminny 
Ośrodek Zdrowia w Sulmie-
rzycach. Program oferuje dar-
mową szczepionkę dla miesz-
kańców gminy Sulmierzyce, 
którzy nie zostali ujęci jako 
grupa uprzywilejowana we-
dług Rozporządzenia Mini-
stra Zdrowia z dnia 27 sierp-
nia 2021 r.  W tym okresie ze 
szczepionki skorzystało 175 
mieszkańców gminy Sulmie-
rzyce.  

W 2023 roku z budżetu 
gminy Sulmierzyce na reali-
zacje powyższych progra-

mów przeznaczono kwotę 
w wysokości 368 587,52 zł.

Samodzielny Publiczny 
Gminny Ośrodek Zdrowia 
w Sulmierzycach jest pod-
miotem leczniczym zarządza-
nym przez gminę. Pacjenci 
mogą skorzystać z osobistej 
porady lekarza, poprzedzo-
nej rejestracją podczas której 
zostaje wyznaczona godzi-
na wizyty w dni pracy, czyli 
od poniedziałku do piątku 
w godzinach od 8:00 do 
18:00. Istnieje również możli-
wość teleporady, bądź wizyty 
domowej. SPGOZ posia-
da wykwalifikowaną kadrę 
pracowników - 6 lekarzy,  4 
pielęgniarki,  położną oraz 
rejestratorkę, którzy świad-
czą usługi i porady według 
ustalonego grafiku. W ciągu 

miesiąca realizowanych jest 
od 1200 do nawet 1800 porad 
lekarskich, w zależności od 
natężenia zachorowalności. 
Największe wskaźniki wystą-
piły w marcu  - 1801 oraz w li-
stopadzie – 1659.  Na dzień 31 
grudnia 2023 r. liczba  zade-
klarowanych osób do lekarza 
wynosi 3768, do pielęgniarki 
3823, natomiast do położnej 
1999. Osób korzystających 
z podstawowej opieki zdro-
wotnej w SPGOZ w Sulmie-
rzycach spoza terenu gminy 
jest ok. 380. W ramach NFZ 
realizowane są programy pro-
filaktyki chorób układu krą-
żenia, profilaktyki gruźlicy, 
profilaktyka POChP. 

Dbamy o zdrowie mieszkańców Gminy

INFORMACJE
Rozbudowa ul. Objazdowej 
w miejscowości Sulmierzyce

W sierpniu 2023 r. za-
kończono realizację inwe-
stycji pn. „Rozbudowa drogi 
gminnej nr 109263E w miej-
scowości Sulmierzyce”. Gmi-
na Sulmierzyce na realizację 
tego przedsięwzięcia  pozy-
skała środki z Rządowego 
Funduszu Polski Ład: Pro-
gramu Inwestycji Strategicz-
nych w kwocie 2.960.184 zł. 
Inwestycję realizowała firma 
HUCZ Sp. z.o.o. Sp.k. z sie-
dzibą w Boronowie. 

Zadanie swym zakre-
sem obejmowało rozbudo-
wę drogi o łącznej długości 
695,92 m.b. Na odcinku od 
ulicy Strażackiej do ulicy 
Północnej  (odcinek o długo-
ści 525,29 m.b.) oraz od ulicy 
Objazdowej do ulicy Górnej 
(odcinek o długości 170,63 
m.b.) łącznie z włączeniami 
w ww. ulice. Wybudowano 
jezdnię obustronnie okra-
wężnikowaną o szerokości 6 

m z nawierzchni bitumicznej 
i nowym oświetleniem. Wy-
budowano również sieć ka-
nalizacji deszczowej o łącznej 
długości 663,29 m.b. Całość 
zamknęła się w kwocie 4 
843 200, 26 zł. Nowopow-

stała droga ułatwi dojazd 
do targowiska i strzelnicy 
co znacznie poprawi kom-
fort mieszkańców zwłaszcza 
w dni targowe, zwiększy bez-
pieczeństwo w ruchu drogo-
wym, stanowi objazd cen-
trum miejscowości. Nowa 
droga nie tylko poprawi ja-
kość życia mieszkańców, ale 
również przyczyni się do roz-
woju gospodarczego gminy.
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Nadanie ulic
W latach 2019-2023 

nadano nazwy ulic drogom 
położonym na terenie gmi-
ny Sulmierzyce. 

W Sulmierzycach po-
wstała ul. Targowa a w Pie-
karach ul. Polna. Na wniosek 
mieszkańców miejscowości, 
w Dworszowicach Pako-
szowych utworzono ulice 
i nadano im następujące na-
zwy: Boczna, Cicha, Cudna, 
Długa, Główna, Klonowa, 
Krótka, Kwiatowa, Polna 
Sąsiedzka, Słoneczna, Spa-
cerowa, Spokojna, Szkol-
na, Wschodnia i Wspólna. 
Dworszowice Pakoszowe 
są miejscowością o specy-

ficznym kształcie, a nadanie 
adresów nowym budynkom 
mieszkalnym poza ścisłym 
centrum, było znacznie 
utrudnione. Nadanie nazw 
ulicom ułatwiło lokaliza-
cję poszczególnych posesji 
służbom publicznym ta-
kim jak: policja, pogotowie 
ratunkowe, straż pożarna. 
Usprawni to w przyszłości 
nadawanie numeracji po-
rządkowej dla powstających 
budynków zgodnie z zasa-
dami wynikającymi z obo-
wiązujących przepisów.

Scalenie lasu
Zakończyła się proce-

dura scalenia lasów w miej-
scowości Sulmierzyce obej-
mująca powierzchnię 58,32 
ha. Nieruchomości objęte 
scaleniem charakteryzowa-
ły się wadliwym kształtem 
działek, znacznym rozdrob-
nieniem, złym ukształto-
waniem, co uniemożliwiało 
prowadzenie racjonalnej 
gospodarki leśnej. Przy oka-
zji scalenia, właściciele mo-
gli uregulować wiele spraw 
własnościowych w tym. 
m.in. znieść współwłasność. 
Nieruchomości w obecnym 
kształcie pozwalają lepiej 

nimi gospodarować a dzię-
ki nowym znakom granicz-
nym łatwo odnaleźć wy-
znaczoną działkę. Z pośród 
nieruchomości wyznaczo-
ne zostały nowe drogi, któ-
re będą zapewniały dostęp 
właścicielom do ich dzia-
łek. W obecnym czasie na 
drogach znajdują się liczne 
zadrzewienia. W br. Gmina 
Sulmierzyce będzie prowa-
dzić prace mające na celu 
umożliwienie dojazdu  do 
powstałych nieruchomości.

Zdarzenia drogowe
Zapewnienie całodobo-

wej opieki weterynaryjnej 
w przypadkach zdarzeń 
drogowych z udziałem 
zwierząt realizuje Gmina 
poprzez zawartą umowę 
z lekarzem weterynarii 
prowadzącym działalność 
gospodarczą pod firmą: 
Gabinet Weterynaryjny s.c 
z/s ul. Kościelna 2, 97-585 

Lgota Wielka, posiadają-
cą możliwość świadczenia 
usług całodobowo. Ponad-
to gmina posiada umowę z  
Przedsiębiorstwem JASTA 
Sp. z o.o., który odbiera 
padłe zwierzęta w wyni-
ku zdarzeń drogowych 
znajdujące się na drogach 
gminnych.

Szacowanie strat wyrządzonych przez suszę
W związku z wystąpie-

niem na terenie całego kraju 
w 2023 roku niekorzystnego 
zjawiska atmosferycznego 
jakim jest susza Urząd Gmi-
ny w Sulmierzycach rozpo-
czął stosowną procedurę

przyjmowania wnio-
sków o oszacowanie szkód 
w uprawach rolnych na tere-

nie gminy Sulmierzyce. Ko-
misja powołana została zarzą-
dzeniem Wojewody Łódzkiego 
Nr 99/2015 z dnia 22 kwiet-
nia 2015 r. W skład gminnej 
komisji ds. szacowania szkód 
w gospodarstwach rolnych 
wchodzi pracownik: Izby 
Rolniczej, Łódzkiego Ośrod-
ka Doradztwa Rolniczego 

Bratoszewice oraz pracow-
nicy tut. Urzędu. Komisja 
przeprowadziła wizje lokalne 
i dokonała szacunku 

w 30 gospodarstwach 
rolnych, dla których rolnicy 
złożyli stosowny wniosek.  

Budowa oświetlenia boiska 
w Bogumiłowicach

W dniu 30.06.2023r. 
została podpisana umowa 
z firmą PRIT Sp. z o.o na 
wykonanie w systemie „za-
projektuj i wybuduj” zadania 
inwestycyjnego pn. „Bu-
dowa oświetlenia boiska 
przy Szkole Podstawowej 
w Bogumiłowicach”. Za-
danie obejmuje budowę 

zasilającej linii kablowej 0,4 
kV oraz czterech dwunasto-
metrowych masztów oświe-
tleniowych wraz z naświe-
tlaczami. Nowa inwestycja 
poprawi komfort korzy-
stania z boiska sportowego 
w godzinach wieczornych 
poprzez doświetlenia płyty 
boiska a tym samym wpłynie 

na większe zainteresowanie 
obiektem dla mieszkańców. 
Zadanie zostało zakończo-
ne w miesiącu lutym 2023r. 
a kwota przeznaczona na 
realizację wynosi 150 000 zł 
brutto. 
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Rok Inwestycja Koszt całkowity Źródło finansowania Wartość 
dofinansowania

Sołectwo Bieliki (Bieliki, Patyków)

2022 Przebudowa wewnętrznej drogi dojazdowej do 
pól w miejscowości Bieliki 1962221,47 zł budżet Woj. Łódzkiego na modernizację 

dróg dojazdowych do gruntów rolnych 338259,12 zł

2022 Budowa kanalizacji sanitarnej w miejscowości 
Bieliki 526025,37 zł - -

2023
Rozbiórka istniejących zadaszeń i budowa 
nowych zadaszeń nad wejściami głównym 
i bocznym do świetlicy wiejskiej w Bielikach

 130 070 zł - -

2023 Rozbudowa dróg gminnych w miejscowości 
Bieliki w trybie „zaprojektuj i wybuduj

Rządowy Fundusz Polski Ład Program 
Inwestycji Strategicznych 3799000 zł

Sołectwo Marcinów (Marcinów, Kąty, Trzciniec)

2020
Przebudowa istniejacego pasa drogowego w za-
kresie budowy ścieżki rowerowej jednokierun-
kowej

481844 zł Gmina Kleszczów 250000 zł

2023 Przebudowa drogi dojazdowej do pól w miejsco-
wości Trzciniec i  Katy 1469448,43 zł dotacji z Województwa Łódzkiego 315160 zł

Sołectwo Eligiów (Eligiów, Dygudaj, Stanisławów, Dąbrówka, Ksawerów)

2023 Budowa altany przy świetlicy w Eligiowie 59999,40 zł - -

2023 Remont drogi gminnej nr 109255E w miejscowo-
ści Dąbrówka 1295033,26 zł Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg w ra-

mach zadań jednorocznych na rok 2023 627652 zł

2022 Rozbudowa i przebudowa hydrofornii w msc. 
Dąbrówka 2528954,47 zł - -

Sołectwo Chorzenice

2019-2020

Zagospodarowanie zabytkowego założenia par-
kowego w Chorzeniacch poprzez przywrócenie 
i zwiększenie potencjału przyrodniczego oraz na-
danie ekologicznych funkcgi dydaktycznych

2928574,40 zł RPO woj. Łódzkiego 2014-2020 w ramach 
działania V.4 Ochrona Przyrody 1976529,89 zł

2023
Konserwacja zabytkowego budynku gorzel-
ni w zespole dworsko-parkowo-folwarcznym 
w Chorzenicach (iniekcja fundmentów)

144804,15 zł Urząd Marszałkowski Województwa 
Łódkiego 89082 zł

2023 Budowa muzycznego placu zabaw w miejscowo-
ści Chorzenice 98240,42 zł Infrastruktura sołecka na plus Urząd 

Marszałkowski 83 310,42 zł

Sołectwo Ostrołęka

2023
Budowa sieci kanalizacji sanitarnej z przyłączami 
w miejscowości Ostrołęka, Dworszowice Pako-
szowe i Bogumiłowice, gm. Sulmierzyce

8522083,95 zł - -

2022 Budowa altan w Ostrołęce 50000 zł - -

Inwestycje w gminie Sulmierzyce
INWESTYCJE
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Rok Inwestycja Koszt całkowity Źródło finansowania Wartość 

dofinansowania
Sołectwo Sulmierzyce Kolonia ( ul. Górna, Sienkiewicza, Łąkowa, Mała, Mickiewicza, Objazdowa, Ogrodowa, Pl. Kościuszki, Polna, Południowa, Poprzecz-

na, Północna, Słoneczna, Strażacka, Szkolna, Pileckiego, Zawodzie, Zielona, Filipowizna, Dąbrowa ul. Brzozowa i Spacerowa)

Sołectwo  Sulmierzyce Wieś (ul. Białodrzew, Borowa, Krasickiego, Leśna, Sadowa, Strzelecka, Wolska, Zamolska, Zachodnia)

2019-
2020 Budowa Klubu Senior Plus 567727,36 zł Rządowy Program Wieloletni Senior Plus 332000 zł

2019 Remont boiska piłkarskiego wraz z instalacją systemu nawadniania 158564,31 zł Urząd Marszałkowski Woj.. Łódzkiego 
dep. Sportu i turystyki 90000 zł

2019 Budowa odcinka sieci kanalizacji deszczowej oraz przebudowa odcinka 
sieci kanalizacji sanitarnej w obrebie Placu Turskiego w Sulmierzycach 687857,77 zł - -

2020 Rozbiórka istaniejącej drogi, budowa drogi wewnetrznej wraz 
z budowa chodnika w miejscowsci Dąbrowa 933186,33 zł Woj. Łódzkie wyłaczenie z produkcji 

rolnej 421960 zł

2020 Przebudowa drogi wewnętrznej w msc. Filipowizna 379287,31 zł -

2020 Budowa Trybun Sportowych zadaszonych przy boisku sporto-
wycm w Sulmierzycach 475646,92 zł woj. Łódzkie 60000 zł

2021 Zakup pomostu stalowo-betonowego z czujniekiem i miernikiem 
(waga samochodowa) 90048,3 zł - -

2022 Rozbudowa i przebudowa miejsca sportowego i placu zabaw przy 
szkole Podstawowej w Sulmierzycach 288500 zł - -

2022 Żłobek w Sulmierzyce 5427186,45 zł

Oś priorytetowej IV Gospodarka nisko emi-
syjna, Działanie IV.3  Ochrona powietrza, Pod-
działanie IV.3.2 Ochrona powietrza w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Woje-
wództwa Łódzkiego na lata 2014 – 2020

3226691,09 zł

2022 Usunięcie kolizji (słup energetyczny) na ul. Północnej w Sulmierzycach 33210 zł - -

2022 Budowa wodociagu w miejscowosci Dąbrowa 14073,18 zł - -

2022 Budowa oświetlenia boiska w Sulmierzycach 187345 zł - -

2022 Budowa masztu z flagą przy budynku Szkoły Podstaowej w Sul-
mierzycach 13738 zł - -

2023 Rozbudowa drogi gminnej nr 109263W w miejscowości Sulmie-
rzyce (ul. Objazdowa) 4843200,26 zł Rządowego Funduszu Polski Ład: Progra-

mu Inwestycji Strategicznych 2960184 zł

2023 Przebudowa ośrodka zdrowia w Sulmierzycach- wymiana dachu 503399,64 zł w ramach konkursu „Rosnąca Odporność” 250000 zł

2023 Budowa placu zabaw w miejscowości Sulmierzyce 192690 zł Regionalnego Programu Operacyjnego Wo-
jewództwa Łódzkiego na lata 2014-2020 -

2022 Dostawa i montaż instalacji fotowoltaicznej o mocy 30 kWp ± 2  
proc. dla zasilania strzelnicy sportowej w Sulmierzycach 157440 zł - -

2023 Dostawa i montaż instalacji fotowoltaicznej o mocy 30 kWp ± 2  
proc. dla zasilania Oczyszczalni ścieków w Sulmierzyce 158301 zł - -

2023 Budowa przychodni SP GOZ w Sulmierzycach wraz z infrastruk-
tura towarzyszącą 2353257,73 Rządowy Fundusz Polski Ład Program 

Inwestycji Strategicznych 2 252 00 zł

2023 Przebudowa i rozbudowa OSP w Sulmierzycach 2965738,82 - -

2023 Ogrody przyjazne naturze - Sulmierzyce bliżej natury 259284 zł UMWŁ w ramach projektu "Wojewódz-
two Łódzkie Ogrodem Polski" 148618,66 zł

2021 Rozbudowa oświetlenia ulicznego na ulicy Zamolskiej 42435 zł

2021 Budowa drogi na dz. nr ewid. 1055 obr, Sulmierzyce wraz z włącze-
niem w ul. Wolską oraz budowa odcinka sieci kanalizacji deszczowej 217320 zł - -

2019-
2021 Przebudowa Oczyszczalni ścieków w miejscowości Sulmierzyce 5540469,53 zł

WFOŚiGW, umorzenie pożyczki Zapew-
nienie Prawidłowej Gospodarki Wodno 
sciekowej na terenie gminy

1 104 363 zł
187 150 zł

2023 Budowa kuchni przy żłobku w Sulmierzycach 2502099,67 zł Rządowego Funduszu Polski Ład, Program 
Inwestycji Strategicznych 2038725 zł

INWESTYCJE
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dofinansowania

Sołectwo Kuźnica (Kuźnica, Nowa Wieś)

2020 Remont świetlicy wiejskiej w miejscowości Kuźnica 367353,80 zł - -

2023 Przebudowa drogi gminnej nr 101088E oraz dróg wewnętrz-
nych w miejscowości Kuźnica i Nowa Wieś 3114907,49 zł Polski Ład 2374000 zł

Sołectwo Bogumiłowice

2019 Przebudowa i rozbudowa drogi gminnej w miejcsowści Bogu-
miłowice od drogi powiatowej do drogi wojewódzkiej 2025040 zł - -

2021 Budowa boiska sportowego 187345 zł Woj. łódzkie 75000 zł

2022 Budowa budynku gospodarczego przy OSP w Bogumiłowicach 17824,7 zł - -

Sołectwo Wola Wydrzyna

2023 Przebudowa drogi dojazdowej do pól w miejscowości Wola 
Wydrzyna 903620,03 zł

Rządowego Funduszu Polski 
Ład: Programu Inwestycji 
Strategicznych

717000 zł

2024 Budowa kanalizacji sanitarnej wraz z przykanalikami w m. 
Bogumiłowice, Piekary i Wola Wydrzyna 11421093,71 zł - -

Sołectwo Dworszowice Pakoszowe

2020 Budowa świetlicy wiejskiej w miejscowości Dworszowice Pako-
szowe 1370656,24 zł - -

2021 Budowa 9 latarni oświetleniowych hybrydowych w miejsowości 
Dworszowice Pakoszowe 122569,50 zł - -

2021 Budowa oświetlenia przy boisku sportowym w Dworszowicach 
Pakoszowych 95571 zł - -

2022 Budowa budynku gospodarczego przy OSP w Dworszowicach 
Pakoszowych 19492,49 zł - -

2022 Remont drogi gminnej nr 109208E o długości 1040m na działce 
1124 obręb Dworszowice Pakoszowe 610070,69 zł Rządowy Fundusz Rozwoju 

Dróg 259176 zł

2023 Montaż masztu flagowego przy budynku OSP w Dworszowi-
cach Pakoszowych 3767,49 zł - -

2023
Budowa sieci kanalizacji sanitarnej z przyłączami w miejsco-
wości Ostrołęka, Dworszowice Pakoszowe i Bogumiłowice, gm. 
Sulmierzyce

8522083,95 zł - -

Sołectwo Kodrań (Kodrań, Anielów)

2022 Budowa ogrodzenia przy świetlicy wiejskiej w miejscowości 
Kodrń 36700 zł - -

2022 Budowa świetlicy wiejskiej w miejscowości Kodrań 960507  zł - -

Sołectwo Łęczyska (Łęczyska, Markowizna)

2021 Rozbudowa drogi gminnej zlokalizowanej na działce nr ewid. 
100/3 obr. Łęczyska-Markowizna w gminie Sulmierzyce 1081734,90 zł woj. Łódzkie wyłączenie z pro-

dukcji grntów rolnych 230630 zł

INWESTYCJE



17
Rok Inwestycja Koszt całkowity Źródło finansowania Wartość 

dofinansowania

Sołectwo Piekary

2019 Przebudowa i rozbudowa drogi gminnej w miejscowści Piekary 1419604,12 zł
Wyłączenie spod produkcji 
gruntów rolnych Województwo 
Łódzkie

498572 zł

2022 Budowa stacji wodociągowej na działce nr ewid. 283/3 położonej w msc. 
Piekary gmina Sulmierzyce 2811730,09 zł Rządowy Fundusz Inwestycji 

Loknycch 1000000 zł

2024- Budowa kanalizacji sanitarnej wraz z przykanalikami w m. Bogumiłowi-
ce, Piekary i Wola Wydrzyna 11421093,71 zł - -

Teren Gminy

2023 Zakup maszyn gospodarczych (rębak, traktorek ogrodowy, trzy kosiarki 
bijakowe a także zgarniacz drogowy) 374885 zł - -

2023 Wymiana źródeł ciepła na terenie gminy (103 budynki mieszkalne + 2 
budynki Szkół) 7564196,14 zł

Regionalnego Programu Opera-
cyjnego Województwa Łódzkie-
go na lata 2014-2020

3103624,65 zł

2023 Budowa przydomowych oczyszczalni ścieków (100szt.) 3441807,90 zł
Rządowego Funduszu Polski 
Ład, Program Inwestycji Strate-
gicznych

2850000 zł

2019 Zakup samochodu dostawczego do 3,5 tony 48765,50 zł - -

2019 Ekologiczne ciepło w gminie Sulmierzyce- wymiana źródeł ciepła  w bu-
dynkach na terenie  Gminy sulmierzyce- etap II (297 szt.) 6073019,97 zł WFOŚiGW w Łodzi 5631000 zł

2018-
2022

Walory Krainy wielkiego Łuku Warty (Budowa budynku strzelnicy, aran-
żacja parku przy ul. Słonecznej, aranżacja parku przy ul. Pl. Kościuszki, bu-
dowa deptaku na pl. G. Turskiego, budowa strefy aktywnego wypoczynku 
w miejscowości Ostrołęka i Eligiów, aranżacja zbiornika wodnego Dygudaj, 
Adaptacja tzw. "Leśniczówki " na cele turystyczne, przebudowa istniejące-
go pasa drogowego drogi powiatowej na odcinku Sulmierzyce-Chorzenice 
w zakresie budowy ścieżki rowerowej jednokierunkowej przykryciem przy-
drożnego rowu i budową studni betonowych oraz wykonaniem docelowej 
organizacji ruchu zgodnie z dokumentacją projektową)

15284451,09 zł RPO Woj. Łódzkiego -

2019-
2020

Wykorzystanie odnawialnych źródeł energii w budynkach mieszkalnych 
oraz użytecznosci publiczenj w gminie Sulmierzyce (montaż koletkorów 
słonecznych u mieszczańców - 120szt., montaż kotła na biomasę i kolek-
torów na budynku Urzędu Gminy)

2029815,90 zł

RPO Woj. Łódzkiego na lata 
2014-220 oś priorytetowa IV 
gospodarka niskoemisyjna dzia-
łanie IV.1 Odnawialne źródła 
energii.

1663911,37 zł

2020-
2022

Termomodenizacja budynków komunalnych (budynki komunalne Kuź-
nica, Wola Wydrzyna, Bogumiłowice, Dworszowice Pakoszowe, Eligiów, 
Sulmierzyce oraz Urząd Gminy)

5756544,37 zł RPO Woj. Łódzkiego na lata 
2014-2020. 3044180,92 zł

2020 Montaż klimatyzacji w świetlicach wiejskich: Bogumiłowice, Wola Wy-
drzyna i Chorzenice 53505 zł Budżet Samorzadu województwa 

Łodzkiego Granty soleckie 30000 zł

2020 Zakup samochodu ciężarowego z HDS 97785 zł - -

2022 Zakup zamiatarki wielofunkcyjnej HAKO 456397,31 zł - -

2022 Zakup agregatu prądotworczego ZGI 100kVA 130252 zł - -

2022 Zakup beczki na wodę pitną 32414 zł - -

2022 Zakup ciągnika roniczego John Deere 613891,50 zł - -

2022 Montaż OZE - ogniw fotowoltaicznych u mieszkańcow Gminy Sulmie-
rzyce  - 609 szt. 15240506,18 zł - -

INWESTYCJE
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Przebudowa drogi 
gminnej nr 101088E 
oraz dróg wewnętrznych 
w miejscowości Kuźnica 
i Nowa Wieś

Kolejną inwestycją 
z zakresu drogownictwa 
jaką udało się zrealizować 
w 2023 roku była przebu-
dowa drogi gminnej nr 
101088E oraz dróg we-
wnętrznych w miejscowo-
ści Kuźnica i Nowa Wieś. 
W/w drogi posiadają nową 
konstrukcję jezdni wraz 
z nawierzchnią asfaltową, 
wybudowano pobocza 
oraz zjazdy. Wybudowana 
droga w znaczny sposób 

poprawia bezpieczeństwo 
w ruchu drogowym. Wyko-
nawcą była firmą BITUM 
Sp. z o.o z siedzibą w m. 
Lipie Śląskie. Koszt inwe-
stycji wyniósł 3.114.907,49 
zł. Realizacja inwestycji 
możliwa była dzięki wspar-
ciu z Rządowego Fundu-
szu Polski Ład Program 
Inwestycji Strategicznych 
w kwocie 2.374.000 zł.

Budowa instalacji fotowoltaicznych na 
potrzeby oczyszczalni oraz strzelnicy 
sportowej w miejscowości Sulmierzyce

Pragnąc zminimalizo-
wać wysokie koszty energii 
elektrycznej, które generują 
budynki oczyszczalni ście-
ków oraz strzelnicy sportowej 
w Sulmierzycach, gmina zain-
westowała w montaż dwóch 

instalacji fotowoltaicznych. 
W systemie „zaprojektuj i wy-
buduj” powstały dwie insta-
lacje o mocy 30 kWp każda. 
Instalacja obok strzelnicy zo-
stała zamontowana z końcem 
2022 roku, natomiast ta na 

potrzeby oczyszczalni w maju 
2023 r. Łączny koszt obu in-
westycji  wynosił 315 741 zł. 
Dostawę i montaż zapewniła 
firma ALL-ANT Przemysław 
Jasnos.

INWESTYCJE

Montaż fotowoltaiki 
na terenie gminy 

Gmina Sulmierzyce na 
początku 2022 r. przystąpiła 
do realizacji przedsięwzię-
cia związanego z montażem 
odnawialnych źródeł ener-
gii – ogniw fotowoltaicz-
nych. Wysokość dotacji dla 
Wnioskodawcy na realizację 
przedsięwzięcia wynosi od-
powiednio:

1) dla instalacji o mocy 
maksymalnie 5 kW -5 proc. 
mocy do +25 proc. mocy 

– 80 proc. kosztów kwalifiko-
wanych przedsięwzięcia (udo-
kumentowanych fakturami/
rachunkami) nie więcej niż 
24.000 zł brutto, z zastrzeże-
niem, że kwota dofinanso-
wania nie może przekroczyć 
kwoty 4.800 zł brutto na 1 kW,

2) w przypadku zakupu 
i montażu inwertera przy-
stosowanego do instalacji 
o mocy 10 kW kwota dota-
cji wzrasta o 2.000 zł brutto 

– 80 proc. kosztów kwalifi-
kowanych przedsięwzięcia.

Nabór wniosków trwał 
do 31 marca 2022 r., ponad 
600 mieszkańców podpisało 
umowy na montaż instalacji 
fotowoltaicznych z dotacji 
gminnej.  Całość sfinanso-
wana została ze środków wła-
snych gminy w kwocie prawie 
17 mln. złotych. 
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Budowa sieci kanalizacji sanitarnej z przyłączami w miejscowości 
Ostrołęka, Dworszowice Pakoszowe i Bogumiłowice, gm. Sulmierzyce

Budowa sie-
ci kanalizacji sanitarnej 
w miejscowościach Ostrołę-
ka, Dworszowice Pakoszowe 
i Bogumiłowice wraz z przy-
łączami, to zadanie kluczowe 
dla realizacji założeń zwią-
zanych z ochroną środowi-
ska w Gminie Sulmierzyce. 
Zadanie zrealizowane zo-
stało w systemie zaprojek-
tuj – wybuduj. W wyniku 
postępowania o udzielenie 
zamówienia publicznego do 
realizacji przedmiotowego 
zadania wybrano firmę P.B. 
„Budomont” Sp. z.o.o. z sie-
dzibą w Rzeszowie. 

Zakres prac obejmował 
skanalizowanie miejscowo-
ści Dworszowice Pakoszowe 
i Ostrołęka wraz z włącze-

niem sieci kanalizacyjnej 
do istniejącego kolektora 
w miejscowości Bogumiło-
wice. W ramach  inwestycji  
powstało blisko 7 500 m  
sieci kanalizacji grawitacyj-
nej wraz z 251 przyłączami 
oraz niemal 1 600 m kana-
lizacji ciśnieniowej z 5 – ma  
pompowniami ścieków, ko-
niecznymi  do zastosowania  
z uwagi na różnice wysoko-
ści w terenie. 

Przyłączenie do sieci to 
nie tylko czyste środowi-
sko, ale również wygoda dla 
mieszkańców. Przy korzy-
staniu z kanalizacji sanitar-
nej nie trzeba kontrolować 
i opróżniać zbiornika bezod-
pływowego, ponieważ  pro-
blem przepełnienia już nie 

istnieje. Większość miesz-
kańców objętych zasięgiem 
inwestycji, skorzystała już 
z możliwości przyłączenia 

się do nowo wybudowanej 
sieci kanalizacyjnej.

Całość zadania zamknę-
ła się w kwocie 8 522 083,95 

zł.  Zakończenie prac i odda-
nie do użytkowania nastąpi-
ło w czerwcu 2023 r.  

INWESTYCJE

Dofinansowanie do „Budowy miasteczka ruchu drogowego wraz z elementami ruchu drogowego”
Sejmik Województwa 

Łódzkiego w dniu 27 lutego 
2024 roku podjął  uchwałę 
w sprawie udzielenia z bu-
dżetu Województwa Łódz-
kiego pomocy finansowej 
jednostkom samorządu te-
rytorialnego województwa 
łódzkiego w formie dotacji 
celowej w ramach zadania 
pn. „Infrastruktura Rowe-
rowa na Plus 2024”

Wśród 12 jednostek 
samorządu terytorialnego, 
którym przyznano dofinan-
sowanie znalazła się gmina 
Sulmierzyce, jako jedyna 
z powiatu pajęczańskie-

go. Na zadanie pod nazwą 
„Budowa miasteczka ru-
chu drogowego wraz z ele-
mentami ruchu drogowe-
go” otrzymaliśmy dotację 
w kwocie 95 000złotych.

Celem budowy mia-
steczka rowerowego jest 
zwiększenie skuteczności 
nauczania prawidłowego 
zachowania w ruchu rowe-
rowym oraz poprawa bez-
pieczeństwa uczestników 
ruchu drogowego. Mia-
steczko wyposażone będzie 
w zminiaturyzowane jezd-
nie, ścieżki, chodniki, przej-
ścia dla pieszych, oznako-

wanie pionowe, poziome 
i sygnalizację. Miasteczko 
rowerowe umożliwi prze-
prowadzanie zajęć prak-
tycznych z zakresu zna-
jomości przepisów ruchu 
drogowego, wzmacniając 
system edukacji szkolnej 
oraz da możliwość zdoby-
wania uprawnień prowa-
dzenia rowerów na drogach 
publicznych. Projekt prze-
widuje możliwie największą 
ilość elementów, z którymi 
uczestnik ruchu drogowego 
może spotkać się na dro-

gach. Miasteczko rowerowe 
będzie ogólnodostępnym 
miejscem dla mieszkań-
ców Gminy Sulmierzyce. 
Powierzchnie pomiędzy 
elementami miasteczka 
zagospodarowane zostaną 
wielkoformatowymi grami 
podwórkowymi o charak-
terze edukacyjnym i ru-
chowym, dla dzieci w róż-
nym przedziale wiekowym, 
a także dla dorosłych.

W ramach projektu za-
planowano wybudowanie 
miasteczka ruchu drogowe-

go wraz z elementami ma-
łej architektury, wykonanie 
utwardzonego placu o na-
wierzchni asfaltowej na ist-
niejącym terenie zielonym. 
Zakresem objęto: przygoto-
wanie prac ziemnych i wy-
konanie podbudowy oraz 
nawierzchni utwardzo-
nej asfaltowej, wykonanie 
utwardzenia terenu o na-
wierzchni z kostki betono-
wej, wykonanie oznakowa-
nia poziomego i pionowego 
elementów miasteczka ru-
chu drogowego, wykonanie 
w obrębie placu utwardzo-
nego gier podwórkowych 
(z prefabrykowanej masy 
termoplastycznej mon-
towanej na nawierzch-
ni placu utwardzonego), 
montaż elementów małej 
architektury: kosze, stoja-
ki na rowery, ławki, wiata 
rowerowa i stacja naprawy 
rowerów, wykonanie na-
sadzeń (żywopłot z grabu 
pospolitego).
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Przebudowa zbiornika wodnego w miejscowości 
Dygudaj – etap I w ramach projektu 
„Renowacja zbiorników wodnych”

Gmina Sulmierzyce 
w dniu 17.07.2023 r. podpisa-
ła umowę z Województwem  
Łódzkim na dofinansowanie 
zadania pn. „Przebudowa 
zbiornika wodnego w miej-
scowości Dygudaj – etap I” 
w ramach projektu „Renowa-
cja zbiorników wodnych” na 
kwotę 150 tys. zł. W drodze 
przetargu wyłoniono Wyko-
nawcę- firmę EKKO Grze-
gorz Siwczyk, z siedzibą 
w Lgocie Wielkiej,  która 
w dniu 14 listopada 2023 r. 
podpisał umowę na realiza-
cję przedmiotowej inwesty-
cji. Zakres prac obejmował: 
geodezyjną obsługę budowy, 
wykonanie tymczasowego 
zjazdu do zbiornika wod-
nego i dróg czasowych na 
dnie zbiornika, mechaniczne 
formowanie dna zbiornika 
za pomocą koparek i inne-
go sprzętu mechanicznego, 
usuniecie warstwy gruntu, 
mechaniczne odspajanie 
gruntów czaszy zbiornika, 
wykonanie wykopów i prze-
kopów formujących czaszę 
zbiornika do projektowanych 
rzędnych, roboty ziemne 
obejmujące profilowanie, 
wyrównanie i odtworzenie 

grobli i skarp, zagospodaro-
wanie i uporządkowanie tere-
nu. Wykonanie w/w zadania 
jest jednym z etapów reno-
wacji i przebudowy zbiornika 
a zakończenie całości zadania 
pozwoli nie tylko na stwo-
rzenie miejsc dla aktywnego 
wypoczynku dla rodzin, ale 
także przeciwdziałanie skut-
kom suszy i zwiększenie re-
tencji. W przyszłości będzie 
to na pewno raj dla węd-

karzy. Prace zakończyły się 
w dniu 12.12.2023 r. a całość 
projektu zamknęła się kwotą 
189.420 zł z czego 146.640,60 
zł stanowi dofinansowanie 
z Województwa Łódzkiego. 
Dzięki innowacyjności zasto-
sowanych docelowo rozwią-
zań, powstały w kolejnych 
etapach zbiornik wodny, nie 
będzie się różnił od natural-
nych stawów czy jezior.

Rozbiórka istniejących zadaszeń i budowa nowych zadaszeń nad 
wejściami głównym i bocznym do świetlicy wiejskiej w Bielikach

W drugiej połowie ubie-
głego roku ukończone zostały 
prace związane z wymianą 
zadaszenia nad wejściem 
głównym oraz nad drzwiami 
wejścia bocznego w świetlicy 
wiejskiej w Bielikach. Świe-
tlica doczekała się nie tylko 
nowego wyglądu, ale zyskała 
również na funkcjonalności. 
Nowe zadaszenie pełni jedno-
cześnie funkcję altany, która 
wprowadzi urozmaicenie dla 
spędzania wolnego czasu przez 
najmłodszych mieszkańców 
i nie tylko, poprzez m.in. moż-

liwość prowadzenia zajęć poza 
budynkiem świetlicy.

Zakres prac obejmował 
w szczególności rozbiórkę ist-
niejących schodów zewnętrz-
nych wraz z zadaszeniem 
znajdujących się na elewacji 
wschodniej budynku, budowę 
nowych schodów z pochylnią 
dla niepełnosprawnych przed 
wejściem głównym do bu-
dynku na elewacji wschodniej 
oraz montaż drewnianego za-
daszenia z pokryciem z gontu 
kauczukowo-bitumiczne-
go, przebudowę istniejących 

schodów zewnętrznych przed 
wejściem do budynku na ele-
wacji zachodniej oraz montaż 

drewnianego zadaszenia z po-
kryciem z gontu kauczukowo-
-bitumicznego, wykonanie 

nowych obróbek blacharskich 
wraz z orynnowaniem, wyko-
nanie poręczy, balustrad i ba-
rierek dla schodów i pochylni, 
wymienione zostały również 
drzwi zewnętrzne przy wej-
ściu głównym i bocznym wraz 
z obróbką. 

Wykonawcą było Przed-
siębiorstwo Produkcyjno-Usłu-
gowo-Handlowe Jacek Piątek 
z siedzibą w m. Radonia Całość 
realizacji inwestycji zamknęła 
się w kwocie 130 070 zł.

Nowa kuchnia przy żłobku w Sulmierzycach
Na początku sierpnia 

2023 roku Gmina Sulmie-
rzyce zakończyła budowę 
kuchni przy żłobku w miej-
scowości Sulmierzyce, któ-
rą wykonała wyłoniona 
w drodze przetargu firma 
Zakład Usług Budowlanych 
„Włod–Bud” Włodzimierz 
Michalak z/s w Trębacze-
wie. Budynek wykonany 
został w technologii trady-
cyjnej wraz z przyłączami, 
elektryczną wewnętrzną 
linią zasilającą, instalacją 
zbiornikową na gaz płynny 
z montażem zbiornika pod-
ziemnego na gaz płynny. 
Kuchnia stanowi doskonałe 
zaplecze gastronomiczne 
dla dzieci uczęszczających 
do żłobka i zapewnia zdecy-
dowanie najkrótszy łańcuch 
przygotowania posiłków. 
Zatrudniona kadra dba 

o różnorodność smaków, 
a jadłospisy układane są 
zgodnie z zasadami prawi-
dłowego żywienia dzieci. 
Na realizację zadania Gmi-
na Sulmierzyce pozyskała 
dofinansowanie w ramach 
Rządowego Funduszu Pol-
ski Ład, Program Inwestycji 
Strategicznych w kwocie 2 
038 725 zł. Całość zrealizo-

wanej inwestycji zamknęła 
się w kwocie 2 398 500  zł.

Nowa kuchnia przy 
żłobku to świetna inwe-
stycja w przyszłość naj-
młodszych mieszkańców 
gminy Sulmierzyce. Dzięki 
nowoczesnej kuchni, dzieci 
mają zapewnione zdrowe 
i smaczne posiłki.
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Konserwacja zabytkowego budynku gorzelni 
w zespole dworsko-parkowo-folwarcznym w Chorzenicach

Konserwacja zabytków 
to ważny proces, który po-
maga zachować dziedzictwo 
kulturowe dla przyszłych 
pokoleń. W czerwcu 2023 
r. zakończyły się prace zwią-
zane z wykonaniem izolacji 
przeciwwilgociowej ścian 
murowanych metodą prze-
pony poziomej w budynku 
gorzelni. Działanie to ma 
na celu ochronę dziedzic-
twa lokalnego, jakim jest za-
bytkowy budynek gorzelni 
wybudowany w 1886 roku. 
Prace polegały na nawier-
caniu ścian murowanych 
budynku i wypełnianiu 
otworów płynem iniekcyj-

nym, który ma zabezpieczyć 
budynek przed przenika-
niem wilgoci. Na powyższe 
zadanie na wniosek Gminy 
Sulmierzyce Urząd Mar-
szałkowski Województwa 
Łódzkiego przyznał środki 
w kwocie 89.082 zł.  

Do realizacji tego zada-
nia wyłoniono konsorcjum 
firm: Lider: S.C. Comfort 
Sara Kowalczyk z siedzibą 
w Częstochowie, partner: 3D 
Sp. z o.o. z Częstochowy. Cał-
kowity koszt przedsięwzięcia 
wyniósł 144 804,15 zł. 

INWESTYCJE
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Nowy dach na budynku ośrodka zdrowia w Sulmierzycach
Wymiana dachu na bu-

dynku Gminnego Ośrodka 
Zdrowia w Sulmierzycach 
to przedsięwzięcie, które 
nie tylko wpływa na za-
pewnienie bezpieczeństwa 
i wygodę pacjentów oraz 
pracowników, ale również 
przynosi korzyści ekono-
miczne Wymiana dachu 
była konieczna z uwagi na 
niską izolacyjność cieplną 
oraz zużyte pokrycie da-
chowe, powodujące wystę-
powanie lokalnych prze-
cieków. Wykonano również 
nowe orynnowania i ob-
róbki blacharskie, instalację 
odgromową oraz zlikwido-
wano pochylnię do garażu.

Wykonanie zadania 
powierzono firmie „Włod–
Bud” Włodzimierz Michalak 
z siedzibą w Trębaczewie. 
Gmina przeznaczyła na to 
250 tys. zł otrzymane w ra-
mach konkursu „Rosnąca 
Odporność”, a całość zada-
nia zamknęła się w kwocie 
503 399,64 zł.

Realizacja inwestycji 
przyczyniła się do zmniejsze-
nia zapotrzebowania budyn-
ku na energię cieplną oraz 
wpłynęła znacząco na po-
prawę warunków socjalno-
-bytowych użytkowników 
obiektu.

INWESTYCJE

Nowy budynek przychodni SP GOZ
Na drugą połowę roku 

2024 przewiduje się zakoń-
czenie inwestycji jaką jest 
Budowa przychodni SP GOZ 
w Sulmierzycach wraz z infra-
strukturą towarzyszącą.

 Nowy budynek funkcjo-
nalnie podzielono na dwie 
strefy: gabinety lekarskie 

dla dorosłych i gabinety dla 
dzieci. W każdej części za-
projektowano hol z recepcją 
i poczekalnią, toalety dla pa-
cjentów i specjalistyczne ga-
binety lekarskie oraz zaplecze 
techniczne, socjalne i steryli-
zatornię. Inwestycja spowo-
duje poprawę dostępności 

mieszkańców do świadczeń 
podstawowej opieki zdro-
wotnej.  Na realizację budo-
wy nowego budynku przy-
chodni Gmina Sulmierzyce 
pozyskała dofinansowanie 
z II Edycji Rządowego Fun-
duszu Polski Ład: Programu 
Inwestycji Strategicznych 

w kwocie 2.252.000 zł. War-
tość umowna zadania wyno-
si 2.353.257,70 zł. 

Mieszkańcy Gminy Sul-
mierzyce będą mieli dostęp do 
nowoczesnej przychodni, któ-
ra zapewni im lepszą opiekę 
zdrowotną. Budynek będzie 
wyposażony w nowoczesny 

sprzęt medyczny i zapewni pa-
cjentom komfortowe warunki 
podczas wizyt u lekarza.

Przewidywany czas za-
kończenia budowy to sierpień 
2024 roku.
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Działalność Strzelnicy Sportowej w Sulmierzycach

Wychodząc naprzeciw 
zapotrzebowaniu lokalnych 
środowisk społecznych Gmi-
na Sulmierzyce nieustannie 
tworzy i rozwija szeroko ro-
zumianą bazę kulturalno - 
sportową.

W poszczególnych so-
łectwach powstały w ostat-
nich latach świetlice, place 
zabaw i altany piknikowe 
prowadzone przez miejscowe 
stowarzyszenia dbające o roz-
wój i pielęgnowanie lokalnej 
integralności, tradycji oraz 
utrwalanie więzi międzypo-
koleniowych.

W praktyce przekłada się 
to na organizowanie przez te 
lokalne stowarzyszenia licz-
nych festynów i imprezy ma-
sowych, którym towarzyszą 
różnego rodzaju wydarzenia 
sportowe. Jedną z ciekaw-
szych atrakcji sportowo - re-
kreacyjnych realizowaną od 
wielu lat są profesjonalne 
zawody strzeleckie w kon-
kurencjach strzelań pneu-
matycznych prowadzone na 
plenerowych strzelnicach. 
Zawody te przyciągają wie-
lu uczestników w każdym 
wieku, niejednokrotnie całe 
rodziny dając wszystkim 
chętnym możliwość wypró-
bowania swoich sił w strze-
lectwie sportowym. 

W takim właśnie klima-
cie, wychodząc naprzeciw 
dużemu zapotrzebowaniu 
społecznemu na sport strze-
lecki, powstała idea budowy 
krytej strzelnicy kulowej.

Sprzyjającą okazją do 
podjęcia tej inicjatywy 
była planowana gminna 
inwestycja budowy szeregu 
wielkogabarytowych gara-
ży na potrzeby parkowania 
ciężkiego sprzętu komunal-
nego - ciągników, koparek, 
autobusu itp.

Wykorzystując ten fakt 
powstała koncepcja wybu-
dowania strzelnicy wraz 
z torem aktywności fizycz-

nej jako infrastruktury 
sportowej towarzyszącej bu-
dowie garaży. 

Na tą inwestycję Gmina 
Sulmierzyce pozyskała wspar-
cie finansowe z Urzędu Mar-
szałkowskiego Województwa 
Łódzkiego, w ramach projektu 
pn.: „Walory Krainy Wiel-
kiego Łuku Warty podstawą 
rozwoju turystyki kulturowej 
i aktywnej w gminie Sulmie-
rzyce” w poddziałaniu VI.2.1 
Rozwój gospodarki turystycz-
nej Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa 
Łódzkiego na lata 2014- 2020 
w kwocie 4 904 915,94 zł. 
Łączny koszt inwestycji to 
prawie 10 mln. złotych. Bu-
dowę strzelnicy zakończono 
w lutym 2022 roku.

Obiekt wykonany jest 
z użyciem najnowszych 
technologii. Konstrukcja jest 
szczelnie zamknięta, z odpo-
wiednim systemem wentyla-
cji oraz skuteczną technologią 
wygłuszającą co sprawia, że 

strzelnica nie generuje hałasu 
na zewnątrz.

W środku znajduje się 6 
stanowisk strzeleckich ze stałą 
linią ognia 100 m oraz zmien-
ną linią ognia w zakresie 25 
- 100 m, umożliwiającą strze-
lanie z każdego rodzaju bro-
ni. Stanowiska wyposażone 
są w transportery do zmiany 
tarcz a do strzelań wyczyno-
wych stosuje się zaawansowa-
ny system tarcz elektronicz-
nych. W części strzelnicy poza 
rejonem strzelań znajduje się 
magazyn broni i tarcz, stero-
wania oraz strefa oczekiwania 
z salką wykładową.

Obiekt przystosowany jest 
do użytkowania dla osób nie-
pełnosprawnych ruchowo.

Na zewnątrz budynku 
dostępny jest parking na 
60 miejsc, tor aktywności 
fizycznej dostosowany do 
każdej grupy wiekowej oraz 
elementy małej architektury.
Strzelnica działa na zasadach 
komercyjnych.

W przeciągu dwóch lat 
funkcjonowania strzelnicy 
okazało się, że inwestycja jest 
trafiona i na czasie. Wyko-
rzystując walory lokalizacji 
obiektu (centrum kraju), oraz 
wysoki standard techniczny 
korzystają z niej często za-
wodnicy kadry narodowej 
strzelający w konkurencjach 
karabinowych oraz pistoleto-
wych. Trenerzy kadrowi chęt-
nie przyjeżdżają na strzelnicę 
do Sulmierzyc.

Oddanie do użytku 
strzelnicy zbiegło się w czasie 
z trudnymi wydarzeniami 
geopolitycznymi w naszym 
regionie. Konflikt zbrojny za 
wschodnią granicą uwydatnił 
w skali całego kraju potrzebę 
funkcjonowania profesjo-
nalnych strzelnic kulowych. 
Właśnie w perspektywie tego 
konfliktu okazało się jak bar-
dzo widoczny jest w naszym 
kraju niedobór obiektów przy-
gotowanych do prowadzania 
szkoleń strzeleckich różnych 
grup odbiorców (wojsko 
terytorialne, policja, firmy 
ochrony, uczniowie szkół - 
a w szczególności klas o pro-
filu mundurowym). Z tego 
powodu Strzelnica Sportowa 
w Sulmierzycach cieszy się 
coraz większym zainteresowa-
niem formacji mundurowych, 
władz samorządowych i insty-
tucji edukacyjnych.

Mieliśmy okazję gościć 
w Sulmierzycach delegacje 

reprezentujące te właśnie pod-
mioty zainteresowane pozy-
skaniem praktycznej wiedzy 
o technologii budowy strzelni-
cy oraz o aspektach prawnych 
jej funkcjonowania.

Gwałtowny wzrost za-
interesowania strzelectwem 
spowodowany wspomnia-
nym konfliktem zauważony 
został przez Ministerstwo 
Sportu i Turystyki, które 
w porozumieniu z Polskim 
Związkiem Strzelectwa Spor-
towego uruchomiło krajowy 
program upowszechniania 
strzelectwa. W programie 
szkoleniowym mogą uczest-
niczyć amatorzy nabywając 
podstawowe umiejętności 
z bezpiecznej obsługi broni 
oraz strzelania. Na Strzelnicy 
Sportowej w Sulmierzycach 
szkoliło się w ramach tego 
projektu kilka grup uczestni-
ków - w sumie 80 osób.

Na strzelnicę trafiają rów-
nież odbiorcy indywidualni. 
Są to przede wszystkim człon-
kowie klubów strzeleckich 
posiadający własną broń do 
celów sportowych (przyjeż-
dżający niejednokrotnie z od-
ległych regionów), osoby za-
interesowane rozpoczęciem 
przygody ze strzelectwem 
oraz użytkownicy strzelający 
okazjonalnie, rekreacyjnie. 

Wszyscy zainteresowani 
stałymi zajęciami strzelec-
kimi, w tym przede wszyst-
kim młodzież szkolna mogą 
uczęszczać na treningi spor-
towe. Treningi prowadzone 
są w ramach działalności 
Klubu Strzeleckiego 10-KA 
Sulmierzyce. Sekcja Młodzie-
żowa działająca przy Klubie 
10-KA trenuje strzelectwo 
wyczynowo w konkurencjach 
pistoletowych odnosząc me-
dalowe sukcesy w zawodach 
rangi krajowej.

SPORT
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Budowa przydomowych 
oczyszczalni ścieków

W roku 2023 zakończyła 
się realizacja inwestycji pn.: 
Budowa 100 szt. przydomo-
wych oczyszczalni ścieków 
na terenie gminy Sulmierzy-
ce.  Nieruchomości, które 

dotychczas ze względu na lo-
kalizację nie miały możliwo-
ści przyłączenia się do sieci 
kanalizacyjnej, zyskały roz-
wiązanie w postaci spełnia-
jących wysokie normy śro-
dowiskowe przydomowych 
biologicznych oczyszczalni 
ścieków.  Inwestycja elimi-

nuje problem braku dostępu 
do sieci kanalizacji sanitarnej 
dla trudno dostępnych tere-
nów, a tym samym poprawia 
komfort życia mieszkańców 
jak i pozytywnie wpływa na 

poprawę środowiska 
naturalnego.

Dostawę i montaż 
urządzeń zapewniła 
firma Eko–Team Sp. 
z o.o. Sp.k. z siedzibą 
Częstochowie.  Całko-
wity koszt zadania to 
3.441.807,90 zł. 

Na realizację przed-
miotowej inwestycji Gmi-
na Sulmierzyce pozyskała 
dofinansowanie z Rządo-
wego Funduszu Polski Ład, 
Program Inwestycji Strate-
gicznych w kwocie 2 850 
000 zł.

INFORMACJE

Zakup maszyn gospodarczych
W 2023 roku Gmina Sul-

mierzyce doposażyła swoje 
zaplecze maszyn o kolej-
ne urządzenia pozwalające 
na utrzymanie porządku 
i czystości terenów zielo-
nych oraz przydrożnych ro-
wów zarówno przy drogach 
gminnych jak i drogach po-
wiatowych na terenie naszej 
gminy. W ramach inwestycji 
zakupione zostały maszyny 
i urządzenia t.j. rębak, trak-

torek ogrodowy, trzy kosiar-
ki bijakowe a także zgarniacz 
drogowy. Zgarniacz drogowy 
pozwoli na przeprowadzenie 
prac na drogach gruntowych 
polegających na niwelacji 
nierówności terenu. 

Za dostawę zgarniacza 
odpowiedzialna była firma 
ZREMB Poland Spółka z o.o. 
z  Międzyrzeca Podlaskie-
go, rębak dostarczyła firma 
TEKNAMOTOR Sp. z. o.o. 

z Ostrowca Świętokrzy-
skiego, natomiast pozostałe 
urządzenia czyli traktorek 
oraz kosiarki bijakowe do-
starczone zostały przez firmę 
Japan Trak Rafał Tomczyk 
z Radomska. Powiększe-
nie parku maszynowego 
w 2023r. pochłonęło kwotę 
374 885 zł

Stypendia motywacyjne Wójta Gminy Sulmierzyce za rok szkolny 2022/2023
Tradycją zakończenia 

roku szkolnego stało się wrę-
czanie stypendiów moty-
wacyjnych najzdolniejszym 
uczniom klas IV-VIII szkół 
podstawowych funkcjonu-
jących na terenie gminy Sul-
mierzyce. Jest to jednorazowe 
wsparcie finansowe przezna-
czone dla najzdolniejszych 
uczniów, stanowiące nagro-

dę za ich osiągnięcia, a także 
motywację do nauki w ko-
lejnych latach. Aby otrzymać 
stypendium uczeń musi mieć 
co najmniej dobrą ocenę za-
chowania oraz średnią ocen 
z całego roku szkolnego 4,51 
lub promować gminę Sul-
mierzyce poprzez uzyskiwa-
nie szczególnych osiągnięć 
w olimpiadach, konkursach, 

turniejach, zawodach sporto-
wych bądź artystycznych.

Za rok szkolny 2022/2023 
wyróżnionych zostało 82 
uczniów, w tym:

– 20 ze Szkoły Podstawo-
wej im. Marii Konopnickiej 
w Bogumiłowicach,

– 6 ze Szkoły Podstawo-
wej w Dworszowicach Pako-
szowych,

– 56 ze Szkoły Podstawo-
wej im. księcia Józefa Ponia-
towskiego w Sulmierzycach.

Najwyższą średnią wśród 
uczniów poszczególnych 
szkół podstawowych mogą 
pochwalić się:

– Michał Zalewski ze 
Szkoły Podstawowej im. M. 
Konopnickiej w Bogumiło-
wicach – 5,79,

– Paulina Pazera ze Szko-
ły Podstawowej w Dworszo-
wicach Pakoszowych – 5,25,

– Zofia Kulbat ze Szkoły 
Podstawowej im. księcia J. 
Poniatowskiego w Sulmierzy-
cach – 5,86.

Łącznie wypłacono sty-
pendia na kwotę 23 400 zł.
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Wymiana źródeł ciepła
Inwestycją wyczekiwaną 

przez mieszkańców jak i słu-
żącą poprzez ograniczenie 
niskiej emisji ochronie śro-
dowiska, była wymiana źró-
deł ciepła na terenie Gminy 
Sulmierzyce. 

Projekt polegał na wy-
mianie źródeł ciepła w 103 
budynkach mieszkalnych na 
terenie gminy oraz w Zespo-
le Szkolno-Przedszkolnym 
w Bogumiłowicach jak 
i Szkole Podstawowej im. 
Księcia Józefa Poniatowskie-
go w Sulmierzycach. Inwesty-
cja została dofinansowana ze 
środków Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego Woje-
wództwa Łódzkiego na lata 
2014-2020.

W ramach projektu, 
mieszkańcy gminy Sul-
mierzyce mogli skorzystać 
z dotacji na wymianę źródeł 
ciepła na kotły pelletowe, 
gazowe, zgazowujące drew-
no jak i powietrzne pompy 
ciepła. 

Wymiana źródeł ciepła 
miała na celu zastąpienie 
starych i nieefektywnych 
kotłów węglowych, które są 
głównym źródłem niskiej 
emisji i smogu. Nowe źródła 
ciepła są bardziej ekonomicz-
ne, ekologiczne i komfortowe 
w użytkowaniu. Dzięki temu, 
mieszkańcy gminy Sulmie-
rzyce mogą obniżyć koszty 
ogrzewania, poprawić stan 
zdrowia i środowiska.

Wymiana źródeł ciepła 
dla budynków szkół obejmo-
wała kompleksowo:

• zaprojektowanie i wy-
budowanie nowych budyn-
ków kotłowni

• demontaż istniejących 
kotłów węglowych i instalacji 
grzewczych

• montaż nowych kotłów 
gazowych i instalacji grzew-
czych

• wykonanie przyłącza 
gazowego i instalacji gazowej

• wykonanie instalacji 
elektrycznej i sterowniczej

• wykonanie robót bu-
dowlanych i wykończenio-
wych

Celem całego projektu 
było ograniczenie strat ciepła 
i poprawa efektywności ener-
getycznej poprzez wymianę 
niskosprawnych i nieeko-
logicznych źródeł ciepła na 
nowe, bardziej ekologiczne. 
Nowe źródła ciepła są bardziej 
wydajne, niezawodne i bez-
pieczne w eksploatacji. Dzięki 
temu Gmina Sulmierzyce za-
pewnia uczniom i nauczycie-
lom lepsze warunki do nauki 
i pracy, a także oszczędza na 
kosztach ogrzewania.

Do realizacji przedsię-
wzięcia przystąpił Pan Tomasz 
Kubik prowadzący działal-
ność gospodarczą pod nazwą 
„Kubik Tomasz Hydro-In” 
z siedzibą w Radomsku.

Kwota przeznaczona na 
całość inwestycji wyniosła 
7.564.196,14 zł przy czym 
na realizację projektu przy-
znano Gminie w ramach 
Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa 
Łódzkiego na lata 2014-2020 
dofinansowanie w łącznej 
kwocie 3.103.624,65 zł. Lepsza 
jakość powietrza na terenie 
gminy, zwiększy komfort i po-
prawi zdrowie mieszkańców 
Gminy Sulmierzyce.

Remont drogi gminnej
w miejscowości Dąbrówka

Drogi lokalne to waż-
ny element infrastruktury 
transportowej w Gminie 
Sulmierzyce.  Odgrywają 
kluczową rolę dla mieszkań-
ców gminy umożliwiając im 
łatwy dostęp do miejsc pracy, 
szkół, sklepów i innych istot-
nych lokalizacji. Aby zapew-
nić bezpieczeństwo i wygodę 
mieszkańcom gminy oraz 
pozostałym uczestnikom 
ruchu drogowego na naszym 
terenie, Gmina Sulmierzy-
ce inwestowanie w infra-
strukturę drogową traktuje 
jako zadania priorytetowe. 
W 2023 r. wykonano kolejne 
budowy, przebudowy oraz 
remonty dróg.

 Z końcem roku zakoń-
czyła się realizacja inwestycji 
pn. „Remont drogi gminnej 
nr 109255E w miejscowo-
ści Dąbrówka”.  Zadanie to 
zrealizowała firma „Bitum” 
Sp. z.o.o., z siedzibą w Lu-

blińcu. Realizacja zamknęła 
się w kwocie 1 295 033,26 
zł. Remont drogi był możli-
wy, dzięki pozyskaniu przez 
gminę Sulmierzyce dotacji 
z Rządowego Funduszu Roz-
woju Dróg w ramach zadań 
jednorocznych na rok 2023 
polegających na remoncie 
dróg. Kwota dotacji wynio-
sła 627 652 zł. Zakres prac 
obejmował wykonanie czę-
ściowej wymiany podbudo-
wy, nowej warstwy ścieralnej 
na całym odcinku jezdni tj. 
2133 m. i zjazdu oraz odtwo-
rzenie poboczy z kruszywa 
łamanego. Wyremontowana 
droga poprawi znacznie bez-
pieczeństwo osób z niej ko-
rzystających, również dzięki 
wykonaniu remontu pobo-
czy piesi będą mieli możli-
wość bezpiecznego porusza-
nia się wzdłuż drogi.

INFORMACJE



26
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Prace budowlane przy budynku remizy OSP w Sulmierzycach
Ochotnicza Straż Pożar-

na to ważna instytucja w każ-
dej gminie, która zapewnia 
bezpieczeństwo jej miesz-
kańcom. Budynek remizy 
OSP w Sulmierzycach pełni 
nie tylko funkcję magazynu 
sprzętu i pojazdów strażac-
kich, ale również stanowi 
miejsce spotkań i szkoleń dla 
członków OSP oraz służy jako 
punkt zbiórki podczas akcji 
ratowniczych. Obecnie trwa-
ją prace związane z realizacją 
zadania inwestycyjnego pn. 
„Rozbudowa i przebudowa 
budynku remizy OSP w Sul-
mierzycach”, które przyczyni 
się do poprawy stanu tech-

nicznego strażnicy, podnie-
sienia komfortu pracy straża-
ków zwiększając ich gotowość 
bojową, a to z kolei przełoży 

się na poprawę ochrony prze-
ciwpożarowej. Do wykonania 
niniejszego zadania przy-
stąpiła Firma Usługowo Bu-

dowlana „Krizbud” Krzysztof 
Kluska z Rząśni. W ramach 
inwestycji zostanie utworzo-
ne dodatkowe pomieszczenie 

garażu na samochód strażac-
ki wraz z towarzyszącymi po-
mieszczeniami dla strażaków, 
takimi jak dyżurka, szatnia 
i sanitariat. Pomieszczenia 
znajdujące się na piętrze zo-
staną zmodernizowane m.in. 
poprzez utworzenie niezbęd-
nego zaplecza magazynowe-
go, aneksu porządkowego, 
sanitariatów oraz szatni. 
Ponadto zostaną wykonane 
instalacje wewnętrzne i ze-
wnętrzne. Wartość umowna 
robót wynosi 2.965.738,82 zł. 
Całość zostanie sfinansowana 
ze środków własnych Gminy.

2019 Zabieg sterylizacji Zabieg kastracji

Pies 7 5

Kot 16 6

2020 Zabieg sterylizacji Zabieg kastracji

Pies 11 3

Kot 14 4

2021 Zabieg sterylizacji Zabieg kastracji

Pies 12 6

Kot 17 14

2022 Zabieg sterylizacji Zabieg kastracji

Pies 17 1

Kot 24 10

2023 Zabieg sterylizacji Zabieg kastracji

Pies 17 1

Kot 24 10

Gminny program opieki nad zwierzętami 
Gmina Sulmierzyce 

w 2017 roku po raz pierw-
szy udzieliła dofinansowa-
nia do zabiegów  sterylizacji 
i kastracji zwierząt. W tym 
celu podpisała umowę z Ga-
binetem Weterynarii ,, Dr 

Piotr” Piotr Wojciechowski 
– działalność indywidualna 
z/s ul. Kościelna 2, 97-565 
Lgota Wielka, który także 
w bieżącym roku świadczył 
przedmiotowe usługi. Po-
czątkowo dofinansowanie 

wynosiło 50 proc. w 2021 
r. Rada Gminy Sulmierzyce 
zwiększyła je do 75 proc. 
kosztów dofinansowania do 
zabiegu, natomiast od 2023 
r dofinansowanie na ten cel 
zostało zwiększone do  80  
proc.  kosztów zabiegu, któ-
re  wyniosły odpowiednio:
- zabieg sterylizacji psa: 48 zł;
- zbieg kastracji psa: 24 zł;
- zabieg sterylizacji kota 40 zł;
- zabieg kastracji kota 20 zł.

Każdego roku program 
cieszy się dużym zaintere-
sowaniem mieszkańców. 

Akcja doskonale wpi-
suje się w program opieki 
nad zwierzętami bezdom-
nymi, który m. in. zakłada 
ograniczenie ich populacji 
oraz zapobieganie zjawisku 
bezdomności zwierząt. Za-
biegi sterylizacji i kastracji 
kotów oraz psów, wbrew 
obiegowej opinii, pozytyw-
nie wpływają zarówno na 
ich zdrowie fizyczne, jak 
i psychiczne. Plusem tego 
typu zabiegów jest to, że za-
pobiegają one niechcianym 
miotom, a co za tym idzie – 
przyczyniają się do zmniej-

szenia liczby bezdomnych 
zwierząt, których w okresie 
wakacyjnym pojawia się 
znacznie więcej. Kastracja 
oraz sterylizacja pozwalają 
na uniknięcie niechcianego 
rozmnażania się. Co więcej, 
są to zabiegi chirurgiczne, 
które wydłużają życie zwie-
rząt, zmniejszają ryzyko 
występowania nowotwo-
rów, dbając o zdrowie i ra-
dosne życie naszych czwo-
ronogów. Każdy kot i pies, 
który zostanie poddany 
zabiegowi sterylizacji lub 

kastracji, zostanie również 
oznakowany elektronicz-
nie. Czipownie, bo o nim 
mowa, to nadanie numeru 
identyfikacyjnego, co m. in. 
pozwala na szybkie odnale-
zienie pupila w przypadku 
jego zaginięcia. Łącznie od 
początku akcji czipowania 
oznakowano 265 zwierząt 
z trenu Gminy Sulmierzyce.
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Zajęcia dodatkowe dla 
dzieci i dorosłych

Gmina Sulmierzyce orga-
nizuje szereg zajęć dodatko-
wych zarówno dla dzieci jak 
i dorosłych. Już od września 
ruszyła kolejna edycja, a wśród 
nich dla dzieci przygotowano 
następujące:

Tenis stołowy – ponie-
działek (godz. 16.15) i środa 
(godz. 18.00) w Sulmierzycach 
(Szkoła Podstawowa) oraz 
wtorek (godz. 16.00) i czwar-
tek  (godz. 16.00) w Bogumi-
łowicach (Szkoła Podstawo-
wa). Zajęcia prowadzi pan 
Ryszard Zasada.

Siatkówka – poniedzia-
łek-czwartek (godz. 14.30) 
w Sulmierzycach (Szkoła Pod-
stawowa). Zajęcia prowadzi 
pan Jan Świątkowski.

Taniec nowoczesny – 
czwartek w Sulmierzycach 
(Szkoła Podstawowa) Zajęcia 
prowadzą instruktorzy Szkoły 
tańca Mass-Team.

Karate – środa (godz. 
18.00) i sobota (godz. 11.00) 
w Sulmierzycach (Szkoła Pod-
stawowa). Zajęcia prowadzi 
pan Tomasz Jończyk

Piłka nożna – poniedzia-
łek – sobota (Szkoła Podsta-
wowa, Orlik, stadion) – zajęcia 
organizowane przez AS Sul-

mierzyce, szczegółowe infor-
macje u Lokalnego Animatora 
Sportu na Orliku

Pływanie – sobota, Pły-
walnia Powiatowa w Pajęcznie

Dla dorosłych natomiast 
odbywają się:

Zumba – poniedzia-
łek (godz. 18.00) i czwartek 
(godz. 18.00) w Sulmierzycach 
(Szkoła Podstawowa). Zajęcia 
prowadzi pani Sylwia Polak – 
Grudzińska.

Pilates – środa (godz. 
19.00) i sobota (godz. 12.00) 
w Sulmierzycach (Szkoła Pod-
stawowa). Zajęcia prowadzi 
pan Tomasz Jończyk.

Robotyka oraz projekto-
wanie i drukowanie 3D – po-
niedziałek, środa, czwartek, 
piątek. Szkoła podstawa w Sul-
mierzycach klasy I-IV, zajęcia 
prowadzi firma „Edubos Ma-
riusz Bosiak”

Zajęcia z Mobilnej Aka-
demii Twórczej odbywają 
się w świetlicach wiejskich 
i bibliotece wg ustalonego har-
monogramu, a przeznaczone 
są zarówno dla dzieci jak i do-
rosłych. (Szczegółowe infor-
macje u kierowników świetlic)

Nabycie nieruchomości
W latach 2019-2023 do 

zasobu mienia komunalnego 
zakupione zostały nierucho-
mości położone w Sulmie-
rzycach, w Bogumiłowicach 
oraz w Kuźnicy. Do zakupio-
nych nieruchomości należą 
między innymi działka zbu-
dowana budynkiem, w któ-
rym mieściła się dawna sie-
dziba Banku Spółdzielczego. 
Wychodząc naprzeciw po-
trzebom mieszkańców, pla-
nuje się przeznaczyć w/w nie-
ruchomość na posterunek 
policji. Kolejną zakupioną 
nieruchomością w Sulmie-

rzycach, która okazała się 
bardzo przydatna, jest kom-
pleks budynków zlokalizowa-
ny przy ul. Strażackiej. Obiekt 
został przeznaczony na zaple-
cze dla pracowników Urzę-
du Gminy służące jako baza 
transportowo-magazynowa 
dla wszystkich posiadanych 
sprzętów. Plac został wypo-
sażony w wagę samochodo-
wą, która służy do kontroli 
samochodów firmy odbiera-
jącej odpady komunalne od 
mieszkańców.

Opaski bezpieczeństwa dla seniorów
W roku 2023 Ośrodek 

Pomocy Społecznej reali-
zował przyjęty przez Radę 
Gminy program „Korpus 
wsparcia seniorów”, który 
umożliwił pozyskanie dla 
mieszkańców gminy opasek 
bezpieczeństwa. Pogram jest 
skierowany do seniorów, 
którzy pozyskali w ten spo-
sób nowoczesne narzędzie 
zwiększające ich samodziel-
ność i poczucie bezpieczeń-
stwa, co jest tak ważne w dzi-
siejszych czasach. 

Ośrodek Pomocy Spo-
łecznej rozdysponował wśród 
90 mieszkańców gminy opa-
ski bezpieczeństwa i koor-
dynował ich użytkowanie. 
Opaski mają postać nowo-
czesnego zegarka, który nie 
tylko odmierza czas, czy ak-
tywność seniora, ale przede 
wszystkim jest urządzeniem 
pozwalającym na wezwanie 
służb ratunkowych poprzez 
aktywowanie przycisku SOS. 
Opaska posiada funkcję 
GPS, dzięki czemu pomoc 
może dotrzeć do konkret-
nego miejsca wezwania. Pla-
nuje się dalsze użytkowanie 
zakupionych przez gminę 
opasek w roku kolejnym 
oraz dokupienie opasek dla 
zgłaszających się chętnych 
mieszkańców gminy.

Opaski bezpieczeń-
stwa oferują użytkownikom 
możliwość poglądowych 

pomiarów ciśnienia, satu-
racji, czy temperatury; do 
tego codziennie aktywowany 
krokomierz i funkcja elek-
tronicznego zegarka sprawi-
ły, że opaski bezpieczeństwa 
szybko zagościły w domach 
seniorów. Prosta obsługa 
opaski, jej liczne funkcje 
oraz atrakcyjny wygląd spo-
wodowały, że urządzenie 
stało się codziennym ele-
mentem życia. Urządzenie 
posiada możliwość przesy-
łania danych do aplikacji, 
które zapisują aktywność 
użytkownika, pozwala to na 
przykład osobom z najbliż-
szej rodziny pozyskiwać na 
bieżąco informacje o sta-
nie zdrowia seniora. Jest to 
dla rodzin, które wspierają 
seniorów, dodatkowe no-
woczesne narzędzie pozwa-
lające na natychmiastowy 
kontakt w razie nagłych zda-
rzeń, a dla seniorów zabez-
pieczenie w chwili potrze-
by wezwania pomocy. Jak 
stwierdza Zdzisław, który już 
kilka miesięcy użytkuje opa-
skę „najbliżsi są spokojniejsi 
o moje zdrowie  i doceniają 
możliwość lokalizacji”, a jed-
na z użytkowniczek dodaje 
z uśmiechem, że może teraz 
męża zlokalizować. Walde-
mar stwierdza „saturacja, 
godzina, kroki dla spokoju, 
to dobra rzecz”. Użytkownicy 
opasek podkreślają bezpie-

czeństwo i możliwość samo-
kontroli, co świadczy że chcą 
być aktywni i korzystać z no-
woczesnych rozwiązań, które 
są dziś promowane jako tele-
opieka. W wypadku aktywo-
wania przycisku SOS, system 
teleopieki, który pozostaje 
w gotowości przez całą dobę, 
komunikuje się z seniorem 
i ustala czy jest konieczność 
wezwania służb, czy  innej 
interwencji, a czasami po 
prostu ustalenia przypadko-
wego naciśnięcia, co mamy 
nadzieję, tak jak dotychczas, 
będzie najczęstszym powo-
dem uruchomienia alertu. 
W ubiegłym roku seniorzy 
już ponad sto razy urucho-
mili przycisk bezpieczeń-
stwa, na szczęście nie wy-
magało to wezwania służb. 
Życzymy im żeby opaski 
nadal służyły przede wszyst-
kim do monitorowania ak-
tywności i były dodatkowym 
zabezpieczeniem ich samo-
dzielności. 

Należy na koniec zazna-
czyć, że dla użytkowników 
opasek udział w programie 
gminy jest całkowicie bez-
płatny. Całość kosztów po-
nosi gmina, która pozyskała 
na ten cel z programu rzą-
dowego ponad 57 000 zł. Na 
rok 2024 zaplanowano pozy-
skanie kolejnej dotacji.
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Gospodarowanie odpadami
Odpady są nieodłącz-

nym elementem istnienia 
każdego człowieka, a to 
powoduje, że niezbędne sta-
je się uregulowanie spraw 
związanych z ich wytwarza-
niem i gospodarowaniem. 
Realizacja w/w kwestii przez 
gminę wpływa nie tylko na 
jakość życia jej mieszkań-
ców, ale także na dbałość 
o stan środowiska natural-
nego na jej terenie.

Odpady komunalne po-
chodzą z gospodarstw domo-
wych, obiektów użyteczności 
publicznej, od przedsiębior-
ców prowadzących działal-
ność gospodarczą na terenie 
gminy, z koszy ulicznych, 

przystanków, targowiska 
i terenów zielonych a tak-
że z PSZOK. Odpady po-
chodzą także ze sprzątania 
placów, chodników i ulic. 
O porządek na drogach 

gminnych dbają pracowni-
cy, którzy wykonują wiele 
obowiązków zapewniając 
należyte utrzymanie tere-
nów gminnych. Ponadto 
gmina zapewnia odbiór i za-
gospodarowanie odpadów 
komunalnych pochodzą-
cych z nieruchomości bę-
dących własnością Gminy 
Sulmierzyce. Odpady komu-
nalne odbierane są również 
z pojemników przy oczysz-
czalniach ścieków w Bogu-
miłowicach i Sulmierzycach 
oraz odpady z piaskownika 
i skratki. 

Gmina Sulmierzyce za-
chęcała mieszkańców Gminy 
do zakładania kompostow-

ników we własnym ogród-
ku, ponieważ większość 
odpadów z gospodarstw 
domowych są odpadami or-
ganicznymi, które mogą sta-
nowić kompost do nawoże-

nia przydomowego ogrodu 
lub działki. Kompostowane 
odpady bardzo dobrze użyź-
niają glebę, podnoszą jej 
odporność na wysychanie 
i ograniczają konieczność 
dodatkowego stosowania 
wody czy nawozów sztucz-
nych.  Takie zagospodaro-
wanie odpadów pozwala 
uzyskać ulgę w opłacie za 
odbiór odpadów komunal-
nych, ponieważ nastąpiła 
rezygnacja z kosza na odpa-
dy BIO. W roku 2023 spo-
śród 1504 nieruchomości aż 
1029 posiada przydomowe 
kompostowniki. 

Tak jak w roku 2023 od-
biorem, transportem i zago-

spodarowaniem odpadów 
odebranych od mieszkań-
ców gminy zajmuje się fir-
ma REMONDIS Sp. z o. 
o z siedzibą ul. Zawodzie 
18, 02-981 Warszawa. Na 

terenie Gminy Sulmierzyce, 
gdzie obowiązuje selektyw-
na zbiórka odpadów, prowa-
dzone są kontrole segregacji 
odpadów mające na celu 
przede wszystkim działa-
nia edukacyjne. Zwrócenie 
uwagi na sposób prawidło-
wego grupowania odpadów 
do poszczególnych frakcji 
wpływa na dbanie o jakość 
środowiska naturalnego. 
Zwiększenie świadomości 
mieszkańców oraz ich real-
ne działania przekładają się 
na wyraźne zmniejszenie 
ilości odpadów. Rzetelne 
prowadzenie selektywnej 
zbiórki odpadów przyczynia 
się do osiągnięcia wymaga-

nych poziomów recyklingu 
odpadów, co wpływa na 
kwotę opłaty za odbiór od-
padów.

Rok
Całkowita kwota umowy na od-
biór i  zagospodarowanie odpadów 
z nieruchomości zamieszkałych (zł)

Czas obowiązywania umowy

2019 932 408,28 01.01.2020r. - 31.08.2020r.

2020 1 942 316,71 01.09.2020r. - 31.12.2021r.

2021 2 011 791,60 01.01.2022r. – 31.12.2022r.

2022 1 844 063,28 01.01.2023r. – 31.12.2023r.

2023 1 472 620,64 01.01.2024r. – 31.12.2024r.

Kwoty umów na odbiór i zagospodarowanie odpadów komunalnych 
w latach 2019-2023 zawarto w tabeli poniżej:

Gospodarka odpadami jest naszym wspólnym wyzwaniem, którego osiągnięcie 
wymaga zaangażowania całego gminnego społeczeństwa. Zatem segregujmy 

odpady dbajmy o nasze wspólne środowisko!

W wyniku zmiany obo-
wiązujących przepisów, ko-
nieczna była zmiana rodzaju 
urzędowych nazw niektó-
rych miejscowości położo-
nych na terenie nasze gminy. 

I tak z dniem 1 stycznia 
2024 r.:

1. Miejscowość Dygudaj 
ustalona jako część wsi Eli-
giów została zmieniona na 
Dygudaj rodzaj miejscowo-
ści kolonia.

2. Miejscowość Marko-
wizna ustalona jako przy-
siółek wsi Łęczyska została 
zmieniona na Markowizna 
rodzaj miejscowości kolonia.

3. Miejscowość Patyków 
ustalona jako część wsi Bie-
liki została zmieniona na Pa-
tyków rodzaj miejscowości 
kolonia.

Zmiany nazw miejsco-
wości pozwoliły uniknąć 
konieczności przyłączenia 
numeracji porządkowej do 
miejscowości podstawo-
wych, tj. Dygudaj do Eli-
giowa, Patykowa do Bielik 
i Markowizny do Łęczysk, 
a tym samym zmiany danych 
adresowych.  

Połączenie numeracji 
porządkowej z miejscowo-
ściami podstawowymi skut-
kowałoby nie tylko  koniecz-
nością zmiany numeracji 
porządkowej w miejscowo-
ściach podstawowych i przy-
łączanych ale także zmian 
danych meldunkowych osób 
zamieszkujących dane miej-
scowości. Zmiany danych 
meldunkowych generowały-
by kolejne zmiany w innych 
dokumentach typu: prawa 
jazdy, dowody rejestracyjne, 
również dane dotyczące pro-
wadzonej działalności go-
spodarczej i związane z nimi 
ogłoszenia i reklamy, itp. 

Zmiana urzędowych 
nazw miejscowości 
Marcinów, Patyków 
i Dygudaj
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Giełda zwierząt i ptaków ozdobnych
Giełda zwierząt i ptaków 

ozdobnych to wydarzenie, 
które pierwszy raz zostało 
zorganizowane 1 paździer-
nika 2023 r. Organizatorem 
giełdy jest Gmina Sulmie-
rzyce, natomiast pomysło-
dawcami nasi mieszkańcy. 
Wydarzenie to miało odby-
wać się raz w roku. Na pierw-
szą giełdę zgłosiło się ponad 
50 wystawców i już wów-
czas wsłuchując się w głosy 
sprzedających i kupujących 
podjęta została decyzja, że 
impreza ta będzie odbywa-
ła się cyklicznie w każdą 
pierwszą niedzielę miesiąca. 
Wychodząc naprzeciw ich 
potrzebom i oczekiwaniom 
stworzyliśmy miejsce, gdzie 
mogą handlować, ale także 
wymieniają się doświadcze-
niami. W szerokiej ofercie 
wystawienniczej znalazły 
się gołębie rasowe i wysta-
wowe, drób ozdobny - kury, 
kaczki, gęsi, króliki. Duży 
wybór artykułów dla zwie-
rząt pozwolił zaopatrzyć 
się pasjonatom w jednym 
miejscu we wszystko, czego 
potrzebują do ich hodow-
li. Na giełdzie wystawcy  
nawiązują nowe kontakty, 
wymieniają się doświadcze-
niami oraz chętnie odpo-
wiadają  kupującym na ich 
pytania dotyczące hodowli. 
Wydarzenie to realizowane 
jest pod nadzorem wetery-
naryjnym

ROZRYWKA
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Sławomir Rajch: Rozpo-
czął pan kilka lat temu pracę 
w Urzędzie Gminy w Sul-
mierzycach. Tak się tu panu 
spodobało, że z całą rodziną 
tu się pan przeprowadził. 
Skąd taka decyzja?

Przemysław Szczerkowski: 
- Nie sądziłem, że będzie mi 
tutaj, w Sulmierzycach, tak do-
brze się pracowało i że tak szyb-
ko się zaaklimatyzuję. Z per-
spektywy czasu okazało się, że 
to dobre miejsce dla mnie, dla 
osoby dorosłej, ale także i dla 
moich dzieci. Dzięki panu wój-
towi i podejmowanych z jego 
inicjatywy działaniom jest tu 
wiele zajęć pozaszkolnych, jest 
bardzo dobra infrastruktura 
oświatowa i sportowa. Z każ-
dym rokiem gmina rozwija się 
coraz lepiej.

Czyli miejsc i możliwo-
ści dla dzieci i dorosłych do 
rekreacji czy rozwoju jest wy-
starczająco dużo?

- Tak, do tego dochodzi np. 
kultura, infrastruktura drogo-
wa czy ścieżki piesze i pieszo-
-rowerowe. To spowodowało, 
że Sulmierzyce stały się bardzo 
dobrym i atrakcyjnym miej-
scem do życia i rozwoju. Jest tu 
wiele różnych możliwości, nie 
zawsze dostępnych w innych 
miejscach. W innych gminach 
za dodatkowe zajęcia często 
trzeba płacić i to niemałe pie-
niądze. U nas, dzięki decyzjom 
pana wójta i rady gminy, którzy 
wychodzą naprzeciw oczeki-
waniom mieszkańców, każdy 
znajdzie coś dla siebie. Dlatego 
tym bardziej się cieszę, że pan 
wójt 13 lat temu dał mi szansę 
i otrzymałem tutaj pracę.

Spełnia się Pan także 
w roli społecznika jako pre-
zes i twórca Akademii Sportu 
Sulmierzyce. 

- Nie ukrywam, że po-
dobnie jak w przypadku 
możliwości zamieszkania tu-
taj, byłem nieco sceptyczny. 
Pan wójt i przewodniczący 
rady gminy Tadeusz Kru-
szyński wpadli na pomysł 
stworzenia klubu, który bę-
dzie ukierunkowany na roz-
wój dzieci. Na naszym tere-
nie były dwa kluby, ale w nich 
trenowały przede wszystkim 
osoby dorosłe, brakowało 
grup młodzieżowych lub nie 
było ich wcale. To był pierw-
szy taki impuls, że warto to 
zmienić. Kolejny był wtedy, 
gdy okazało się, że zaintere-
sowanie wśród dzieci i rodzi-
ców jest spore, że ich pocie-
chy będą chciały uczestniczyć 

w zajęciach. Bardzo się cieszę, 
że mogę w dalszym ciągu od-
powiadać za Akademię Spor-
tu Sulmierzyce.

A dlaczego piłka noż-
na? Ta dyscyplina była 
panu bliska?

- Przez większość mojego 
życia piłka nożna mi towa-
rzyszyła w wielu dziedzinach 
mojego życia. Działałem 
w różnych organizacjach 
zajmujących się sportem, 
więc zostanie prezesem sto-
warzyszenia było dla mnie 
jak najbardziej naturalne, 
chociaż nie ukrywam, towa-
rzyszyła temu pewna nutka 
niepewności. Gdy zakładali-
śmy akademię nie wzięliśmy 
pod uwagę jednej rzeczy - że 
tak bardzo się to rozwinie. 

Zaczęliśmy od jednej gru-
py – rocznika 2009-2011, 
gdzie mieliśmy na początku 
17-18 dzieci. Po kilku latach, 
w szczytowym momencie, 
mieliśmy pięć grup, w su-
mie prawie 90 zawodników, 
z czego 90 procent, stanowili 
mieszkańcy naszej gminy. 

Pan wójt zawsze chciał, 
żeby nasi zawodnicy treno-
wali pod okiem możliwie 
najlepszych fachowców, gdyż 
właśnie wtedy dzieci są naj-
bardziej zaangażowane w za-
jęcia. Właśnie dlatego będąc 
prezesem, zawsze stawiałem 
sobie główny cel - znalezienie 
możliwie najlepszego trene-
ra. Niestety najlepsi pracują 
już w innych zespołach i mu-

sieliśmy zaoferować im dobre 
warunki finansowe a także 
techniczne. Nie ukrywam, iż 
bardzo dobre zaplecze spor-
towo oraz atrakcyjne wyna-
grodzenie były naszymi atu-
tami i pozwoliły przekonać 
najlepszych do pracy w naszej 
akademii..  Na działania za-
rząd otrzymuje środki z do-
tacji z Urzędu Gminy. Bar-
dzo ważne jest pozyskiwanie 
środków z zewnątrz. Corocz-
nie jest to kwota od 20 do 40 
tys. zł. Oprócz gminy, poma-
gają nam też inne osoby. Ko-
rzystając z okazji chciałbym 
podziękować wszystkim oso-
bom, które w ostatnim roku 
merytorycznie pomogły nam 
przy wypełnieniu wniosku 
na dotację, dzięki której trafi-
ło do nas 20 tys. zł. Kupiliśmy 

za to nowe stroje i piłki, a dzie-
ci mogły pojechać na kolejne 
turnieje piłkarskie. Te małe 
elementy, można to nazwać 
nawet puzzlami, składają się 
w większą całość, dostrzega-
ną i docenianą przez innych. 
Każdego roku organizujemy 
eliminacje powiatowe do naj-
większego turnieju dla dzieci 
w Polsce – Pucharu Tymbar-
ka. Po tych kilku latach do-
strzegamy pierwsze sukcesy. 
Mimo iż nie jesteśmy w stanie 
mieć tu drużyny, która będzie 
rywalizowała z najlepszymi 
akademiami w województwie 
to reprezentanci Gminy Sul-
mierzyce brali w zeszłym roku 
udział w finale wojewódzkim 
o Puchar Tymbarka w Łodzi. 

Jednak nie tylko o wy-
grywanie tu chodzi? 

- Dokładnie. Chodzi 
o zapewnienie możliwości 
rozwoju poszczególnym 
jednostkom. Ogromnym 
sukcesem dla nas jest jeden 
z zawodników, obecnie wy-
stępujący w ramach wypoży-
czenia w GKS-ie Bełchatów. 
Jest regularnie powoływa-
ny do kadry województwa 
łódzkiego, co oznacza, że jest 
w gronie 320 najlepszych za-
wodników w kraju w swoim 
roczniku. To nasz  powód do  
dumy. Mamy również czte-
rech innych chłopców, którzy 
u nas trenowali, a obecnie 
występują w pierwszych li-
gach wojewódzkich. Tam się 
dalej rozwijają i prezentują 
coraz wyższy poziom. 

Jako urzędnik, pracow-
nik gminy, jest pan odpo-
wiedzialny za największą 
imprezę w gminie, czyli Ce-
peliadę. Jak przygotowania 
do tegorocznej edycji, czy 
może pan zdradzić wyko-

nawców, którzy wystąpią na 
sulmierzyckiej scenie? 

- W lutym zazwyczaj 
mamy  już ustalone i podpi-
sane umowy z dwoma gwiaz-
dami, które występują na 
naszej imprezie. Z każdym 
rokiem staramy się podnosić 
poprzeczkę, ale nie wiem czy 
jest to jeszcze możliwe, bo 
gościliśmy już takie gwiazdy 
jak Lady Pank, Dżem, IRA. 
Autorskim pomysłem pana 
wójta było to, żeby na kolejnej 
edycji był T.Love i tak będzie. 
Sprawy formalne już zostały 
dopięte. 8 czerwca wystąpi 
u nas także Sarsa, znana pol-
ska wokalistka. Zarówno jej, 
jak i zespołu T.Love w naszej 
okolicy dawno nie było. Stąd 
też mamy nadzieję, że miesz-
kańcy naszej gminy będą za-
dowoleni i że licznie wezmą 
udział w tej imprezie. Ona 
cieszy się tak dużym zainte-
resowaniem, że przechodząc 
po Sulmierzycach w trakcie 
jej trwania widzimy tablice 
rejestracyjne samochodów 
z całej Polski. Jednak tak duża 
impreza, to również ogrom-
ne wyzwanie organizacyjne. 
Wiem, że czasami są pewne 
niedociągnięcia, ale wszyst-
kiego nie da się przewidzieć. 
Staramy się je z każdym ko-
lejnym rokiem rozwiązywać 
i mam wrażenie, że nam się 
to udaje.

Jesteśmy w okresie przed-
wyborczym. W przeszłości 
był pan rzecznikiem klubu, 
później starostwa powiatowe-
go, w międzyczasie również 
radnym gminnym. Przez 
moment pełnił pan też 
obowiązki dyrektora domu 
kultury. Chce pan to teraz 
wykorzystać w radzie po-
wiatu, ubiegając się o man-
dat radnego?

Kluczem jest współpraca powiatu i gminy
Rozmowa z Przemysławem Szczerkowskim, prezesem Akademii Sportu Sulmierzyce, pracownikiem 
Urzędu Gminy w Sulmierzycach

Mam wiedzę merytoryczną, co 
do tego, jak wygląda powiat 
i jak funkcjonuje. Mam pomysł 
jak środki powiatowe można 
wykorzystać w Sulmierzycach

ROZMOWA
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- Obserwując to, co 
w trakcie kadencji działo się na 
terenie powiatu pajęczańskie-
go i jak nasza gmina była trak-
towana przez władze powiatu 
zdecydowałem się wystarto-
wać. Gmina Sulmierzyce była 
pomijana przy rozdawaniu 
środków, bo zawsze były pro-
blemy formalne albo finan-
sowe, zdarzały się też kłopoty 
organizacyjne. Współpracy 
nie było, a jeśli nawet była, to 
bardzo znikoma. Mam wiedzę 
merytoryczną, co do tego, jak 
wygląda powiat i jak funkcjo-
nuje. Mam pomysł jak środki 
powiatowe można wykorzy-
stać w Sulmierzycach. Nie 
mogę obiecać, że wszystkie 
pieniądze do nas trafią, bo 
na terenie powiatu jest wiele 
innych gmin, ale chciałbym, 
żeby każdy samorząd był rów-
no traktowany.

Czyli to jest pana głów-
ny cel, jeśli będzie pan rad-

nym? Ma pan zamiar zabie-
gać, żeby każdy samorząd 
gminny był tak samo trak-
towany przez powiat?

- Dokładnie. Dróg po-
wiatowych na terenie każdej 
gminy jest dużo. Są mniej 
i bardziej ważne, ale u nas 
na terenie Sulmierzyc, tymi 
drogami powiatowymi 
porusza się bardzo wielu 
kierowców. Najbardziej ob-
legana jest droga łącząca Pa-
jęczno z Sulmierzycami. Jej 
stan pozostawia wiele do ży-
czenia. Drugim newralgicz-
nym punktem jest ul. Szkol-
na w kierunku Radomska. 
Wiem, że są to kosztowne in-
westycje, ale tu kluczem jest 
współpraca powiatu i gminy. 
My proponowaliśmy pomoc 
powiatowi, ale jego władze 
nie były nią zainteresowane. 
Trzeba to zmienić. 

Przebudowa drogi dojazdowej 
w miejscowości Wola Wydrzyna

Z zakresu infrastruktury 
drogowej w drugiej połowie  
2023 roku Gminie Sulmie-
rzyce udało się oddać do 
użytkowania kolejną drogę 
realizowaną w ramach zada-
nia  pn. „Przebudowa drogi 
dojazdowej do pól w miejsco-
wości Wola Wydrzyna”. Do jej 
wykonania w drodze przetar-
gu wyłoniona została firma 
Bitum Sp. z o.o., z siedzibą 

w m. Lipie Śląskie. Przebudo-
wie podlegał odcinek drogi 
o długości 836,79 m.b. w ra-
mach której wykonana zosta-
ła nowa konstrukcja jezdni 
wraz z nawierzchnią, pobocze 
z kruszywa łamanego oraz 
zjazdy z kostki betonowej. 
Realizacja niniejszego zadania 
przyczyniła się do poprawy 
komfortu jazdy, a także do 
zwiększenia bezpieczeństwa 

uczestników ruchu drogowe-
go. Na realizację przedsięwzię-
cia Gmina pozyskała środki 
z Rządowego Funduszu Pol-
ski Ład: Programu Inwesty-
cji Strategicznych w kwocie 
717.000 zł. Wartość całego 
projektu to 903.620,03 zł.

Odbiór Azbestu od mieszkańców 
Azbest znalazł zastoso-

wanie w różnych gałęziach 
gospodarki, jednakże jego 
produkcja oraz stosowanie 
wyrobów zawierających 
azbest mają negatywny 
wpływ na zdrowie ludzi 
oraz na środowisko natu-
ralne. Zadaniem Programu 
usuwania wyrobów zawie-
rających azbest na terenie 
Gminy Sulmierzyce jest zde-
cydowane ograniczenie jego 
stosowania w gospodarce 
celem zminimalizowania 
ujemnych skutków zdro-
wotnych, ograniczenia ne-
gatywnego oddziaływania 
na środowisko oraz wzrost 
świadomości społecznej 
i ekologicznej w dziedzinie 
niebezpieczeństwa, jakie 
niesie ze sobą niewłaściwe 

postępowanie z wyrobami 
zawierającymi azbest. 

Gmina corocznie odbie-
ra azbest z nieruchomości 
prywatnych uzyskując do-
finansowanie z Wojewódz-
kiego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. Kwoty jakie wyda-
ła na ten cel w poprzednich 
latach przedstawiono w po-
niższej tabeli: 

Rok Kwota dotacji 
z WIOŚ (netto)

Ilość posesji, 
z których usunię-
to azbest

Całkowity 
koszt inwestycji 
(brutto)

2023 19 566 zł 24 22 716,13 zł

2022 62 109 zł 72 74 520,43 zł

2021 26 162 zł 45 31 325,31 zł

2020 31 675 zł 49 38 010,60 zł

2019 32 015 zł 43 38 111,72 zł
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Przebudowa drogi 
dojazdowej do pól 
w Trzcińcu i Kątach

W drugiej połowie roku 
zakończyły się prace zwią-
zane z przebudową drogi 
dojazdowej do pól położo-
nej na działce nr 186, 166 
w miejscowości Trzciniec, 
Katy obręb Marcinów gm. 
Sulmierzyce o łącznej dłu-
gości 1469,5 m. Realizację 
zadania powierzono firmie  
,,LARIX’’ Sp. z o. o z sie-
dzibą w Lublińcu. Koszt in-
westycji to 1 469 448,43 zł 
brutto. Zadanie to zostało 

zrealizowane dzięki pozy-
skanej dotacji z Wojewódz-
twa Łódzkiego w kwocie 
315 160 zł. w ramach  mo-
dernizacji dróg dojazdowych 
do gruntów rolnych. Przebu-
dowana droga znacznie ułatwi 
dojazd do zabudowań jak 
i pól oraz poprawi kom-
fort życia mieszkańców wsi 
Trzciniec i Kąty.

Narodowe czytanie 
W dniu 21 września 

2023 roku, w Szkole Pod-
stawowej w Bogumiłowi-
cach, odbyło się Narodowe 
Czytanie „Nad Niemnem” 
Elizy Orzeszkowej. Wy-
słuchano fragmentów do-
tyczących opisów przyrody, 
charakterystyki mieszkań-
ców, obyczajów, patriotyzmu 
Polaków w czasie powstania 
styczniowego, przywiązania 
do tradycji. Całe szkolne 

wydarzenie zostało zor-
ganizowane w plenerze, 
w „zielonej klasie”, co było 
hołdem oddanym autorce, 
dla której przyroda w po-
wieści była bardzo istotnym 
elementem. Autorka po-
przez przyrodę podkreśliła 
piękno świata i silny zwią-
zek człowieka z naturą. 

Wyprawa na ranczo Zagata
3 października ucznio-

wie klas I- III wybrali się 
na wycieczkę do “Rancza 
Zagata” w Grabarzach. 
Uczniowie mieli okazję po-
obcować z przyrodą oraz 
skorzystać z wielu atrakcji: 
placu zabaw, dmuchanej 

zjeżdżalni, przejażdżki uni-
katową ciuchcią, a także 
odwiedzić Mini Zoo, w któ-
rym żyje wiele gatunków 
zwierząt tj. kozy, owce, ku-
cyki, daniele, osiołki, kro-
wy, gęsi, kury, pawie, króli-
ki. W Zoo także czekały na 

uczniów nie lada wyzwa-
nia- odnalezienie obrazków 
traktorów porozmieszcza-
nych po całym placu, wy-
dojenie krowy i płukanie 
złota.

Nowoczesne podejście do zarządzania przestrzenią
Gmina Sulmierzyce sta-

nowi przykład na to, jak no-
woczesne technologie mogą 
wspierać planowanie prze-
strzenne i ułatwiać dostęp 
do informacji związanych 
z zagospodarowaniem te-
renu. W odpowiedzi na 
rosnące potrzeby miesz-
kańców oraz inwestorów, 
gmina podjęła kroki w celu 
usprawnienia procesu wy-
szukiwania i analizy tere-
nów pod różnego rodzaju 
inwestycje, co znacząco 
wpływa na rozwój lokalnej 
społeczności i gospodarki.

Posiadamy rozbudowa-
ną sieć planów zagospoda-
rowania przestrzennego, 
która obejmuje kilkanaście 
dokumentów wraz z ich 
zmianami. Te dokumenty 
są kluczowymi narzędziami 
w planowaniu i zarządzaniu 
przestrzennym, określa-
ją przeznaczenie terenów 

oraz warunki zabudowy, 
mając na celu harmonijny 
rozwój gminy. Planowanie 
przestrzenne pełni zatem 
istotną rolę w kształtowa-
niu przestrzeni publicznej, 
ochronie środowiska i za-
pewnieniu zrównoważone-
go rozwoju.

Rozumiejąc znaczenie 
łatwego dostępu do infor-
macji o planach zagospo-
darowania przestrzennego, 
Gmina Sulmierzyce zaini-
cjowała współpracę z wyko-
nawcą, który stworzył dedy-
kowaną platformę cyfrową. 
Ta innowacyjna usługa, 
dostępna pod adresem ht-
tps://wypissulmierzyce.
mapmaker.online/, umożli-
wia każdemu zainteresowa-
nemu łatwe wyszukiwanie 
terenów pod zabudowę, 
analizowanie przeznacze-
nia poszczególnych działek 
oraz generowanie wypi-

sów i wyrysów. Dostępność 
wszystkich planów zago-
spodarowania przestrzen-
nego w jednym miejscu 
przynosi szereg korzyści dla 
mieszkańców i inwestorów. 
Przede wszystkim, uspraw-
nia proces poszukiwania 
odpowiednich terenów pod 
inwestycje, oszczędzając czas 
i zasoby. Po drugie, zapew-
nia przejrzystość i dostęp 
do aktualnych danych, co 
jest kluczowe dla skutecz-
nego planowania i realizacji 
projektów. Mieszkańcy oraz 
inwestorzy zyskują nie tylko 
dostęp do istotnych infor-
macji, ale również narzędzie, 
które ułatwia planowanie 
przestrzenne i realizację pro-
jektów z myślą o przyszłości.

Linia autobusowa na trasie Pajęczno-Bieliki 
przez Sulmierzyce, Bogumiłowice

W roku 2022 po raz 
pierwszy, w porozumieniu 
z Powiatem Pajęczański 
uruchomiona została linia 
autobusowa na trasie Pa-
jęczno-Bieliki przez Sul-
mierzyce, Bogumiłowice. 
Uruchomienie linii umoż-
liwiło wielu mieszkańcom 
gminy dojazd do siedziby 
Powiatu, w szczególności 
do lekarzy specjalistów, 
a młodzieży na bezpośred-
ni dojazd do szkoły w Pa-

jęcznie. Linia autobusowa 
miała kontynuację w roku 
2023. Śladem lat poprzed-
nich oraz wychodząc na-
przeciw potrzebom miesz-
kańców, linia autobusowa 
uruchomiona została rów-
nież w roku 2024.

W celu udzielenia po-
mocy finansowej w formie 
dotacji celowej dla Powiatu 
Pajęczańskiego na zada-
nie z zakresu publicznego 
transportu zbiorowego dla 

przewozu o charakterze uży-
teczności publicznej polega-
jącego na zorganizowaniu 
przewozu osób na linii ko-
munikacyjnej pn.: „Pajęcz-
no-Bieliki przez Sulmierzyce, 
Bogumiłowice” zabezpieczo-
ne zostały środki finansowe 
w budżecie gminy. Pomoc 
finansowa obejmuje 50  proc. 
poniesionych kosztów.
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Sadzonki miododajne i pszczelarstwo
Rośliny miododajne, 

cieszą się dużym zaintereso-
waniem wśród pszczół, ale 
nie tylko, podbiły także serca 
mieszkańców gminy Sul-
mierzyce. Te długo kwitnące 
i pięknie pachnące rośliny 
stały się bardzo popularne 
w naszych ogrodach. 

Nabór pierwszych wnio-
sków o dofinansowanie ze 
środków budżetu Gminy 
Sulmierzyce do zakupu sa-
dzonek drzew i krzewów 
miododajnych rozpoczął się 
wiosną 2013 r. i do dnia dzi-
siejszego program jest kon-
tynuowany. Rosnąca popu-

larność wśród mieszkańców 
gminy programem przyczy-
niła się do zwiększenia puli 
środków przeznaczonych na 
ten cel.

Kwota dofinansowania 
w 2023 r została zwiększona 
do 1000 zł, co stanowi 80 proc. 
łącznej wartości  kosztów do-
finansowania. Podsumowując 
11 lat funkcjonowania progra-
mu, należy wskazać, że na 
terenach prywatnych z roku 
na rok przybywa coraz wię-
cej roślin, co wpływa na po-
prawę walorów estetycznych 
i użytkowych działek oraz 
stanowi realną pomoc po-

żytecznym gatunkom zwie-
rząt i owadów. Pszczołom 
zawdzięczamy bardzo dużo. 
Odpowiadają one nie tylko 
za produkcję miodu ale biorą 
też udział w 90 proc. zapyleń 
dokonywanych przez owady. 
Są jednym z najważniejszych 
ogniw w funkcjonowaniu 
przyrody. Przez nieustanny 
rozwój infrastruktury pozo-
stało już niewiele natural-
nych miejsc, z których mogą 
one pozyskiwać nektar, 
dlatego warto pomagać im 
przynajmniej w taki sposób. 
W kolejnych latach Gmina 
Sulmierzyce dalej będzie 

wspierać pszczoły umożli-
wiając właścicielom nierucho-
mości sadzenie roślin mio-
dodajnych, które dodatkowo 
będą powodem do dumy 
i piękną ozdobą posesji. Sta-
jąc przed wyborem dotyczą-
cym tego, co zasadzimy na 
naszej działce, zdecydowanie 
warto wziąć pod uwagę wła-
śnie rośliny miododajne.

Niewielkim wysiłkiem mo-
żemy zrobić wiele dobrego! 

Poniżej zaprezentowano 
tabelę obrazującą liczbę nieru-
chomości, na których dokona-
no nasadzeń w danym roku 
kalendarzowym z uwzględ-
nieniem sumy zakupionych 
roślin miododajnych. Przed-
stawiono także całkowity 
koszt nasadzeń i kwotę przy-
znanego dofinansowania do 
wniosków złożonych w da-
nym okresie.

Podsumowując 5 lat 
funkcjonowania programu 
dot. dofinansowania ze środ-
ków budżetu Gminy Sulmie-
rzyce do zakupu sadzonek 
drzew i krzewów miododaj-
nych z przeznaczeniem do 
zasadzenia na terenie Gmi-
ny Sulmierzyce przyznano 
dotacje o łącznej kwocie 150 
313,76 zł na zakup aż 8206 
szt. roślin miododajnych. 

Całkowity koszt (tj. kwota 
przyznanego dofinansowa-
nia i wkład własny miesz-
kańców) realizacji tego waż-
nego i jakże pożytecznego 
zadania w latach 2019-2023 
wyniósł 191 995,37 zł.

Mieszkańcy gminy Sul-
mierzyce oprócz głównego 
założenia programu jakim 
jest pomoc pożytecznym 
gatunkom zwierząt i owa-
dów, dostrzegają także do-
datkowe zalety. Mowa tu 
oczywiście o poprawie wa-
lorów estetycznych swoich 
działek, ale także możliwości 
zakupu sadzonek krzewów 
owocowych. Jesteśmy dum-
ni z efektów jakie osiągnęli-
śmy na przestrzeni tych lat, 
a przede wszystkim cieszymy 
się, że mieliśmy możliwość 
przyczynić się do ochro-
ny środowiska. Jeśli chcesz 
uczynić swój ogród jeszcze 
bardziej atrakcyjnym, rośli-
ny miododajne są idealnym 
wyborem. Przyciągają one 
owady zapylające, co ozna-
cza więcej kolorowych kwia-
tów i zdrowszy ogród. 

ROK
Całkowity 
koszt nasa-
dzeń [zł]

Kwota przy-
znanego 
dofinanso-
wania [zł]

Liczba 
zasadzonych 
roślin mio-
dodajnych

Liczba nie-
ruchomości, 
które otrzy-
mały dotację

2019 26 739,70 20 977,30 1414 46

2020 27 179,50 23 498 1746 54

2021 31 996,40 24 500 1553 58

2022 32 101,24 24 400,78 1360 55

2023 73 978,53 56 937,68 2133 63

SUMA 191 995,37 150 313,76 8206 276
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Budowa altany przy 
świetlicy w Eligiowie

Koniec roku zaowoco-
wał w kolejne na terenie 
gminy Sulmierzyce miejsce 
do rekreacji i wypoczynku.  
W Eligiowie przy świetlicy 
wiejskiej została posado-
wiona altana. 

Zakres prac obejmował 
dostawę i montaż drewnia-
nej altany o wymiarach 3,5 
m x 6,0 m, z w pełni desko-
wanym i pokrytym blachą 
dachem wraz znajdującą się 
wokół altany poręczą, Wraz 
z altaną dostarczone zosta-
ły również 2 stoły i 4 ławki 
o długości 2 m każda. 

Zadanie wykonało Przed-
siębiorstwo Produkcyjno-

-Usługowo-Handlowe Jacek 
Piątek z/s w m. Radonia. Koszt 
inwestycji opiewał na kwotę 
59.999,40 zł. 

Altana będzie dopełnie-
niem przestrzeni przy placu 
zabaw oraz siłowni zewnętrz-
nej, ma za zadanie służyć 
mieszkańcom Eligiowa do 
wypoczynku i schronienia 
w słoneczne dni, jak również 
organizacji zajęć świetlico-
wych dla dzieci czy imprez na 
świeżym powietrzu. Budowa 
altany została sfinansowana 
ze środków własnych gminy 
Sulmierzyce.

Budowa chodnika w Dąbrowie
W ramach poprawy bez-

pieczeństwa i wygody uczest-
ników ruchu drogowego, 
Gmina Sulmierzyce z końcem 
roku podpisała umowę na wy-
konanie  zadania pn. „Popra-
wa bezpieczeństwa niechro-
nionych uczestników ruchu 
na terenie Gminy Sulmierzyce 
polegająca na budowie dwóch 
odcinków drogi dla pieszych 
wraz z przejściem dla pieszych 
w miejscowości Dąbrowa, gm. 
Sulmierzyce”. 

Inwestycja obejmuje prze-
budowę drogi gminnej nr 
109253E w miejscowości 
Dąbrowa w zakresie bu-
dowy drogi dla pieszych 
o łącznej długości 881 m.b., 
przejścia dla pieszych wraz 
z oznakowaniem oraz bu-
dowę linii kablowej w celu 
doświetlenia przejścia dla 
pieszych. Wykonanie za-
dania powierzono firmie 
Marcin Musiał MM Pro-
jekt z siedzibą w Radomsku 

z terminem do 19 kwietnia 
2024 r. Przewidywany koszt 
zadania do 772.058,70 zł 
brutto.

Budowa nowego chod-
nika dla pieszych i przejść 
dla pieszych z pewno-
ścią jest ważnym krokiem 
w kierunku zapewnienia 
bezpieczeństwa i wygody 
dla pieszych. 

Sytuacja w schronisku
Corocznie do  31 marca 

Rada Gminy ma obowiązek 
uchwalenia Programu opie-
ki nad zwierzętami bez-
domnymi oraz zapobiega-
nia bezdomności zwierząt 
na terenie Gminy Sulmie-
rzyce. Bezdomne zwierzęta 
z terenu gminy Sulmierzyce 
znajdują się w Przytulisku 
i hotelu dla zwierząt domo-
wych „Funny Pets” Marta 
Szturma z siedzibą Czartki, 

98-200 Sieradzu, tu prze-
chodzą okres kwarantanny, 
po którym mogą trafić do no-
wych właścicieli. Wszystkie 
psy przebywające w schro-
nisku posiadają mikroczipy 
oraz aktualne szczepienia, są 
zadbane i znajdują się pod 
stałą opieką weterynaryjną. 

Zgodnie z umową na 
rok 2024 utrzymanie psa 
przez jeden dzień w schro-
nisku wynosi 23,37 zł. Wy-
łapanie bezdomnego zwie-
rzęcia to koszt 307,50 zł, 
przyjęcie psa do schroniska 
216 zł do tego należy jesz-
cze doliczyć koszty zabie-
gów weterynaryjnych.

W tabeli przedstawiamy 
ilość zwierząt w schronisku 
oraz koszty utrzymania 

i wyłapania  w poszcze-
gólnych latach. Obecnie 
w schronisku na nowy, 
przyjazny dom i życzliwego 
właściciela czeka 13 piesków 
z naszej gminy. W związku 
tym zachęcamy do adopcji 
podopiecznych z gminy Sul-
mierzyce, każdy z nas może 

zrobić coś dobrego dla psów 
ze schronisk, każdy może 
adoptować choć jednego 
psa. Adoptując jednego psa 
nie zmienisz całego świata, 
ale zmieniasz świat tego 
psa, chcąc pomóc przy-
najmniej jednemu z nich, 
przygarniając życiowego 
rozbitka pod swój dach. 
Każdy z mieszkańców gmi-
ny może wybrać w schro-
nisku psa dowolnej maści, 

wieku i rasy, zapewniając 
mu szczęśliwy dom. Czwo-
ronożny pupil odwdzięczy 
się bezwarunkową przyjaź-
nią na całe życie.

ROK Ilość zwierząt
W schronisku 

Ilość adopcji Utrzymanie  
psa w schro-
nisku brutto

Wyłapanie 
psa brutto

2019 17 psów 2 9,84 zł 246 zł

2020 15 psów 5 13,53 zł 307,50 zł

2021 17 psów 5 13,53zł 307,50 zł

2022 14 psów 3 14,21 zł 307,50 zł

2023 13 psów 0 20,91 zł 307,50 zł
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Informacja o otrzymaniu 
dotacji na funkcjonowanie 
Klubu Senior +

Gmina Sulmierzyce 
w ramach Programu wie-
loletniego ,,Senior +” na 
lata 2021-2025, edycja 2023 
Moduł II – Zapewnienie 
funkcjonowania Klubu 
,,Senior+”  pozyskała dota-
cję w wysokości 28.800 zł. 
Środki te przeznaczone zo-
staną na zapewnienie funk-
cjonowania placówki.

Celem operacyjnym 
Programu jest zapewnienie 
wsparcia seniorom – oso-
bom nieaktywnym zawo-
dowo w wieku 60 lat i wię-
cej – poprzez umożliwienie 
im korzystania z oferty na 
rzecz społecznej aktywno-

ści, a także obejmującej 
usługi w zakresie aktywno-
ści ruchowej lub kinezyte-
rapii, oferty edukacyjnej, 
kulturalnej, rekreacyjnej 
i opiekuńczej – w zależno-
ści od potrzeb stwierdzo-
nych w środowisku lokal-
nym. W ramach Programu 
udostępniana jest seniorom 
infrastruktura pozwalają-
ca na aktywne spędzanie 
wolnego czasu, a także zak-
tywizowanie i zaangażowa-
nie seniorów w działania 
samopomocowe i na rzecz 
środowiska lokalnego.

Konkurs powiatowy 
„Zaprojektuj swoją kropkę”

24 października odbyło 
się uroczyste rozstrzygnię-
cie Powiatowego Konkursu 
Plastycznego pt.: „Zapro-
jektuj swoją kropkę”. Orga-
nizatorem konkursu była 
Gminna Biblioteka Pu-
bliczna w Sulmierzycach. 
Dwoje dzieci z przedszkola 

w Bogumiłowicach zostało 
nagrodzonych. Szymon Le-
siak w konkursie zajął dru-
gie miejsce, jego siostra Li-
dia otrzymała wyróżnienie.

Serdecznie gratulujemy.

Kanalizacja sanitarna Wola Wydrzyna- Piekary
W wyniku przetargu nie-

ograniczonego dla inwestycji 
pn. „Budowa sieci kanalizacji 
sanitarnej z przyłączami dla 
miejscowości Bogumiłowi-
ce, Piekary i Wola Wydrzyna, 
Gmina Sulmierzyce” wyłonio-
no Wykonawcę robót, firmę 
PB Budomont Sp.z.o.o,.z sie-
dzibą w Rzeszowie ul. Przyto-
rze 1, 35-205 Rzeszów z którym 
w dniu 2 lutego 2024 r. zawarto 
umowę. Zakres zamówienia 

obejmuje wykonanie robót 
prowadzących do skanalizowa-
nia powyższych miejscowości, 
tj. wybudowanie kanału grawi-
tacyjnego, tłocznego, przyłączy 
do posesji oraz przepompow-
ni ścieków. Odbiornikiem 
ścieków będzie istniejąca sieć 
kanalizacji sanitarnej w miej-
scowości Bogumiłowice, która 
włączona jest do biologicznej 
oczyszczalni ścieków. Orien-
tacyjna długość kolektora gra-

witacyjnego –  około 9500 mb, 
orientacyjna długość kolektora 
ciśnieniowego- około 3000 
mb., ilość przepompowni- 7 
szt., orientacyjna ilość studni 
rewizyjnych- około 300 szt. 
Wartość umowna zadania wy-
nosi 11 421 093,71 zł a zakoń-
czenie robót planowane jest na 
początek listopada 2024 r.

Aktywna Szkoła Podstawowa
Uczniowie Szkoły Pod-

stawowej im. księcia Józefa 
Poniatowskiego w Sulmierzy-
cach mogą korzystać z wielu 
możliwości, by rozwijać swoje 
zainteresowania i umiejętności. 
W ramach zajęć finansowanych 
przez samorząd uczestniczą 
w dodatkowych lekcjach języka 
angielskiego i niemieckiego, za-
jęciach rozwijających kreatyw-
ność (klasy I-III), dodatkowych 
godzinach języka polskiego 
i matematyki. Zainteresowani 
sportem mają do wyboru: siat-
kówkę, piłkę nożną, tenis stoło-
wy i zumbę. Młodsi uczniowie 
uczęszczają na robotykę oraz 
zajęcia taneczne.

Realizujemy liczne projekty 
i programy, w tym unijne, np. 
Wiedza to potęga – zajęcia dla 
wszystkich uczniów rozwijające 
umiejętności uczenia się, Era-
smus+ (edycja 2023-2024) oraz 
nowo pozyskana Akredytacja 
Erasmus na kilka kolejnych lat. 

Czas spędzony w Platamo-
nas (Pieria, Grecja) to czas nauki 
w innej niż dotychczas formie 
- poprzez spotkania z kulturą 
i historią tego kraju oraz jego 
mieszkańcami. Każdy dzień 
przynosił nowe wyzwania – gry 
terenowe w nieznanym mia-
steczku, nauka tańca (zorby), 
projekty związane z ochroną 
środowiska, rozmowy z rówie-
śnikami, spektakl w starożyt-
nym teatrze o Odyseuszu po 
hiszpańsku, wykłady w języku 

angielskim, wizyty w szkole 
przyjmującej w Katerini, zajęcia 
w centrum informatycznym 
(tworzenie strony w canvie), 
ale i wyprawy, np. do greckiego 
Zakopanego – Litochoro, w od-
ległe Meteory (klasztory wiszące 
wysoko w górach). 

Ukoronowaniem pobytu 
była wycieczka na Skiathos - 
niewielką wysepkę w archipe-
lagu Sporady na Morzu Egej-
skim, pełną urokliwych uliczek 
z białymi, kamiennymi doma-
mi, niebieskimi okiennicami 
i oszałamiającym zapachem 
kwiatów, morza i greckich 
smaków. To tutaj, po dwunastu 
dniach wypełnionych aktyw-
nością od świtu do zmierzchu 
dobiega końca nasza przygoda 
z Grecją w ramach projektu 
Erasmus+. Wracamy do Sul-
mierzyc z głowami pełnymi 
wrażeń, niezwykłych przeżyć 
i pomysłów, jak można się uczyć 
przyjemnie. Wiemy też, że po-
radzimy sobie w każdym miej-
scu i w każdej sytuacji, bo do-
świadczeń mamy pełne walizki. 

Więcej na temat naszej 
wyprawy na południe Europy 
oraz działań podjętych po po-
wrocie do Polski znajdziecie na 
Facebooku: Pomysł na outdoor 
Erasmus+  

Aby przeciwdziałać nie-
pożądanym zachowaniom 
organizujemy przedstawienia 
i spotkania profilaktyczne, 
np. z Jackiem i Michałem 

Musiatowiczami oraz autor-
skie (z pisarzami dziecięcymi, 
np. z p. Justyną Bednarek). 
W czasie jednej z wielu akcji 
charytatywnych organizowa-
nych przez naszą placówkę 
gościliśmy m.in. Czesława 
Mozila. 

Szkoła pozyskuje fundusze, 
dzięki którym unowocześnia 
infrastrukturę informatyczną 
i komunikacyjną, np. w ramach 
projektu Laboratoria przyszło-
ści powstało studio telewizyjne 
(uczniowie klas starszych reali-
zują zajęcia telewizyjno-fotogra-
ficzne., natomiast młodszych 
-zajęcia z klockami lego).

Ważną częścią działań 
szkoły są rokrocznie organizo-
wane uroczystości z okazji Dnia 
Patrona – wielkiego polskiego 
patrioty księcia Józefa Ponia-
towskiego. Kultywując pamięć 
o naszych przodkach stworzyli-
śmy Salę Pamięci, gdzie groma-
dzimy przedmioty o znaczeniu 
historycznym, zdjęcia i pamiątki 
z terenu gminy Sulmierzyce. 

Uczniowie Szkoły Podsta-
wowej im. księcia Józefa Po-
niatowskiego w Sulmierzycach 
licznie i chętnie uczestniczą 
w konkursach, olimpiadach 
i zawodach sportowych, od-
nosząc sukcesy na szczeblu 
zarówno powiatowym, jak i wo-
jewódzkim.
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Stowarzyszenia działające na terenie gminy Sulmierzyce
Na przestrzeni ostatnich 

lat utworzyło się kolejnych 
kilka stowarzyszeń dzia-
łających na terenie gminy 
Sulmierzyce. Stowarzysze-
nia powstały z inicjatywy 
mieszkańców i działają na 
rzecz lokalnej społeczności. 
Corocznie otrzymują dotacje 
z budżetu gminy na realizację 
zadań publicznych określo-
nych w Programie współ-
pracy z organizacjami poza-
rządowymi. Obecnie prężnie 
działa ich aż 12, w tym mo-
żemy wymienić Koła Go-
spodyń Wiejskich w Sulmie-
rzycach, Kodraniu, Ostrołęce 
i Piekarach, których talenty 
kulinarne możemy poznawać 
na różnego rodzaju festynach 
oraz Cepeliadzie organizo-
wanych przez Gminę Sul-

mierzyce.  Oprócz tego, Koła 
Gospodyń realizują takie 
działania jak wycieczki, pi-
kiniki rodzinne, wyjazdy do 
kin, teatru oraz spotkania mi-
kołajkowe. Dodatkowo warto 
wspomnieć o Kole Gospodyń 
w Sulmierzycach, którego 
głównym celem jest powrót 
do tradycji. Corocznie orga-
nizują warsztaty m.in. z two-
rzenia wieńca dożynkowego 
i ozdób patriotycznych.

Aktywne formy spę-
dzania wolnego czasu dla 
naszych mieszkańców za-
pewniają Stowarzyszenia: 
„Niezniszczalni” z/s w Bogu-
miłowicach, „Dobra Wola” 
z/s w Woli Wydrzynej oraz 
„Razem Łatwiej” z/s w Dwor-
szowicach Pakoszowych. 
Działalność tych organi-

zacji koncentruje się m.in. 
na organizacji pikników 
rodzinnych, ognisk, miko-
łajek, spotkań opłatkowych, 
wycieczek krajoznawczych, 
Dnia Kobiet oraz wyjazdów 
do kin i na przedstawienia 
teatralne. Spotkania okolicz-
nościowe oraz wyjazdy cieszą 
się ogromnym zainteresowa-
niem wśród mieszkańców 
z terenu gminy Sulmierzyce. 
Udział w takich przedsię-
wzięciach przyczynia się do 
budowania dobrych relacji 
oraz umacniania więzi po-
między uczestnikami. 

Mieszkańcy mogą rów-
nież rozwijać swoje zaintere-
sowania dzięki działającemu 
Stowarzyszeniu Wędkarskie-
mu „Jazgarz”. Głównym 
zadaniem organizacji jest 

popularyzacja sportu węd-
karskiego poprzez organiza-
cję zawodów wędkarskich dla 
dzieci jak i dorosłych. Z kolei 
Stowarzyszenie „MOTO-PA-
SJONAT SULMIERZYCE” 
rozwija pasję motoryzacyjną 
wśród lokalnej społeczności. 

W 2023 r. do grona pod-
miotów realizujących zadania 
publiczne na terenie naszej 
gminy dołączyło Stowarzy-
szenie Emerytów, Rencistów 
i Inwalidów „RAZEM” z/s 
w Sulmierzycach, które zrze-
sza seniorów. Wspomnieć 
warto również o Oddzia-
le Rejonowego Polskiego 
Związku Emerytów, Renci-
stów i Inwalidów w Pajęcznie 
- Koło Nr 2 w Sulmierzycach, 
działającym od wielu lat. Oba 
stowarzyszenia aktywizują 

emerytów organizując m.in. 
wycieczki turystyczno-krajo-
znawcze. 

Na uwagę zasługuje także 
Stowarzyszenie Miłośników 
Pszczoły Miodnej „Pszczół-
ka” z/s w Sulmierzycach re-
alizujące zadania na rzecz 
ochrony pszczół. Ich działa-
nia polegają m.in. na pobu-
dzaniu świadomości wśród 
dorosłych i dzieci poprzez 
organizowanie pogadanek 
w szkołach oraz przepro-
wadzenie szkoleń na temat 
ochrony pszczół. 

W 2023 roku na realizację 
zadań publicznych zleconych 
organizacjom pozarządowym 
Gmina Sulmierzyce przezna-
czyła łącznie 66.000 zł.

Rozbudowa dróg 
gminnych w m. Bieliki 

Mieszkańcy miejsco-
wości Bieliki doczekają się 
kolejnej nowej drogi. Na 
podstawie przygotowanego 
wcześniej programu funk-
cjonalno-użytkowego na 
rozbudowę dróg gminnych 
w miejscowości Bieliki, Gmi-
na Sulmierzyce otrzymała 
dofinansowanie z Rządo-
wego Funduszu Polski Ład: 
Programu Inwestycji Strate-
gicznych II Edycja w kwocie 
3 799 000 zł aby zrealizować 
inwestycję w systemie zapro-
jektuj – wybuduj.

Na wykonanie zadania 
została podpisana umowa 
z firmą „Bitum” Sp. z.o.o., 
z siedzibą w Lublińcu z ter-

minem realizacji do końca 
lipca 2024 r. 

Zakres prac obejmuje 
wykonanie dokumentacji pro-
jektowej wraz z uzyskaniem 
wszelkich wymaganych de-
cyzji i pozwoleń oraz roboty 
budowlane w ramach, których 
będzie wykonana nowa kon-
strukcja jezdni, przebudowa 
i budowa rowów wraz z prze-
pustami pod drogą i zjazda-
mi, wybudowana nowa linia 
oświetlenia ulicznego, kanał 
technologiczny oraz nowa 
organizacja ruchu. Łącznie 
planuje się wykonać 2.111,29 
m.b. drogi.

II Gminna Spartakiada Przedszkolaków
W poniedziałek 30 paź-

dziernika w przedszkolu 
w Bogumiłowicach odbyła się 
II Gminna Spartakiada  Przed-
szkolaków pod patronatem 
Wójta Gminy Sulmierzyce. Ro-
zegrano osiem drużynowych 
konkurencji. Mali sportowcy 
pokonywali przeszkody, prze-
chodzili przez tunele, turlali się 
po materacu i skakali jak żabki. 
Wykazywali się zwinnością, 
zręcznością i prędkością pa-
miętając przy tym o zasadach 
zdrowej rywalizacji, prze-
strzeganiu reguł sportowych 

i współdziałaniu w zespole. 
Nad prawidłowym prze-

biegiem imprezy sportowej 
czuwał pan Marcin Nowak 
- nauczyciel wychowania fi-
zycznego, który pełnił funkcję 
głównego sędziego. Za sporto-
wego ducha, współzawodnic-
two oraz wysoką sprawność               
ruchową, wszystkie drużyny 
zostały ogłoszone zwycięzca-
mi, a zawodnicy nagrodzeni 
pucharami, dyplomami oraz 
wspaniałymi nagrodami.

Sportowa Spartakiada 
Przedszkolaków spełniła swoje 

najważniejsze cele  przyświe-
cające organizacji tego przed-
sięwzięcia, jak: propagowanie 
wśród dzieci i rodziców zdro-
wego stylu życia, podkreślenie 
znaczenia roli ruchu w prawi-
dłowym rozwoju dziecka czy 
integracja środowisk przed-
szkolnych.

Ruch z pewnością każde-
mu wychodzi na zdrowie, do 
czego w przedszkolach, stara-
my się gorąco zachęcać dzieci, 
a także rodziców.
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„Od Małego na całego” – konsekwentny rozwój w AS Sulmierzyce
Akademia Sportu Sul-

mierzyce w 2023 roku pro-
wadziła treningi z dziećmi 
z roczników 2009-2018.  
W zajęciach w trakcie ca-
łego roku brało udział 85 
dzieciaków, którzy regular-
nie podnosili swoje umiejęt-
ności piłkarskie, ale przede 
wszystkim spędzali aktyw-
nie wolny czas.  

Każdego roku zarząd 
klubu otrzymuje dotację 
na rozwój sportu z Urzędu 
Gminy w Sulmierzycach. 
Klub w dalszym ciągu po-
siada „Zieloną gwiazd-
kę” - certyfikat Polskiego 
Związki Piłki Nożnej, po-
twierdzający wysoką jakość 
prowadzonych zajęć spor-
towych.  Dzięki pomocy 
i wsparciu merytorycznemu 
wykwalifikowanych osób 
otrzymaliśmy także dota-
cję w wysokości 20000 zł 
z MSiT w ramach Mikro-
grantów sportowych.  

Rocznik 2009/2010 
prowadzony przez trenera 
Patryka Rachwała w bardzo 
udanych wiosennych roz-
grywkach ligowych, zajął 
drugie miejsce. Przed se-

zonem zespół wziął udział 
w bardzo mocno obsa-
dzonym turnieju Elit Cup 
w Uniejowie. Mimo kontuzji 
i tylko dwóch zawodników 
na zmianę, wyprzedziliśmy 
w klasyfikacji generalnej m. 
in. Śląsk Wrocław, Stocz-
niowca Płock czy MŁKS 
Łomża. W trakcie imprezy 
chłopcy rozegrali w sumie 
8 meczów, z czego przegrali 
tylko jeden w półfinale, ze 
zwycięzcą turnieju Victorią 
Sulejówek.  Ciężka praca 
sprawiła, iż nasi zawodni-
cy zostali dostrzeżeni przez 
duże akademię piłkarskie, za 

sprawą tego część rodziców 
zdecydowała się na zmianę 
barw klubowych. Transfery 
wynikały także z zakończe-
nia edukacji w szkole pod-
stawowej i związanym z tym 
rozpoczęciem nauki w szko-
łach ponadpodstawowych.  

Kacper Borowiecki bę-
dący obecnie na wypoży-
czeniu w GKS Bełchatów 
występuje w rozgrywkach 
pierwszej ligi wojewódzkiej 
w roczniku 2010. Oprócz 
tego jest regularnie powo-
ływany do kadry wojewódz-
twa łódzkiego w roczniku 
2011. 

W pierwszej lidze wo-
jewódzkiej występuje Prze-
mysław Kucharski reprezen-
tujący obecnie  barwy RAP 
Radomsko.

W śląskiej pierwszej 
lidze wojewódzkiej wystę-
pują natomiast Kuba Ma-
latyński, Alan Błaszczyński 
oraz Patryk Szczerkowski. 
Pierwszych dwóch zmieniło 
barwy na zasadzie transfe-

ru definitywnego, a trzeci 
z nich został wypożyczony. 
Wszyscy występują obecnie 
a Skrze Częstochowa.   

Rocznik 2013/2014 za-
równo na wiosnę jak i jesienią 
rywalizował w rozgrywkach 
ligowych ŁZPN w okręgu 
piotrkowskim. Zespół pro-
wadzony przez trenera Mate-
usza Pokrzywińskiego, oprócz 
wielu rozegranych meczów 
sparingowych, brał udział 
także w turniejach: Football 
Champions Cup w Łodzi, 
Radomsko Cup, Podhale Cup 
w Ochotnicy, Kraków Cup 
i Bełchatów Cup.

Rocznik 2015/2016 pro-
wadzony przez trenera Rafała 
Radeckiego, podobnie jak star-
si koledzy, brał udział w roz-
grywkach ŁZPN, a także 
w sparingach i turniejach: 
Bełchatów Cup, Game Cup 
we Wrocławiu, Turnieju 
o puchar Wójta w  Strzelcach 
Wielkich, Turnieju o puchar 
prezesa LUKS Gomunice, 
RAP Radomsko Cup oraz 

Turnieju Widawa Cup. 
W sierpniu 2023 r. w roczni-
kach 2017/2018 utworzono 
kolejną grupę, którą wspól-
nie prowadzili trenerzy Ma-
teusz Bitnerowski i Patryk 
Zimoń. Dzieci występowały 
w turniejach ŁZPN jak rów-
nież w turniejach komer-
cyjnych: Bełchatów CUP 
i Turnieju Mikołajkowym 
ESBANK Cup. Grupy mają 
zapewnione zajęcia przynaj-
mniej trzy razy w tygodniu, 
ale w większości wypadków 
do treningów rozgrywane są 
mecze ligowe, sparingowe 
lub turniejowe. 

Zarząd w dalszym ciągu 
dla wszystkich bramkarzy 
w klubie prowadzi indy-
widualne zajęcia. W lutym 
bieżącego roku rozpoczęli-
śmy zajęcia piłki siatkowej 
dziewcząt. Treningi odby-
wają się dwa razy w tygo-
dniu pod okiem doświad-
czonego trenera. Będzie 
on rozwijał umiejętności 
zdobyte podczas zajęć siat-
kówki prowadzonych przez 
Pana Jana Świątkowskiego 
w ramach Akademii Skry 
Bełchatów. 

Klub serdecznie zapra-
sza dzieci do udziału w za-
jęciach w każdej kategorii 
wiekowej. Szczegółowe in-
formacje można znaleźć 
w mediach społecznościo-
wych klubu, jak również 
u Lokalnego Animatora 
Sportu na Orliku. 
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Małżeńskie Jubileusze 
W dniu 18 października 

2023 roku w sali bankietowej 
„Jaśminowy Dworek” w Dy-
gudaju odbyła się uroczystość 
jubileuszowa połączona 
z wręczeniem medali nada-
nych przez Prezydenta RP 
„Za długoletnie pożycie mał-
żeńskie” dla dziesięciu par 
małżeńskich z terenu gminy 
Sulmierzyce, które w związku 
małżeńskim przeżyły wspól-
nie 50 lat.

Złote Gody to jubileusz 
szczególny, chwila nieco-
dzienna, wzruszająca,  nie 
tylko dla jubilatów, ale także 
dla ich rodzin i władz samo-
rządowych.

Medalami zostali uho-
norowani: Bożena i Jerzy 
Kapela z Bogumiłowic, Zofia 
i Stanisław Kil z Patykowa, 
Irena i Janusz Kołtek z Piekar, 
Henryka i Stanisław Pazera 
z Piekar, Zenona i Witold 
Rossa z Filipowizny, Krystyna 
i Leszek Tulejscy ze Stanisła-
wowa, Czesława i Włady-
sław Wąsacz z Dworszowic 
Pakoszowych,  Małgorzata 
i Tadeusz Wojewoda z Nowej 
Wsi,  Teresa i Jerzy Wrona 

z Dworszowic Pakoszowych, 
Grażyna i Józef Zalewscy 
z Dąbrówki.

Wójt Gminy Sulmierzyce 
Pan Gabriel Orzeszek w sło-
wach kierowanych do jubila-
tów podkreślił, że   są oni przy-
kładem trwałości małżeństwa 
i rodziny, a także wzorem dla 
młodych pokoleń.

„50 lat temu przyrze-
kaliście sobie Państwo do-
żywotnią miłość, wierność, 
szacunek i opiekę. Przyrze-
czenia tego dotrzymaliście 
pomimo wielu złożonych 
zdarzeń losowych więc dziś 
możecie świętować swój ju-
bileusz”.  Te słowa kierowa-
ła do jubilatów Kierownik 
Urzędu Stanu Cywilnego 
w Sulmierzycach Pani Mał-
gorzata Michalak podkre-
ślając, że wspólne pół wieku 
to dowód wzajemnej miło-
ści i przykład dla młodych, 
którzy decydują się związać 
węzłem małżeńskim.

Jubilaci wysłuchali hym-
nu Polski, a następnie złożyli 
wzajemne podziękowania 
za dotychczasowe, trwałe  
małżeństwo i przyrzekali, że 

uczynią wszystko, aby było 
ono nadal szczęśliwe.

Medale, listy gratulacyjne 
oraz kwiaty wręczył jubila-
tom Wójt Gminy Pan Ga-
briel Orzeszek wraz z Prze-
wodniczącym Rady Gminy 
w Sulmierzycach Panem Ta-
deuszem Kruszyńskim, Se-
kretarz Gminy Sulmierzyce 
Panią Anną Szydłowską oraz 
Skarbnik Gminy Panią Ewą 
Bęczkowską.

Gratulując jubilatom Wójt 
podkreślił, jak ważne jest 
wspólne pokonywanie ży-
ciowych zakrętów, wierność 
i wytrwałość w byciu razem, 
pomimo wszystko. Życzył, aby 
kolejne lata były łaskawe dla 
jubilatów, pozbawione trosk 
ale obfitujące w uśmiech na 
twarzy i dobry humor.

Dostojnym Jubilatom 
serdecznie gratulujemy tak 
pięknej rocznicy, życzy-
my zdrowia, pogody du-
cha oraz życzliwej opieki 
i miłości od najbliższych na 
wspólne, kolejne lata.

JUBILEUSZE
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Targi Rolno-Ogrodnicze
W 2019 roku po raz 

pierwszy w Sulmierzycach 
na targowisku gminnym 
odbyły się Targi Rolno - 
Ogrodnicze, które okazały 
się wielkim sukcesem. Po 
sukcesie organizacyjnym 
z ubiegłych latach, wy-
darzenie to  wpisało się 
w kalendarz imprez cyklicz-
nych organizowanych przez 
Gminę Sulmierzyce. Pod-
czas targów wielu wystaw-
ców zaprezentowało bogaty 
asortyment drzew, krzewów 
ozdobnych i owocowych, 

kwiatów rabatowych. Targi, 
to również sprzęt ogrod-
niczy, systemy nawadnia-
jące, maszyny i narzędzia 
rolnicze, miody i produkty 
pszczelarskie, rękodzieło, 
mała architektura ogro-
dową czy wyprodukowane 
w systemie rolnictwa eko-
logicznego produkty rolno-
-spożywcze. Targi to również 
maszyny rolnicze, motocy-
kle i stare samochody, które 
cieszą zarówno oko i serce 
w każdym wieku i wywo-
łują niejedne pozytywne 

wspomnienia. Podczas tar-
gów można też skosztować 
tradycyjnych produktów re-
gionalnych przygotowanych 
przez lokalne Stowarzyszenia. 
Targi z roku na rok cieszą się 
coraz większym powodze-
niem wśród osób pragnących 
zaprezentować swoje wyroby, 
co z kolei przyciąga większe 
grono odwiedzających. Ko-
lejne już 12 maja 2024r. Ser-
decznie zapraszamy.

KULTURA
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Jarmark Bożonarodzeniowy 

Drugiego grudnia na 
Placu Turskiego w Sulmie-
rzycach w godzinach 15.00-
19.00 został zorganizowany 
trzeci Jarmark Bożonaro-
dzeniowy.

W pięknej zimowej sce-
nerii na scenie mogliśmy 
oglądać dzieci z Publicznego 
Przedszkola w Sulmierzy-
cach, Szkoły Podstawowej 
w Sulmierzycach, Zespołu 
Szkolno – przedszkolnego 
w Bogumiłowicach, Szkoły 
podstawowej w Dworszo-
wicach Pakoszowych, jak 
również uczestników kółka 
wokalnego. Po raz pierwszy 
na scenie wystąpił chór pa-
rafialny. Na koniec imprezy 
ze swoim repertuarem za-
prezentowała się Gminna 
Orkiestra Dęta.

Przed sceną natomiast, 
przygotowane zostały 
stoiska z asortymentem 

świątecznym. Bardzo licz-
ne grono odwiedzających, 
oprócz wszelakich ozdób 
i upominków mogło zaku-
pić między innymi: chrzan, 
miód czy naturalne soki. Dla 
smakoszy, koła gospodyń 
wiejskich oraz stowarzysze-
nia z terenu naszej gminy 
przygotowały świąteczne 
potrawy, które cieszyły się 
ogromnym zainteresowa-
niem. Ponadto podczas jar-
marku można było skonsu-
mować ciepłe oscypki oraz 
spróbować grzańca.

Swoje prace zaprezen-
towały także dzieci ze szkół 
podstawowych z terenu gmi-
ny, jak również uczestnicy za-
jęć plastycznych ze świetlicy 
wiejskiej w Kuźnicy.

Niezapomniane Jasełka
Boże Narodzenie to 

czas, kiedy wszyscy stają się 
dla siebie bardziej życzliwi, 
milsi i zapominają o wszel-
kich sporach i waśniach. 
Aby podkreślić wyjątko-
wy charakter tych świąt, 
uczniowie naszej szkoły, 

zamiast tradycyjnych jase-
łek, wystawili spektakl na 
podstawie „Opowieści wi-
gilijnej” Karola Dickensa. 
Uroczystość naszą uświet-
nili zaproszeni goście P. 
Irena Wydmuch – Wizyta-
tor Kuratorium w Łodzi, P. 

Ewa Bęczkowska - Skarb-
nik Gminy Sulmierzyce, P. 
Tadeusz Kruszyński – Prze-
wodniczący Rady Gminy 
w Sulmierzycach, ks. Piotr 
Bednarz oraz licznie zebra-
ni Rodzice.

Wizyta sędzi Anny Marii Wesołowskiej
10 października 2023r. 

w Szkole Podstawowej 
w Bogumiłowicach, ucznio-
wie i nauczyciele z Bogumiło-
wic, Sulmierzyc, Dworszowic 
Pakoszowych, rodzice, przed-
stawiciele instytucji z terenu 
Gminy Sulmierzyce oraz  
Komendy Powiatowej Policji 
z Pajęczna, brali udział w bar-
dzo ważnym spotkaniu z sę-
dzią Anną Marią Wesołowską, 
którą znają z telewizyjnego 
serialu paradokumentalnego 
,,Sędzia Anna Maria Weso-
łowska”. 

Pani Sędzia w bardzo 
ciekawy sposób opowiadała 
o swoich doświadczeniach 

zawodowych. Przytoczyła 
historie z sali sądowej, które 
szczególnie zapadły jej w pa-
mięć. Podczas wizyty zachę-
cała młodzież do aktywnego 
włączania się w edukację 
prawną poprzez tworze-
nie w szkołach tzw. „kącika 
prawnego”. Uczniowie mogli 
dowiedzieć się również wiele 

o pracy sędziego. Spotkanie 
z sędzią Anną Marią We-
sołowską z pewnością było 
bardzo ciekawą i interesującą 
lekcją życia, która być może 
skłoni niejedną osobę do re-
fleksji i pozwoli dostrzec pro-
blemy innych w najbliższym 
otoczeniu.

INFORMACJE
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V Sulmierzyce 
Dance Cup 

W dniu 23 marca 2024 r. 
już po raz piąty w hali Szkoły 
Podstawowej w Sulmierzy-
cach odbyła się kolejna edycja 
Ogólnopolskiego Festiwalu 
Tańca Sulmierzyce Dance 
CUP Open. Tradycyjnie już 
impreza została zorganizowana 
przez Gminę Sulmierzyce przy 
współpracy z Akademią Tańca 
i Sportu Mass-Team z Radom-
ska. 650 zawodników i za-
wodniczek rywalizowało solo, 
w duetach jak i w formacjach. 
W skład komisji oceniającej 
weszli: Zbigniew Karbowski, 
Adrian Dobrowolski i Katarzy-
na Żebrowska.

W tym roku, gmina sul-
mierzyce była reprezentowa-
na przez trzy zespoły: dance 
team w kategorii inne formy 

tańca10-12 lat – formacje oraz 
crazy kids i crazy kids mini 
w kategorii 7-9 lat.

Nasze zespoły zaprezento-
wały się z bardzo dobrej strony, 
a sam konkurs stał na bardzo 
wysokim poziomie artystycz-
nym. Impreza oprócz dużej 
liczby uczestników, przyciągnę-
ła na trybuny wielu widzów. 

Imprezę uroczyście otwo-
rzył Tadeusz Kruszyński Prze-
wodniczący Rady Gminy. Na 
zakończenie poszczególnych 
bloków uczestnicy odebrali 
pamiątkowe medale, a naj-
lepsi także puchary. Serdecz-
nie wszystkim dziękujemy za 
udział i zapraszamy na kolejne 
edycje w następnych latach.

Zakończenie projektu „Kręcimy kilometry dla Sulmierzyc”, 
rowerowe niedziele w gminie Sulmierzyce

17 czerwca 2023 r. 
w świetlicy wiejskiej w Ko-
draniu odbyło się uroczyste 
zakończenie projektu „Krę-
cimy kilometry dla Sulmie-
rzyc 2022” realizowanego 
w ramach konkursu Fun-
dacji Lotto OdLOTTOwa 
Jazda. Przypomnijmy, że 

Gmina Sulmierzyce uplaso-
wała się w nim na wysokim 
III miejscu.

Sekretarz Gminy Anna 
Szydłowska wręczyła pu-
chary i nagrody dla osób, 
które przejechały najwięcej 
kilometrów dla naszej gmi-
ny, podziękowała wszyst-

kim uczestnikom za zaan-
gażowanie i wysiłek jaki 
włożyli w promocję gminy 
Sulmierzyce.

Najwięcej kilometrów prze-
jechała dla naszej gminy Pani 
Bożena Gorząd aż 7234. Kolejne 
miejsca w kategorii kobiet zajęły 
Anna Jurczyńska (3697), Do-

minika Włodarczyk (3317), 
Anna Lipieta (3044) i Julia 
Pietrzak (2913). W kategorii 
mężczyzn najwięcej przeje-
chał Michał Mordalski – 7157 
km, Adam Kuś (5518), To-
masz Pasak (4744), Jarosław 
Kowalski (4657) i Piotr Ściga-
ła (4302).

Niedzielne rowerowe 
popołudnia to już tradycja 
w naszej gminie. Idea inte-
gracji w sportowym duchu 
na pewno będzie kontynu-
owana również w 2024 roku.

Piknik rodzinny - czyli 
okazja na integrację

16 czerwca 2023 r. przy 
Szkole Podstawowej w Bogu-
miłowicach odbył się Piknik 
Rodzinny. Celem imprezy 
było zintegrowanie rodziców, 
dzieci i nauczycieli. Ucznio-
wie z klas I - VIII przedstawili 
krótką część artystyczną.

Po występach uczniów 
wszyscy udali się na plac 
szkolny, aby tam wziąć 
udział w różnych konkuren-
cjach sportowych, podziwiać 
samochody strażackie i po-
licyjny oraz przejechać się 
bryczką.

Atrakcje tego dnia zorga-
nizowane dla dzieci i rodzi-
ców pokazały dobry sposób 
na integrację rodziny. 

Rozwój poprzez sensoplastykę
Wraz z początkiem paź-

dziernika rozpoczęły się za-
jęcia marki Sensoplastyka. 
Celem zajęć jest wspieranie 
rozwoju kompetencji intra 
i interpersonalnych, wszech-
stronny rozwój całego orga-
nizmu poprzez stymulację 

wszystkich zmysłów (węch, 
wzrok, dotyk, smak, słuch) 
oraz wspieranie kreatywno-
ści, samodzielności i współ-
pracy. Materiały sensorycz-
ne na zajęciach opierają się 
wyłącznie na wykorzystaniu 
w 100 proc. bezpiecznych 

produktów spożywczych. 
Stymulując receptory wpły-
wamy na rozwój połączeń 
nerwowych w mózgu, a przy 
okazji doświadczamy i do-
brze się bawimy.

SPORT
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Aktywne i innowacyjne przedszkole w naszej gminie

Oddany we wrześniu 
2018 r.  budynek Publicznego 
Przedszkola w Sulmierzycach 
dał impuls do stworzenia pla-
cówki wyróżniającej się na te-
renie powiatu pajęczańskiego, 
a także na terenie wojewódz-
twa łódzkiego. 

Pozyskane środki przez 
Gminę Sumierzyce na nowo-
czesną  technologię  połączoną 
z bazą i zapleczem kuchen-
nym pozwalają przebywać 
125 dzieciom w bezpiecznych 
i komfortowych warunkach, 
w których są przygotowywane 
domowe posiłki również  dla 
dzieci z przedszkoli na terenie 
całej gminy Sulmierzyce. 

Wraz z rozwiązaniami 
technologicznymi przedszkole 
wkroczyło na nową płaszcy-
znę funkcjonowania i podąża 
z duchem czasu dostosowując  
na bieżąco bazę do potrzeb 
psychofizycznych dzieci. Ta-
blice interaktywne, magiczne 
dywany, pomoce i programy 
do kodowania, bogata baza 
instrumentów, nowocze-
snych zabawek, pomoce do 
zajęć ruchowych  i tanecz-
nych, pomoce dydaktyczne 
do integracji sensorycznej 
czy rozwoju psychoruchowe-
go dla dzieci ze specjalnymi 
potrzebami edukacyjnymi to 
tylko część wyposażenia jakim 
może pochwalić się  placówka. 
Dzieci z naszego przedszkola 
wyróżniają się podczas jego 
reprezentowania wspaniałay-
mi strojami, które zapewnia 
przedszkole dzięki wsparciu 
Gminy.  

Przedszkole otrzymując 

finansowe wsparcie organu 
prowadzącego każdego roku  
organizuje szereg dodatko-
wych zajęć m.in.: z języka 
angielskiego, muzyczno - ru-
chowych, warsztaty dydak-
tyczne, dostęp do teatrzyków, 
spektakli.

W przedszkolu pracuje 
wykwalifikowana kadra na-
uczycieli, specjalistów, która 
podążając za potrzebami dzie-
ci nieustannie doskonali swoje 
umiejętności i kwalifikacje. 
Pedagog, pedagog specjalny, 
logopeda, psycholog, oligo-
frenopedagog, terapeuci to 
grupa specjalistów pracująca 
na co dzień z dziećmi o specjal-
nych potrzebach i problemach 
w funkcjonowaniu.

 Dzięki bazie materialnej 
oraz wykwalifikowanemu ze-
społowi przedszkole podejmuje 
szereg działań, które wyróżnia-
ją go w terenie, należy wspo-
mnieć o organizowanych 
konferencjach, przy współ-
pracy z Kuratorium Łódzkim 

Delegatura Sieradz dla dyrek-
torów i nauczycieli, na któ-
rych swoją wiedzą dzieliły się 
autorytety m.in. dr hab. prof. 
nadzw. Mariusz Zbigniew Ję-
drzejko z zakresu profilaktyki 
wychowania oraz aktualnych 
problemów cywilizacyjnych 
dzieci  i młodzieży. Dzięki 
przychylności organu prowa-
dzącego - Gminy Sulmierzy-
ce organizowano powiatowe 
wydarzenia dla najmłodszych 
m.in. I Miedzygminny Prze-
gląd Piosenki dla Dzieci, 
szereg konkursów o zasiegu 
powiatowym, akcji charyta-
tywnych, uroczystości otwar-
tych dla społeczności lokalnej 
m.in. Dzień Kobiet. Placówka 
dba o integrację społeczno-
ści  lokalnej oraz aktywny jej 
udział w życiu przedszkola 
organizując: festyny i pikniki 
rodzinne, uroczystości dla ro-
dziców i dziadków.

Każdego roku podejmo-
wany jest cykl działań, które 
mają na celu przekazywanie 

dzieciom treści edukacyjnych 
i mających uatrakcyjnić po-
byt w naszej placówce: barw-
ne uroczystości, dekoracje, 
inspirowane działaniami na-
uczycieli i animatorów, im-
prezy, święta nietypowe oraz 
okolicznościowe. 

W przedszkolu każdego 
roku są realizowane projekty, 
innowacje, akcje o charak-
terze ogólnopolskim. Pla-
cówka korzysta ze środków 
zewnętrznych poprzez udział 
w projektach m.in. Radosne 
Przedszkolaki Gminy Sul-
mierzyce czy  „Narodowy 
Program Rozwoju Czytelnic-
twa 2.0 na lata 2021-2025”. 

Całość działań placów-
ki powoduje, iż o miejsca 
w przedszkolu zabiegają przed-
szkolaki nie tylko z naszej gmi-
ny ale również z całego powia-
tu. Głosami rodziców w 2021 
roku w plebiscycie  eduka-
cyjnym  Publiczne Przed-
szkole w Sulmierzycach 
zajęło 1 miejsce. Przed-

szkole wyróżnia się również 
certyfikatem bezpiecznej 
placówki wydanym przez 
Instytut  Badania Marki. Pla-
cówka w pełni dostosowana 
jest do potrzeb osób z niepeł-
nosprawnościami. 

Nowoczesna baza, bez-
pieczeństwo, całość działań 
dydaktycznych i wychowaw-
czych skierowanych na roz-
wój wielorakich inteligencji 
dzieci, wpływają na wizeru-
nek placówki oraz jej bardzo 
dobre funkcjonowanie. Lo-
kalne władze świadome za-
potrzebowania społecznego 
na miejsca w tak prosperuja-
cej jednostce zamierzają roz-
budować przedszkoe w celu 
zwiększenia miejsc rekruta-
cyjnych dla dzieci oraz udo-
skonalenia bazy dla dzieci ze 
specjalnymi potrzebami edu-
kacyjnymi.

SPORT
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BIBLIOTEKA

W naszej bibliotece absurd nie czytać!
W tegorocznej Nocy 

Bibliotek wzięły udział dzie-
ci ze Szkoły Podstawowej 
w Bogumiłowicach. Do 
udziału w akcji zgłosiło się 
piętnaścioro dzieci. Hasło te-
gorocznej akcji „Absurd nie 
czytać” składa się z piętnastu 
liter, czy to przypadek? Nie 
sądzę! Dzieci nie znały wcze-
śniej hasła Nocy, więc zada-
niem każdego uczestnika 
było znalezienie jednej kartki 
z literą. Podpowiedzią było 
tylko, że hasło ma się składać 
z trzech słów. Grupa dosko-
nale poradziła sobie z za-
daniem! Wspólnymi siłami 
wyjaśniliśmy sobie pojęcie 
absurdu. Następnie wprowa-
dziliśmy element grozy... Na-
gle wszyscy usłyszeli, jakieś 
hałasy. Zaopatrzeni w latarki 
poszliśmy sprawdzić co się 
dzieje... Okazało się, że „zło-
dziej” próbował ukraść trzy 
worki z książkami dla dzie-
ci... Uczestnicy podzieleni 
na trzy grupy musieli poli-
czyć ile książek znajdowało 
się w workach, następnie 
ułożyli je od największej do 
najmniejszej, a później alfa-

betycznie. Podczas wykony-
wania tego zadania, punk-
tualnie o godzinie 21.00 
usłyszeliśmy trudne do roz-
poznania dźwięki... Znów 

zaopatrzeni w latarki poszli-
śmy to sprawdzić. Okazało 
się, że na sali widowiskowej 
w bibliotece czekał na dzieci 
gość specjalny: Kapelmistrz 

Orkiestry Dętej Gminy Sul-
mierzyce, który zaprezento-
wał dzieciom różne instru-
menty, dał mini koncert oraz 
zachęcał do nauki gry na in-
strumentach dętych. Dzieci 
bardzo chętnie uczestniczyły 
w tym pokazie, próbowały 
swoich sił na poszczególnych 
instrumentach. Następnym 
punktem programu była 
pyszna i zdrowa kolacja. 
Wszyscy chętnie usiedli przy 
wspólnym stole i odpoczęli 
przed dalszymi atrakcjami. 
Posileni udaliśmy się na noc-
ny spacer po Sulmierzycach, 
gdzie udało nam się zrobić 
dwa przystanki na wspólne 
czytanie w świetle latarek. Po 
powrocie do biblioteki dzie-
ci podzielone na trzy grupy 
wykonały pracę plastyczną 
„Razem najlepiej”. Każda 
grupa otrzymała fragment 
puzzli, który oddzielnie miał 
być indywidualną pracą, a po 
połączeniu tworzył wspól-

ne dzieło. Podczas nocnego 
spotkania nie brakowało 
zabaw muzycznych i tanecz-
nych. Nocne zajęcia w biblio-
tece zakończyły się projekcją 
filmu pt.:”Moja mama Gory-
lica”. Po nocy pełnej wrażeń 
dzieci zasnęły w murach 
swojej biblioteki. 

Bardzo dziękujemy dzie-
ciom i wychowawcom z Ze-
społu Szkolno-Przedszkol-
nego w Bogumiłowicach, 
że zechcieli spędzić z nami 
tę noc.

Scenariusz spotkania 
i wszystkie atrakcje, które 
przygotowałyśmy dla na-
szych gości został doceniony 
i wyróżniony w ogólnopolskim 
konkursie na najciekawszą Noc 
Bibliotek, co przepełniło nas 
dumą i wielką radością oraz 
dało motywację do dalszych 
działań. 



44 Anna Bartosik, Gabriela Brzeszczyńska, Sławimir Dizegieć, 
Marzena Ciosk-Kluska, Małgorzata Garstka, Paulina Hachurska, 

Agnieszka Iglantowicz, Edyta Kierlik-Reszka, 
Łukasz Kucharski, Aleksandra Kwapisz, Monika Marona, 

Agnieszka Musiał, Gabriela Najgebaur, Emilia Olczak, Kamila Raczyńska, 
Izabela Smardzewska,  Martyna Stachera, Przemysław Szczerkowski, 

Paulina Telenga, Justyna Urbańska, Anita Wawrzyniak

ROZRYWKA

Cepeliada 2023
Wydarzenie co roku przy-

ciąga  do Sulmierzyc prawdzi-
we tłumy. 

Otwarcia imprezy dokonał 
Wójt Gminy Sulmierzyce Ga-
briel Orzeszek wspólnie z prze-
wodniczącym Rady Gminy 
Tadeuszem Kruszyńskim oraz 
zaproszonymi gośćmi między 
innymi Krzysztofem Ciebia-
dą, który regularnie bywa 
gościem na imprezach orga-
nizowanych w naszej gminie. 
Włodarz życzył wszystkim 
gościom dobrej zabawy, 
a wnioskując po zadowolo-
nych minach odwiedzających, 

dobrej zabawy nie brakowało. 
Na brak atrakcji na pewno 
nie mogli narzekać najmłod-
si. Dmuchańce oraz rozrywki 
przygotowane przez anima-
torów cieszyły się olbrzymim 
zainteresowaniem. Cepeliada 
to także świetna okazją do de-
gustacji przeróżnych smakoły-
ków, które czekały na stoiskach 
lokalnych stowarzyszeń.

Tradycyjnie jak co roku 
koneserzy zabytkowych sa-
mochodów i motocykli mo-
gli podziwiać udostępnione 
pojazdy. 

Część artystyczna rozpo-

częła się od występu uzdol-
nionych artystycznie dzieci 
i młodzieży z terenu gminy. 
Na scenie zaprezentowały się 
grupy taneczne oraz uczestni-
cy kółka wokalnego działają-
cego w sulmierzyckiej biblio-
tece. Gwiazdami sobotniego 
wieczoru byli Dawid Kwiat-
kowski i zespół Varius Manx.

Kolejna edycja 8 czerwca 
2024. Jedną z gwiazd sobot-
niej imprezy będzie zespół 
T.Love. 

Biuletyn wydano pod redakcją
Sławomira Rajcha
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